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پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب در پی درگذشت 
فرزند آیت الله طالقانی

وزیـرصمت:
و   برنامه شناسنامه تحول صنعت خودر

و اجرا می شود در ایران خودر

مدیرعاملشرکتملینفتخبرداد
 تولید ۱.۵ میلیارد متر مکعب گاز 

با سـرمایه گذاری ۷۰ میلیـارد دلاری
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پرتگاه ملی جهش های قیمت دلار
حســین راغفر  نهادها و گروه هایی اقلیت اما قدرتمند و ذینفوذ از جهش های ارزی 
و پیامدهای آن بر اقتصاد کشور، ســود کلان مستقیم و غیرمستقیمی کسب کرده اند و 
در مواردی با هدف افزایش چنین سود افســانه ای مغایر منافع ملی و نامشروع شان، در 
شکل گیری و تداوم گرانی دلار و سایر ارزهای مرجع در بازار ایران، اثرگذاری مستقیم 
و عیرمستقیم داشــته اند.پیش بینی قیمت دلار پس از انتخابات اسفند ماه و طی سال 
آینده از بحث های بسیار پیچیده این روزهای اغلب محافل کارشناسی است و البته، در 
این میان، برخی هم هدفمند می کوشند، ســطح تحلیل کارشناسی را به ساده سازی 
موضوع تقلیــل دهند و مثلا، می گویند فنر قیمت دلار رها خواهد شــد و پشــت پرده 
انگیزه اغلب چنین افرادی، تامین منافع فردی و گروهی خود اســت زیرا آنان از گرانی 
دلار، سود سرشار شــخصی می برند و در مواردی هم در حلقه کارگزاران قدرت وثروت 

قرار دارند و ذینفع غیرمستقیم محسوب می شوند.

یادداشت

و در بازار کاهش تدریجی قیمت خودر
صفحه 3

مجتبی مرادی نوروزی سرپرست شهرداری پرند

آگهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی 
شماره ۲۹ / بیست و نه

شهرداری پرند به استناد مجوز شماره ۲۴۰۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۲۲ در نظر دارد اجرای پروژه جدول گذاری معابر سطح شهر برند 
به شماره ۲۰۰۲۰۹۸۲۸۳۰۰۰۰۲۹ را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط و دارای حداقل رتبه ۵ راه و ترابری از 
سازمان برنامه و بودجه واگذار نماید. لذا پیمانکاران واجد شرایط جهت دریافت اسناد فراخوان و اطلاعات بیشتر می توانند از تاریخ 
۱۴۰۲/۱۰/۳۰ با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  در فراخوان شرکت نمایند.

1- مبلغ اعتبار پروژه: ۳۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
2- سپرده شرکت در مناقصه: ۱/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال که بایستی نقداً به حساب شماره ۰۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶ )شماره شباء 
IR) ۲۸۰۱7۰۰۰۰۰۰۰۱۰۹۱۱۳۳۶۶۰۰۶( نزد بانک ملی به نام شهرداری پرند یا بصورت ضمانتنامه بانکی تسلیم دبیرخانه این 
شهرداری گردد. لازم به ذکر است چنانچه برندگان اول و دوم مناقصه حاضر به عقد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب به نفع 

شهرداری ضبط خواهد شد.
3- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت ۱۴:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۰7 و دریافت اسناد 

آن صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می باشد.
4- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:  متقاضیان میبایست پاکتهای پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در اسناد 
مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا ساعت ۱۳:۰۰ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۸ در سامانه تدارکات الکترونیک دولت 

Www.setadiran.ir بارگذاری نمایند.
تذکر: صرفاً اسناد پاکتهای پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است و در جلسه بازگشایی پاکتهای )ب( و 

)ج( اسناد فیزیکی )کاغذی و اسناد فاقد امضای الکترونیکی دارای مهر گرم به هیچ وجه مورد پذیرش نیست.
الکترونیکی دولت تدارکات  از طریق سامانه  اسناد میبایست  اسناد متقاضیان جهت دریافت   5-  مدارک لازم جهت دریافت 

 Www.setadiran.ir نسبت به تهیه اسناد اقدام نمایند .
6- زمان بازگشایی پیشنهادها : ساعت ۱۴:۰۰ روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۸ می باشد.

- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه میباشد.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۰/۳۰
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۱۱/۰7

 نوبت دوم

مالیات

 خانه های لوکس بــالای ۳۵ میلیــارد تومان، 
طبق لایحه بودجه ۱۴۰۳، مشــمول مالیات به 
میزان ۲ در هزار است که نشان دهنده عزم دولت 
ســیزدهم در دریافت مالیات از لوکس نشینان 

در راستای مالیات ستانی عادلانه است.
 نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در بررسی 
جزئیات لایحه بودجــه ۱۴۰۳، مالیات بر خانه 

های لوکس را تصویب کردند.
بر اســاس لایحــه بودجــه ۱۴۰۳، زمین های 
فاقد اعیانی دارای کاربری مســکونی، اداری و 
تجاری، باغ ویلاهای مجاز )با احتســاب عرصه 
و اعیان( و واحدهای مسکونی که ارزش هریک 

از آنها بیــش از ۳۵۰ میلیارد ریال باشــد، مازاد 
بر ایــن مبلغ مشــمول مالیات به میــزان ۲ در 
هزار ارزش می شــود.واحدهای مسکونی و باغ 
ویلاهای در حال ساخت، مشــمول این مالیات 
نیســت. باغ ویلاهای غیرمجاز تا زمان دریافت 
پروانه ساخت یا اجرای حکم کمیسیون موضوع 
ماده )۳( قانون حفظ کاربــری اراضی زراعی و 
باغ ها مصوب ســال ۱۳۷۴ با اصلاحات بعدی و 
کمیسیون های ماده )۹۹( یا ماده )۱۰۰( قانون 
شهرداری ها حسب مورد مشــمول جریمه ای 
معادل دو برابر مالیات باغ  ویلاهای مجاز اســت.

سال گذشــته خانه هایی که بالایی ۲۰ میلیارد 

تومان ارزش داشــتند، به عنــوان خانه لوکس 
شناسایی می شدند که این رقم در بودجه ۱۴۰۳ 
به ۳۵ میلیارد تومان رســید.همچنین مالکان 
خانه های با بیش از ۱۰ میلیارد تومان در ســال 
۱۴۰۰ ، خانه های بــالای ۱۵ میلیارد تومان در 
ســال ۱۴۰۱ و خانه هایی بــا ارزش بیش از ۲۰ 
میلیارد تومان مشــمول مالیات بــر خانه های 
لوکس می شــدند.دریافت مالیات از خانه های 
لوکــس از ســال ۱۴۰۰ کلید خــورد و دولت 
سیزدهم در راســتای برقراری عدالت اجتماعی 
در مالیات ســتانی اقدام به شناسایی و پیگیری 

مالیات از لوکس نشینان کرده است.

خریدار  رئیس انجمــن علمی موتــور ایران و 
دبیر ســیزدهمین همایش بین المللی موتورهای 
درونسوز و نفت، قطعه سازی را یکی از چالش های 
اصلی در فرایند تولید موتورهای درونسوز در ایران 
دانست.سید اشکان موسویان  در رابطه با ساختار 
و کاربرد موتورهای درونســوز گفــت: موتورهای 
درونســوز در زمینه ی تولید توان نقش مهمی را 
ایفا می کنند؛  موتورهای درون سوز سالیان درازی 
اســت که اهمیت زیادی پیــدا کرده اند به طوری 
که زندگی بشــر بدون موتورها قابل تصور نیست. 
همین موضوع باعث شــده تا شاهد رشد سریع در 

تحقیق و توسعه ی آن ها باشیم.
وی گفت: »موتور درون ســوز« ســامانه ای است 
که فرآیند احتراق در درون خــود آن که در جایی 
که به »محفظه ی احتراق« موســوم است، صورت 
می گیرد. موتورهای احتراقی بطــور کلی انرژی 
شیمیایی نهفته در ســوخت را به انرژی حرارتی و 
سپس انرژی مکانیکی تبدیل می کنند. موتورهای 
احتراقی امروزه در صنعت، حمل و نقل، کشاورزی 
با کاربری های سبک و سنگین نقش مهمی دارند. 
براي به حرکت درآوردن وســائلی مانند: خودرو، 
کشتی و انواع ماشین آلات سنگین از آنها استفاده 

می شود. 
وی گفت: از موتورهای درونسوز علاوه بر استفاده 
در بخش حمــل و نقل، در صنعــت تولید برق نیز 

استفاده می شود.

رئیــس انجمن علمــی موتــور ایــران در ادامه 
گفت: متخصصان  کشــور ما، دانــش زیادی در 
زمینه موتورهای درونســوز، احتــراق، طراحی، 
مــواد و فرآیندهای ســاخت کســب کرده اند و 

دستاوردهای بسیاری هم عرضه شده است.
وی افزود: در مسیر تولید موتور، در بخش فرآیند 

قطعه سازی دچار چالش جدی هستیم.
در طراحی و توسعه موتور در سطح دانشی خوبی 
قــرار داریم حتی از بســیاری از کشــورها جلوتر 
هســتیم . اما در فرایند قطعه ســازی مشــکلات 

زیادی در این حوزه داریم.
سید اشکان موسویان گفت: تنها دانش و تخصص 
برای ساخت و تأمین قطعه کافی نیست. در تأمین 

مواد اولیه مورد نیاز، فناوری های ســاخت و تولید 
انبوه از دیگر رقبا عقب هستیم . تحریم، مشکلات 
اقتصادی، تأمین مواد اولیه، تجهیزات و دســتگاه 
های ســاخت و کمرنــگ بودن نقــش تحقیق و 
توسعه و تولید دانش بنیان جزو چالش های قطعه 
ســازی در حوزه موتورهای درونسوز هستند. باید 
با برنامه ریزی و ســرمایه گذاری ایــن مانع را هم 
از پیش رو برداریم.گفتنی اســت ســیزدهمین 
همایش بین المللی موتورهای درونســوز و نفت 
به همراه دهمین نمایشــگاه موتور تهران، روز سه 
شــنبه، ۲۴ بهمن، ۱۴۰۲ لغایت پنجشــنبه، ۲6 
بهمن، ۱۴۰۲ توسط انجمن علمی موتور ایران در 

شهر تهران، شرکت ساپکو برگزار می شود.

سهم خانه های لوکس از مالیات چقدر است؟
ونسوز قطعه سازی یکی از چالش های اصلی در فرآیند تولید موتور در

سدمقاومتیدلارشکستهشد



دبیرشورایراهبردیروابطخارجی:

رمز قدرت جمهوری اسلامی ایران در قدرت معنایی و گفتمان سازی اش است

خطیبنمازجمعهتهران:

و در جریان است  رقابت خوبی در انتخابات پیش ر

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران
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پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب در پی درگذشت 
فرزند آیت الله طالقانی

حضرت آیــت الله خامنه ای در پیامی، درگذشــت آقای ســیدمهدی 
طالقانی فرزنــد گرامی مرحــوم آیــت الله ســیدمحمود طالقانی را 
تســلیت گفتند.حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی، درگذشت آقای 
سیدمهدی طالقانی فرزند گرامی مرحوم آیت الله سیدمحمود طالقانی 

را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به شرح زیر است.

بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشت جناب آقای سیدمهدی طالقانی فرزند گرامی مجاهد بزرگ 
مرحوم آیة الله ســیدمحمود طالقانی رحمةالله علیهما را به بازماندگان 
محترم ایشان و خاندان مکرم طالقانی تسلیت عرض میکنم و رحمت و 

مغفرت الهی را برای آن مرحوم مسألت مینمایم.
سیدعلی خامنه ای

نایبرییسکمیسیونشوراهادرمجلس:
رژیم صهیونیستی با وحشی گری به دنبال 

تجدید قوا است
نایب رییس کمیســیون شــوراها در مجلس گفت: ترورهای کور رژیم 
صهیونیستی بدون پاسخ نمی ماند؛ این رژیم از ما ضربه ای خواهد خورد 

که حتی تصورش را هم نمی تواند بکند.
»محمدحسن آصفری« نماینده مردم اراک در مجلس شورای اسلامی، 
با اشــاره به جنایت صهیونیست ها در به شهادت رســاندن تنی چند از 
مستشاران نظامی کشورمان، اظهار کرد: این اقدام رژیم صهیونیستی 
به دلیل شکست های سختی است که در مقابل جمهوری اسلامی ایران 

و گروه مقاومت، متحمل شده است.
وی افزود: رژیم صهیونیســتی، تفکــر از نیل تا فــرات را در افکار خود 
می پروراند که محقق نشد و علتش آن بود که با پیروزی انقلاب اسلامی، 
نتوانست به اهداف خود دســت پیدا کند؛ آنان در ســال های گذشته 
حتی در مقابل ســنگ های مردم مسلمان فلســطین، توان ایستادگی 
نداشــتند؛ البته امروز توان آنان تبدیل به موشک شــده است و باز هم 

صهیونیست ها را زمین زده اند.
نایب رئیس کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس گفت: 
چندین ماه اســت که رژیم صهیونیســتی جنگ تمام عیــاری را علیه 
فلسطین و مردم غزه اعمال کرده اما دستاوردی نداشته و این موضوع، 

اعتراضات زیادی را علیه آنان در اراضی اشغالی به دنبال داشته است.

آصفری ادامه داد: با توجه به اعتراضاتی که در ســرزمین های اشــغالی 
نســبت به رژیم صهیونیســتی وجود دارد، امروز آنان به دنبال تجدید 
روحیه برای نیروهای خودشان هستند؛ در واقع با توجه به شکست های 
متعددی که این رژیم در مقابل جبهه مقاومت و در فلســطین متحمل 
شده اســت، امروز می خواهد با وحشــی گری و ترورهای کور، تجدید 
قوا کند.نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اســلامی گفت: رژیم 
منحوس صهیونیستی تصور می کند که با این اقدامات و ترورهای کور، 
می تواند بیشــتر دوام بیاورد اما این رژیم باید بدانــد که جنایات آن ها، 
توسط جمهوری اسلامی ایران بدون پاسخ نخواهد ماند و همچنان که 
در گذشته پاسخ این رژیم را داده ایم، باز هم از ما ضربه ای خواهد خورد 

که حتی تصورش را هم نمی تواند بکند.

رئیسکمیسیونامنیتملیتشریحکرد
وابط با تهران اقدام ویژه اردوغان برای گسترش ر

 رئیس کمیســیون امنیــت ملی و سیاســت خارجــی مجلس گفت: 
روســای جمهور ایران و ترکیه بر گســترش روابط اقتصادی دو کشور 
اهتمام جدی دارند و اردوغان به همین منظور رئیس کمیسیون روابط 

اقتصادی با ایران را تغییر داد و مدیر قویتری را به این سمت گمارد.
وحید جلال زاده با اشــاره به سفر رئیس جمهور کشــورمان به ترکیه 
گفت: سیاســت همســایگی دولت ســیزدهم کارنامه موفقی را در دو 
سال گذشته به ثبت رسانده و گســترش روابط با همسایگان و ارتباط 
با سایر کشورها نشــان دهنده درک صحیح آیت الله رئیسی از تحولات 

بین المللی و منطقه ای است.

وی افزود: ارتقاء ســطح روابط اقتصادی بین ایــران و ترکیه به میزان 
۳۰ میلیارد دلار مورد تاکید رؤســای جمهور دو کشــور است و قطعاً 
محقق خواهد شــد و یکی از موضوعات مهم در ســفر رئیس جمهور به 
ترکیه همین مســئله بود.رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس بیان کرد: اردوغان قبل از ســفر آیت الله رئیسی، رئیس 
کمیســیون روابط اقتصادی با ایران را تغییر داده و شــخص قویتری را 
به این سمت گماشته است که این مسئله نشــان دهنده اهتمام جدی 

رئیس جمهور ترکیه برای گسترش روابط اقتصادی با ایران است.
جلال زاده عنوان کرد: ایران و ترکیه دو کشــور کنشگر و مهم در سطح 
منطقه هستند لذا گسترش روابط ایران و ترکیه در معادلات منطقه ای 

تاثیرگذار خواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: یکی از موضوعــات مورد تاکید ایــران و ترکیه 
پرهیز از ادامه جنگ در غزه و حمایــت از برقراری صلح در این منطقه و 
حمایت از ملت مظلوم فلسطین اســت که همواره مورد تاکید دو طرف 
بوده و هســت.نماینده مردم ارومیه در مجلس شــورای اسلامی اظهار 
داشــت: یکی از موضوعات دیگر مورد تاکید ایران و ترکیه این اســت 
که منطقه قفقاز باید به عنوان منطقه صلح شــناخته شود و به مرزهای 
رسمی کشــورها در این منطقه احترام گذاشته شده و کنوانسیون های 
بین المللی در ارتباط با منطقــه قفقاز رعایت شــود.جلال زاده افزود: 
اســتان آذربایجان غربی که هم مرز با ترکیه اســت در گسترش روابط 
اقتصادی ایران و ترکیه نقش مهمی دارد و می تواند در این زمینه نقش 
بی بدیلی را ایفا کند.وی یادآور شد: ما در مجلس شورای اسلامی موانع 
موجود بر ســر راه دولت سیزدهم برای گســترش روابط با کشورهای 
مختلف را با وضــع قوانین مورد نیاز رفع خواهیم کرد مجلس شــورای 

اسلامی در این مسیر همواره یار و همراه دولت سیزدهم است.

تریبون

خریدار  دبیر شــورای راهبــردی روابط 
خارجی با بیان اینکــه رمز قدرت جمهوری 
اســلامی ایران در ایــن قــدرت معنایی و 
گفتمان سازی اش  اســت، ادامه داد: قدرت 
سخت نیز مکمل آن اســت و قدرت نرم هم 
باید در کنار آن باشــد، اما قــدرت معنایی 
اســت کــه می تواند به مــا تــراز جهانی و 
منطقه ای دهد کمااینکــه تاکنون هم داده 

است.
 عباس عراقچــی دبیر شــورای راهبردی 
روابــط خارجی در نشســت نظریــه نظام 
انقلابی و روابط خارجی ایــران در گام دوم 
انقلاب اســلامی کــه در دانشــکده روابط 
خارجی وزارت امور خارجه و امور بین الملل 
برگزار شــد، گفت: در خصوص خصوصیات 
دیپلماسی انقلابی به نظر بنده غیر از قانون 
اساسی و گام دوم انقلاب یک عنوان دیگری 
نیز وجود دارد که به مــا کمک می کند و آن 
چیزی است که به عنوان مکتب حاج قاسم 

معروف شد.
وی ادامه داد: تعبیر مقــام معظم رهبری از 
شهید سلیمانی این بود که به چشم یک فرد 
نگاه نکنید، بلکه به چشــم یک مکتب، یک 

راه و یک مدرسه دست آموز نگاه کنید.
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی افزود: 
مکتب حاج قاســم خصوصیــات مختلفی 
دارد کــه مهمترین خصوصیــت و تعبیری 
که از آن شــده، مکتب مقاومت اســت و از 
اینجا به بحث ما ارتباط پیدا می کند؛ مجددا 
تعبیری که مقام معظم رهبری داشتند این 

بود که مکتب مقاومت منجر به احیای جبهه 
مقاومت در منطقه شــد. حاج قاسم نیز به 
عنوان محور مقاومت این جبهه مقاومت را 

در منطقه احیا کرده و تشکیل داد.
عراقچــی تصریــح کــرد:  در کنــار آن 
مقاومتی کــه در منطقه صــورت می گیرد 
یک دیپلماســی محور مقاومت نیز شــکل 
گرفته اســت که در جمهوری اسلامی این 
دیپلماســی محور مقاومت، هم خود حاج 
قاسم با دیدارهای سیاســی و دیپلماتیکی 
که داشــت اجرا می کرد و معروف ترین آن 
نیز دیدار با پوتین رئیس جمهور روسیه بود 
که منجر به تحولات در قضیه سوریه شد، و 
هم وزارت امور خارجه وارد این دیپلماسی 

شده است.
وی یادآور شد: دیپلماسی محور مقاومت که 
هم اکنون نیز اجرا می شود، با تمام تحرکاتی 
که آقــای امیرعبداللهیان دارند و ســفرها 
و حمایتی که انجام گرفتــه، همه این ها در 

راستای دیپلماسی محور مقاومت است.
دبیر شــورای راهبــردی روابــط خارجی 
خاطرنشــان کرد: اگر بنیان هــای نظری 
مربــوط به سیاســت خارجــی جمهوری 
اسلامی ایران را از قانون اساسی، بیانیه گام 
دوم، مکتــب حاج قاســم و مکتب مقاومت 
اســتخراج کنیم، مــا به یک دیپلماســی 
می رســیم که بنده اســمش را می گذارم 
دیپلماســی مقاومت محور نه دیپلماســی 
محور مقاومت. دیپلماســی محور مقاومت 
همان کار جــاری اســت کــه دارد انجام 

می شود، اما دیپلماسی مقاومت محور فراتر 
از دیپلماســی محور مقاومت اســت و تمام 
ابعاد سیاســت خارجی ما را در بر می گیرد 
و دیپلماسی است که ضدسلطه و مبارزه جو 
اســت، عزت طلــب، حامی مســلمانان و 
مســتضعفین اســت و حمایت از شیعه را 
در دل خــود دارد.عراقچی افــزود: به نظر 
بنده چهارچوب نظری، تمــام روابط ما را با 
شرق، غرب، آســیا، آفریقا و همه جا در همه 
موضوعات تشکیل می دهد؛ یعنی وقتی به 
بحث هســته ای، حقوق بشــر و دیپلماسی 
اقتصادی نیز می رسیم بحث مقاومت محور 
است، یعنی براســاس یک ارتباط معمولی 
اقتصــادی با دنیا نیســت، بلکه براســاس 
اقتصاد مقاومتی اســت. یعنی دیپلماســی 
مقاومت محــور در اصل باید در راســتای 

اقتصاد مقاومتی حرکت کند.
وی تشــریح کرد: حالا با این تعبیر بیایم در 
اینکه ابزارهــای این دیپلماســی مقاومت 

محور چیست؟ همانطور که می دانید اصولاً 
جنگ و دیپلماسی دو ابزار اصلی مدیریت، 
قدرت در روابط بین کشورها هستند؛ یعنی 
کشورها مشــکلات و اختلافات خودشان را 
یا از طریق جنگ و یا از طریق دیپلماســی 

حل می کنند.
دبیر شورای راهبردی روابط خارجی متذکر 
شــد: همه قبول دارند که دیپلماســی راه 
کم خطرتر و کم هزینه تر است؛ یعنی تا وقتی 
دیپلماسی جواب بدهد، کسی سراغ جنگ 
نمی رود. مســیر کم خطر تری که برای حل 
اختلافات و مدیریت روابط بین کشــورها 

وجود دارد، مسیر دیپلماسی است.
عراقچی ادامه داد: کشــورها وقتی ســراغ 
جنــگ می روند کــه دیپلماســی کارایی 
خــودش را از دســت بدهــد، یــا هزینه 
دیپلماســی بیشــتر از هزینه جنگ شود. 
تعبیر مشــهوری نیز از رهبر معظم انقلاب 
وجود دارد که نقل شــده است ما هیچ وقت 
نمی جنگیم، مگر اینکــه هزینه نجنگیدن 

بیشتر از هزینه جنگیدن باشد.
وی خاطرنشان کرد: منتها چه دیپلماسی؟ 
کدام دیپلماسی اســت که می تواند موفق و 
کارآمد باشد و اهدافی که را از طریق جنگ 
می شود محقق کرد دیپلماسی محقق کند؟ 
واقعیت این اســت که دیپلماسی هم مانند 
جنگ متکی بر قدرت است؛ یعنی هر عمل 
دیپلماســتیک و هر عملی که در سیاست 
خارجی انجام می شود، چه مذاکره و رایزنی، 
چه حضــور در مجامــع بین المللــی و چه 

ملاقات ها، تمام این هــا متکی بر مؤلفه های 
قدرت ملی اســت.دبیر شــورای راهبردی 
روابط خارجی افــزود: یعنــی مؤلفه های 
قدرت ملی است که از دیپلماسی، سیاست 
خارجــی و از کارگزاران سیاســت خارجی 
پشــتیبانی می کند. یک کارگزار سیاست 
خارجی وقتی می رود پشــت میز مذاکره، 
ابزاری که در دســت ندارد، تنها ابزاری که 
دارد حرف و کلام اســت، اما بــه اتکای آن 
قدرت پشــت صحنه، آن قــدرت ملی که 

پشت سرش وجود دارد، سخن می گوید.
عراقچــی تصریح کــرد: اگر با یک کشــور 
دیگری دارد صحبــت می کنــد، باید تراز 
قدرتــش در حد کشــور مقابل باشــد که 
بتواند تعامــل کند. اگــر می خواهد بازیگر 
منطقه ای باشــد مؤلفه های قدرت ملی اش 
باید تراز منطقه ای داشته باشد و دیپلمات ها 
در حقیقت این مؤلفه هــای قدرت ملی را با 
خود برده و در عرصه سیاست خارجی پشت 
میز مذاکره نقد می کننــد.وی ادامه داد: در 
حقیقت کسی که برای مذاکره می رود، آن 
قدرت ملی اســت که پشتیبانی اش می کند 
و به اتکای آن قدرت ملی است که می تواند 
موفق باشد یا نباشد.دبیر شورای راهبردی 
روابط خارجی خاطرنشان کرد: این قدرت و 
مؤلفه های ملی نیز انواع مختلفی دارد؛ یک 
کشــور توانمندی نظامی دارد، یک کشور 
توانمندی اقتصادی، یکی قدرت رســانه ای 
و فرهنگی و یــا قدرت گفتمانــی دارد و به  

اتکای آن ها به عرصه می رود.

رئیس جمهور روابط جمهوری اســلامی ایران با نیجر 
و عموم کشــورهای آفریقایی را ورای روابط سیاســی 
و دیپلماتیک و مبتنــی بر علائق قلبــی میان ملت ها 
عنوان کرد و بــا تمجید از گام های بلنــد ملت نیجر در 
مســیر اســتقلال طلبی و آزادی خواهی تصریح کرد:  
قطعا ملت مسلمان نیجر با چنین روحیه ای و با تکیه بر 

داشته های خود آینده ای بسیار روشن خواهند داشت.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در دیدار آقای »علی 
لامین زین« نخســت وزیــر نیجر،  روابــط جمهوری 
اسلامی ایران با نیجر و عموم کشــورهای آفریقایی را 
ورای روابط سیاســی و دیپلماتیک و مبتنی بر علائق 

قلبی میــان ملت ها عنوان کــرد و با تمجید 
از گام هــای بلنــد ملــت نیجر در مســیر 
اســتقلال طلبی و آزادی خواهی گفت:  قطعاً 
ملت مســلمان نیجر با چنین روحیه ای و با 
تکیه بر داشــته های خود آینده ای بســیار 

روشن خواهند داشت.
آیت الله رئیســی در ادامه با اشاره به کارنامه 

سیاه آمریکا و کشورهای غربی در غارت منابع و ثروت 
ملت ها در پوشش شــعارهای حقوق بشــری و ایجاد 
امنیت گفت:  وضعیت امروز غزه و آنچه بر مردم مظلوم 
این منطقــه می گذرد،  افشــاکننده ماهیت اصلی این 

کشورهای مدعی اســت و نشان می دهد که 
جان انسان ها هیچ ارزشــی برای آنها ندارد و 
این شــعارها را صرفا برای منافع خود به کار 

می برند.
رئیس جمهور با بیان اینکــه هیچ مانعی در 
مسیر توسعه روابط جمهوری اسلامی ایران و 
نیجر وجود ندارد، بر آمادگی کشورمان برای 
تبادل ظرفیت ها در بخش های مختلف به ویژه انرژی، 
صنعت و معدن و صدور خدمات فنی مهندســی تاکید 

کرد.
»علی لامین زین« نخست وزیر نیجر نیز در این دیدار 

با تاکید بر اهمیت نقش و جایگاه جمهوری اســلامی 
ایران در معادلات منطقه ای و جهانی »مبانی مشترک 
دینی«، »استقلال طلبی« و »حق خواهی« را از جمله 
نقاط اشــتراک میان دو ملت ایران و نیجر بر شــمرد و 
افزود: این اشــتراکات موجب شــده اســت که نیجر، 
جمهوری اسلامی ایران را دوســت و شریکی مطمئن 

و قابل اتکا برای خود در جهان بداند.
نخســت وزیر نیجر در ادامه با تبیین وضعیت داخلی 
و روابط خارجی کشــورش، بر علاقمندی نیجر برای 
توســعه و تعمیق روابط با جمهوری اسلامی ایران در 

بخش های مختلف تاکید کرد.

رئیس جمهوری

وشن خواهند داشت رئیس جمهور: ملت مسلمان نیجر با تکیه بر داشته های خود آینده ای بسیار ر

خریدار   امام جمعه موقــت تهران با بیان 
اینکه انتخابــات در ایران مردم پایه اســت 
و توســط مردم برگزار می شــود، گفت: به 
لطف پروردگار برای هر کرســی مجلس در 
انتخابات پیــش رو حــدود ۴۰ نفر حضور 
دارند این یعنی یــک رقابت خیلی خوب که 

باید قدر آن را دانست. 
 حجت الاســلام والمســلمین محمد جواد 
حاج علی اکبری در خطبه های نماز جمعه 
در مصلــی امام خمینــی )ره( تهران اظهار 
کرد: در خطبــه اول به یکــی از جلوه های 
تقوای الهی در موضوع اساســی مسئولیت 

اجتماعی می پردازیم.
وی افــزود: مــا در روابــط اجتماعــی که 
متنــوع و اثرگذار و حیاتی اســت، حقوق و 
مســئولیت هایی داریم و اولیــن آن که در 
روابط اجتماعی تعریف می شود و مسئولیت 
بزرگی در برابر آن است، سلامت ارتباطات 
است و تکلیف اینکه مومنین باید روابط خود 
را براساس سلامت نگه دارند که از ناحیه آنها 
از عمل و رفتــار و تدبیر آنها بــه جان و مال 
و آبرو و زندگی سایر انســان ها آسیبی وارد 

نشود.
امام جمعه موقت تهران عنــوان کرد: این 
یک اصل بزرگ و اساســی حیاتی و فراگیر 
در زندگــی همه مومنــان و مــورد تاکید 
پرودگار و اولیــای خدا اســت. عنوانی در 
اینجا شکل می گیرد که بسیار مورد تاکید 
است و آن مورد حق الناس است اگر آسیبی 
و ظلمی به شخصی یا اشــخاصی وارد شود 
خدای متعال بســیار در اینجا ســختگیر 

است.
حــاج علی اکبــری بیــان کرد: علــی )ع( 
در خطبــه ۱۷6 پــر از مضامیــن اخلاقی 
سازنده ای اســت فرمودند بدانید ظلم سه 
نوع است، یکی ستمی است که خداوند آن 
را نمی بخشــید، دیگری ظلمی اســت که 
خداوند رها نمی کند و سوم ظلمی است که 

خداوند آن را می بخشد.
وی گفــت: فرمودند اولی، همان شــریک 
ورزیــدن به خداوند اســت که خــدا آن را 
نمی بخشــید، ســومی این که فرد گاهی 
در زندگــی اش لغزش هایــی پیش می ید 
که خداوند آن را می بخشــد، اما ظلمی که 
خداوند رها نمی کند، ستمی است که برخی 
از بندگان به دیگری روا بدارد و اینجا خداوند 
بسیار ســختگیر اســت. مجازات سومی از 

همه سخت تر است. گمان نکنید مانند این 
است که وســیله خطرناکی مانند چاقو به او 
جراحت وارد کند بلکه سخت تر از این است. 
اینها پیش قصــاص الهی و مجــازات الهی 

بسیار کوچک است.

 رعایت حقوق دیگران موضوع اول 
مورد توجه یک مسلمان واقعی است

امام جمعه موقت تهران اظهار کرد: رعایت 
حق دیگــران و مراقب از اینکــه وارد حریم 
دیگران نشــویم و تعدی از طرف ما نسبت 
به دیگران صــورت نگیرد و حقــی مادی و 
اجتماعی و معنــوی و اخلاقــی از دیگران 
ضایع نشــود، موضوع اول مورد توجه یک 
انسان مســلمان واقعی اســت. یک انسان 
مومن واقعی نشــانه ویژه اش این است که 
نسبت به حق الناس بسیار دقیق و سختگیر 
است. و هرچقدر انســان مراقب کند باز هم 

جا دارد.

 اعتکاف یک کار اجتماعی است
حاج علی اکبــری در خطبه دوم نمازجمعه 
این هفته تهــران، تصریح کــرد: به برکت 
انقــلاب امــروز اعتــکاف مخصــوص نزد 
نســل جوان ما تبدیل شــده که مشتاقانه 
به مسجد می روند خود را ســه روز در خانه 
خدا حبس می کننــد و در راز و نیاز و تلاوت 

قــرآن، خودســازی می کننــد و خلوت با 
خویشــتن دارند. اعتکاف عبادت اسلامی 
در مســجد جامــع اســت و معتکفین این 
توفیق را پیدا می کننــد که وقتی از اعتکاف 
برمی گردند یاد خداوند و تقــوای الهی را با 
خود بــه خانه و محل کار می برنــد. کار آنها 
یک کار اجتماعی اســت و خوش به سعادت 
معتکفین. اخیرا بسیاری از دانش آموزان ما 
هم معتکف هستند و ما چشــم امید به آنها 

داریم.
وی افزود: اخیرا دیدید که شهر تهران به یاد 
شهدای مدافع حرم حال و هوایی پیدا کرد 
عزیزانی از مجموعه مستشــاری ســپاه در 

سوریه به شهادت رسیدند.
خطیــب نماز جمعــه تهران گفــت: اتفاق 
بســیار مغتنم و مبارک و شیرینی در تهران 
در حال رخ دادن اســت. فضای تهران بیش 
از گذشــته به نــام و یاد شــهیدان معطهر 
شده است. ۲۴ هزار شهید تهران یعنی ۱۰ 

درصد از شهدای کل کشور.
حاج علــی اکبری بیــان کــرد: بحمدالله 
عزیــزان مــا همــت کردنــد و در کنگره 
گرامیداشــت یاد ۲۴ هزار شــهید تهران 
اقدامات بسیاری خوبی را در دستور کار قرار 
دادند و از تجربه کنگره های ســایر استان ها 
اســتفاده کردند گنج عظیمی که در اختیار 

ما است. گنج آسمانی و عرشی است.

وی عنوان کرد: شــهدا نه فقط در گذشته ما 
که امروز و فردای ما را تضمین می کنند هم 
در گذشته و امروز در پیشــبرد آرمان های 
اسلامی وسط میدان هســتند. این کنگره 
یک بهانه و پرچمی برای این اســت که این 
سرمایه عظیم را بیشــتر یاد کنیم. همه ما 

باید دوباره به شهدا مراجعه کنیم.
خطیب نمــاز جمعــه تهران اظهــار کرد: 
شناخت و معرفی کارهای هنری و فرهنگی 
و اجتماعــی و کارهایی که بتواند شــهدا را 
بیشــتر به نســل جدید معرفی کند باید در 
دســتور کار قرار بگیرد. فرصــت را مغتنم 
می شــماریم از خانواده شهدا در نماز جمعه 
شرکت کردند صمیمانه قدردانی می کنیم. 

همه ما مدیون خانواده شهدا هستیم.

 باید همت کنیم تا مشارکت قوی
 در انتخابات داشته باشیم

حاج علی اکبری دربــاره موضوع انتخابات 
گفت: ما بــه انتخابات به عنــوان یک عمل 
صالح ملی و تقوای اجتماعی و سراسری نگاه 
می کنیم، لذا فرمان الهی بالای ســر آن قرار 
می گیرد. یک وظیفه بزرگی ملی و سراسری 
اســت. حالا که با ســرعت بــه آن نزدیک 
می شــویم و برخی مقدمــات آن هم انجام 
شده است و از دست اندرکاران آن قدردانی 
می کنیــم باید همــه ما همت کنیــم و در 

انتخابات پیش رو نقش آفرین باشیم تا یک 
مشارکت قوی در انتخابات داشته باشیم؛ با 
ملاحظه اینکه می بینید دشمنان ما چگونه 

علیه انتخابات اقدام می کنند.

 انتخابات در ایران مردم پایه است
وی افــزود: آنها می خواهند هم مشــارکت 
ما با ناامیدســازی و جنگ روانی علیه مردم 
آســیب ببیند، هم می خواهنــد رقابت را 
زیر ســوال ببرند و هم امنیــت را مخدوش 
کنند و هم می خواهند ســلامت انتخابات 
را زیر ســوال ببرند در حالی کــه انتخابات 
در جمهوری اســلامی یکی از ســالمترین 
انتخابات های دنیا اســت. علت آن هم این 
اســت که مردم انتخابات را برگزار می کنند 
و انتخابات مردم پایه اســت و برگزاری آن با 
خود مردم است. اگر گوشــه و کنار مسائلی 
باشــد آنقدر اندک اســت که قابل توصیف 

نیست.

 برای هر کرسی مجلس 40 نفر 
رقابت می کنند

خطیب نماز جمعــه تهران ادامــه داد: در 
موضــوع امنیت، دشــمن این ایــام خیلی 
تلاش می کند خدا را شکر مقامات مسئول 
بســیاری از این توطئه ها را خنثی کرده اند. 
انشــاءالله با هوشــیاری ملی امنیت کشور 
مخصوصــا در شــرایط انتخابــات صیانت 
خواهد شــد. در موضوع رقابت هم به لطف 
پــروردگار برای هــر کرســی مجلس در 
انتخابات پیــش رو حــدود ۴۰ نفر حضور 
دارند این یعنی یــک رقابت خیلی خوب که 

باید قدر آن را دانست.
حاج علــی اکبری تصریح کرد: مشــارکت 
وظیفه همه ما است و این میدان، میدان ما 
است. آحاد مردم که براســاس زاویه ای که 
رهبری مشــخص کرده اند در انجام این کار 
بزرگ همه به عنــوان وظیفه الهی و انقلابی 
شــرکت کنیم و چه در انتخابــات مجلس 
شورای اســلامی و چه در انتخابات مجلس 

خبرگان سهم داشته باشیم.
وی درباره تحولات جاری در نــوار غزه نیز 
گفت: بعد از ۱۱۰ روز از آغاز طوفان الاقصی 
همه خبرهــا حکایــت از شکســت رژیم 
صهیونیســتی و حامیان آنهــا دارد و همه 
خبرها حکایت پیــروزی مجاهدان و مردم 

مظلوم فلسطین و غزه می دهد.
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پرتگاه ملی جهش های قیمت دلار
حســین راغفر  نهادها و گروه هایی اقلیت اما قدرتمنــد و ذینفوذ از 
جهش های ارزی و پیامدهای آن بر اقتصاد کشور، سود کلان مستقیم 
و غیرمســتقیمی کســب کرده اند و در مواردی با هدف افزایش چنین 
سود افسانه ای مغایر منافع ملی و نامشروع شان، در شکل گیری و تداوم 
گرانی دلار و ســایر ارزهای مرجع در بازار ایران، اثرگذاری مســتقیم و 

عیرمستقیم داشته اند.
پیش بینی قیمت دلار پس از انتخابات اســفند ماه و طی سال آینده از 
بحث های بســیار پیچیده این روزهای اغلب محافل کارشناسی است 
و البته، در این میان، برخی هم هدفمند می کوشــند، ســطح تحلیل 
کارشناسی را به ساده سازی موضوع تقلیل دهند و مثلا، می گویند فنر 
قیمت دلار رها خواهد شــد و پشــت پرده انگیزه اغلب چنین افرادی، 
تامین منافع فردی و گروهی خود اســت زیرا آنان از گرانی دلار، ســود 
سرشــار شــخصی می برند و در مواردی هم در حلقه کارگزاران قدرت 

وثروت قرار دارند و ذینفع غیرمستقیم محسوب می شوند.
ریشه مشکلات بازار ارز و بویژه دلار این است که سنت رایج دولت های 
ایران بویژه پس از جنگ تحمیلی عراق، هموار این بوده که برای جبران 
کسری بودجه کشور و پنهان کردن بی انضباطی های مالی خودشان، به 
ساده ترین راهکار در دسترس، متوسل شده و افزایش تعمدی قیمت ارز 
را اجرایی کرده اند و به پیامدهای زیانبار چنین اقدامی برای منافع ملی 
کشــورمان و تضعیف ارزش پول ملی، اعتنایی نکرده اند. باوجود چنین 
پیشینه مستمری، شــوربختانه باید هشــدار داد، ایران، اکنون، شاهد 
نرخ های خیرکننده برابری ریال با دلار اســت که در جهش های پیاپی 

این ارز و سقوط ارزش پول ملی کشورمان، ریشه دارد.
اصلی ترین و مهــم ترین محرک اصلــی افزایش قیمت ارز، کســری 
بودجه های دولت ها بوده اســت. افزایش روزافزون مخارج برون مرزی 
حاکمیت، از ســویی و تضعیف اقتصاد تولیدی و صنعتی کشور از سوی 
دیگر که وابستگی اقتصادی به منابع و ذخایر طبیعی را تداوم بخشیده، 
از جمله متغیرهای تاثیرگذار بر گرانی ارز هســتند کــه به پیامدهای 
آســیب زایی همانند تورم،رکود، بیکاری، فقر، فســاد و ... دامن زده و 
اکثریت مردم را تحت فشــار بی سابقه و کمرشــکن قرار داده است. در 
نقطه مقابل، نهادها و گروه هایی اقلیــت اما قدرتمند و ذینفوذ از جهش 
هــای ارزی و پیامدهای آن بر اقتصاد کشــور، ســود کلان مســتقیم 
و غیرمســتقیمی کســب کرده اند و در مواردی با هدف افزایش چنین 
سود افسانه ای مغایر منافع ملی و نامشروع شان، در شکل گیری و تداوم 
گرانی دلار و ســایر ارزهای مرجع در بازار ایران، اثرگذاری مســتقیم و 
عیرمستقیم داشته اند. تا زمانی که چنین بازیگران مخربی، نقش آفرین 
اصلی و تعیین کننده ســاختار اقتصادی و بازار ارز ایران باشند، قیمت 
ارزهای معتبر و بویژه دلار، نه فقط طی ماه های ســال بازهم افزایشــی 
خواهد داشــت و ســال آینده، قیمت دلار از 6۰ هزار تومــان نیز عبور 
خواهد کرد ، بلکه طی ســال های بعدی هم روندی افزایشــی پایدار و 

حتی جهشی را سپری خواهند کرد.
اگر ضرورت تغییر رویکرد خطرناک موجود، درک نشــود و عزمی ملی 
برای تغییر ریلی اساسی شــکل نگیرد و پایبندی به الزامات مهار خطر 
اقلیتی که منافع انبوه مردم را قربانی ســودجویی انگلی خود می کنند، 
اثبات نشود، در بر همان پاشنه فعلی خواهد چرخید. یگانه راهکار نجات 
از این پرتگاه ملی، پذیرش ضرورت انجام اصلاحات بنیادینی است که 
خروجی آن منطقی شــدن و کاهش قیمت ارز و دلار باشد. اگر چنین 
عزم ملی شکل نگیرد، نباید توقع داشــت که بخش خصوصی، ریسک 
ورود به حوزه ســرمایه گذاری در حوزه تولید را بپذیرد و روند ۲۰ ساله 
اخیر که گویای فرار سرمایه ها از کشور است، تشدید خواهد شد و در پی 
آن، تضعیف بیشــتر تولید ملی، افزایش تورم و بیکاری و گسترش فقر و 
فقرا و نیز سیر صعودی گریز مشتاقانه نخبگان و کارشناسان حوزه های 

مختلف از ایران را شاهد خواهیم بود.

عرضهکماست
و در بازار کاهش تدریجی قیمت خودر

رییس اتحادیه فروشــندگان خــودروی تهران با بیــان اینکه عرضه 
خودروم کم بوده و بازار نیز راکد است، از کاهش تدریجی قیمت خودرو 

خبر داد.
سعید موتمنی رئیس اتحادیه فروشندگان و نمایشگاه داران خودروی 
تهران اظهار کرد: از ابتدای هفته به خصــوص در خودروهای مونتاژی 

بین ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان کاهش قیمت را شاهد بوده ایم.
وی افزود: در خودروهای داخلی ها هم مثل دنا حدود ۲۰ تا ۲۵ میلیون 

تومان کاهش قیمت داشته ایم.
موتمنی با بیان اینکه کاهش قیمت داریم امــا روند کندی دارد، گفت: 
وقتی اعلام شد که قرار است ۱۲۰ هزار خودرو با کمتر از ۵ درصد قیمت 
حاشــیه بازار فروخته شــود بازار بهم ریخت به گونه ای که طی یک ماه 
اخیر افزایش قیمت شدیدی را شاهد بودیم. اگر خودروسازان این حجم 

خودروی مازاد دارند چرا به تعهداتشان عمل نمی کنند؟
وی ادامه داد: در خودروهای مونتاژی مانند لاماری و هایما حدود ۲۵۰ 
تا ۳۰۰ میلیون تومان افزایش قیمت داشتیم. در داخلی ها هم افزایش 
قیمت به صورت تدریجی بود و از شهریور ماه شروع شد و اوج آن در آذر 
و دی ماه بود. وضعیت به گونه ای بــود که خودروی اقتصادی کوییک از 

۳۴۵ میلیون تومان به ۳۹۰ میلیون تومان رسید.

این مقام صنفی تصریح کرد: بازار نیازی دارد اگر این نیاز تأمین شــود 
شاهد افزایش قیمت نخواهیم بود اما وقتی عرضه ها کم باشد اثر خود را 

در افزایش قیمت نشان می دهد.
رئیس اتحادیه فروشندگان و نمایشــگاه داران خودروی تهران گفت: 
عرضه فعلی جوابگوی نیاز بازار نیست. از سویی دیگر در حال حاضر بازار 
خودرو در رکود کامل اســت. اگر عرضه زیاد بود قطعاً قیمت ها کاهش 

قابل توجهی می یافت.

 توافق جدید برای استفاده ایران از منابع ارزی
 در ترکیه

رییس کل بانــک مرکزی با بیــان اینکه در ترکیه منابــع ارزی خوبی 
داریم، از توافق با مقامات بانکی ترکیه برای استفاده از منابع ارزی ایران 

در این کشور خبر داد.
 محمدرضا فرزین که همراه با رییس جمهور به ترکیه سفر کرده است، 
در گفت وگوی خبری تصریح کرد: ایــران در ترکیه منابع ارزی خوبی 

دارد که خواهان استفاده بیشتری از این منابع است.
وی گفت: درباره نحوه اســتفاده از این منابع و همچنین نحوه استفاده 
از منابع ناشــی از صادرات گاز ایران به ترکیه، با رییس بانک مرکزی و 
وزیر اقتصاد و دیگر مسؤولان ترکیه مذاکره کردیم و به نتایج خوبی هم 

دست یافتیم.

یادداشت

بازار

رئیس ســازمان برنامه و بودجــه با انتقــاد از هزینه 
تراشــی نمایندگان بدون منابع مالی،  گفت: در منابع 
هدفمندی یارانه ها ۲۵۰ هــزار میلیارد تومان ناترازی 
ایجاد شده اســت.  داود منظور رئیس سازمان برنامه و 
بودجه در صفحه مجازی خود نوشــت: » از نمایندگان 
محترم مجلــس تقاضا کردم اجازه ندهنــد با تصویب 
برخی احکام هزینه ای بودجه سال آینده دچار کسری 
شــود. تاکید کردم کســری بودجه ام الخبائث است و 

کشور و دولت را گرفتار می کند.«
وی این را هم گفت: با رویه ای کــه نمایندگان مجلس 
در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ پیش  می رونــد، دولت باید 
حق بیمه ســهم کارفمای همه مردم ایران را بپردازد و 
همه مردم عیال دولت می شوند، ســوال این است که 
منابع آن را از کجــا تهیه کنیم ، اگر منبــع مالی بود و 
می توانستیم این کار را انجام دهیم، باعث نشاط مردم 

می شــد، اما منابع آن را هم باید نمایندگان 
مجلس تعیین کنند که از کجا بیاوریم؟

رئیس ســازمان برنامــه و بودجــه خطاب 
به نماینــدگان مجلس عنــوان کرد، قانون 
هدفمندی یارانه هــا دولت را مجــاز کرده 
که اگر منابع داشت، ســهم بیمه کارفرمای 
اقشار را بپردازند، الان دوســتان در مجلس 

می خواهند این اجازه را به تکلیــف تبدیل کنند، آقا به 
چه زبانی تاکید کنم که  منابع هدفمندی یارانه ها ناتراز 
اســت، منابع هدفمندی یارانه ها ســال آینده با ۲۵۰ 

هزار میلیارد تومان ناترازی همراه است.
نمایندگان مردم با تصویب بندهــای ت و ث تبصره ۸ 
لایحه بودجه ۱۴۰۳کل کشــور در بخــش هزینه ای، 
سازمان برنامه و بودجه کشــور را مکلف کردند، تمام 
اعتبار مورد نیاز برای تأمین گندم مورد نیاز کشــور را 

با قیمت نهائی مصوب شورای قیمت گذاری 
محصولات کشــاورزی حداکثر در شــش 
ماهه اول ســال )همزمان با خرید تضمینی 
گندم( به مجری یا مجریــان خرید و تأمین 
کالاهــای اساســی تخصیــص و پرداخت 
کند.همچنیــن بــا تصویــب نماینــدگان 
مجلس در  اجــزای ۲ و ۴ بند الــف تبصره ۸ 
لایحه بودجه ۱۴۰۳کل کشــور در بخــش هزینه ای، 
مقرر شــد که منابع حاصل از هدفمنــدی یارانه ها به 
پرداخت یارانه دارو، شیرخشــک و ملزومات مصرفی 
پزشکی، یارانه نقدی، معیشتی، کالابرگ الکترونیک، 
کمک به خانوارهای تحت پوشــش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و ســازمان بهزیستی کشــور، یارانه نان، 
یارانه ملوانان و هزینه های ســرمایه گذاری و کمک به 
شرکت های نفت و گاز و پالایش و پخش فرآورده های 

نفتــی، مصارف صرفه جویــی انرژی و ســایر مصارف 
ضروری در چارچوب »قانون هدفمند کردن یارانه ها« 
تخصیص یابد.نمایندگان مردم بــا تصویب در اجزای 
۵ و ۷ بند الف تبصره ۸ لایحه بودجه ۱۴۰۳کل کشــور 
در بخش هزینه ای، ســازمان برنامه و بودجه را موظف 
کردند تا منابع حاصل از مالیات بر ارزش افزوده فروش 
فرآورده های نفتی و گاز طبیعی را با تخصیص سازمان 
برنامه و بودجه کشــور صرفاً برای تأمیــن یارانه نان و 
دارو هزینه کند.نماینــدگان در مجلس با تصویب بند 
پ تبصره ۸ لایحه بودجه ۱۴۰۳کل کشــور در بخش 
هزینــه ای، وزارت نفت را مکلف کردنــد تا در صورت 
کاهش تولید فرآورده های اصلی نسبت به برنامه تولید 
از طریق شرکت های تابعه ذی ربط با دریافت و فروش 
فرآورده های ویــژه از پالایشــگاه های مربوط، مقادیر 

کسری را جبران کند.

یارانه

محمدحسین سیف اللهی مقدم  درحالی 
توسعه عمودی و متراکم ســازی همچنان 
در دستور کار مدیران شــهری قرار دارد که 
طبق نظر کارشناســان حوزه جمعیت این 
مدل از توســعه شــهر بر فرزندآوری تاثیر 

منفی مستقیم دارد.
 تراکم جمعیتی شهرها، از آن دسته عوامل 
انسانی هستند که می شود ردپای تأثیر آن 
را در بیشتر معضلات شهری دید. معضلاتی 
از جنس اقتصادی، رفاهی، زیست محیطی 
و حتی امنیتــی. منظور از تراکم شــهری، 
رابطه میان جمعیت و وسعت شهری است 
که از تقسیم جمعیت شــهر به مساحت آن 
)برحسب هکتار( به دست می آید و افزایش 
تراکم شــهر نیز به معنــای افزایش تعداد 
ســاکنان در ســطح، به رغم ثابــت ماندن 
مساحت زمین است. افزایش تراکم جمعیت 
که معلول انحصار زمین و ایجاد محدودیت 
در گسترش متوازن شهرهاست، خود علت 
اصلی ســقوط کیفیت زیست شــهری در 

کلان شهر تهران به شمار می آید.
افزایــش تراکم جمعیتــی در شــهرها و 
کلانشــهرها علاوه بــر کاهــش کیفیــت 
زیست شهری هزینه های سنگین تری نیز به 
جامعه تحمیل می کند. هزینه های غیرقابل 
جبرانی نظیر کاهش امنیت پدافندی شهر، 
گرانی زمین و مســکن، تبعــات اجتماعی 
و فرهنگــی. یکی از مهم تریــن هزینه های 
اجتماعی که لبــه امنیتی نیــز دارد، تأثیر 
معکــوس افزایــش تراکم بــر کاهش نرخ 
رشد جمعیت است. کارشناسان این حوزه 
معتقدند ســبک ساختمان ســازی یکی از 
عواملی بوده که در دوره معاصر بر ســاختار 
جمعیت تأثیر مســتقیم گذاشــته است و 
می تواند بر سیاســت های جمعیتی که دال 
بر افزایــش نرخ باروری اســت، تأثیر منفی 

بگذارد.

تراکم فعلی تهران، دو برابر آنچه
 باید باشد

در دســترس بودن انواع امکانات و فضاهای 
شهری به اندازه کافی، یکی از اهداف اصلی 
برنامه ریزی شــهری اســت. حصــول این 
امر، با ایجاد تعــادل منطقی بین جمعیت و 
امکانات صورت می گیرد. تعادلی که تراکم 
بیش از حد جمعیت آن را از بین می برد. در 
حالی استانداردهای جهانی، تراکم مطلوب 

شــهری را 6۰ نفر بــر هکتــار می داند که 
تراکم شــهر تهران ۱۴۰ نفربر هکتار است. 
همچنین طبق آمار اعلام شــده از ســوی 
دبیر مرکز مطالعات جمعیــت، بیش از ۷۰ 
درصد جمعیت ایران در کمتر از ۴۰ درصد 
مساحت قابل سکونت کشور ساکن هستند 
و این به معنای تراکم بســیار بالای مناطق 

شهری کشور است.
پیش تر عبدالحمید نقــره کار رئیس مرکز 
تحقیقات و قطب علمی معماری اســلامی 
دانشــگاه علم و صنعت، در همایشــی با نام 
»توســعه افقی شــهرها؛ چگونه گسترش 
محدوده شــهرها به حل مســئله مسکن 
کمک می کند؟«، با اشــاره به اینکه توسعه 
به طور کلی ضابطه علمی دارد، توضیح داد: 
این ضابطه از نظر کارشناسان نظام شهری، 
نســبت مســاحت زمین به جمعیت است. 
هر چقدر زمیــن بزرگ تر شــود، جمعیت 
نیز بیشتر می شــود. در این صورت با ازدیاد 
جمعیت باید مساحت شهر افزایش یابد. این 
یک اصل علمی است. در صورت عدم رعایت 
این تناســب با بحران هایی در ابعاد متفاوت 
مواجه خواهیم شــد. لذا تراکــم جمعیت، 
بحــران اجتماعی، محیط زیســتی را به بار 
خواهد آورد. تراکم جمعیت، استقلال حریم 
و حرمت خانواده ها را نابود می کند. بنابراین 
وقتی جمعیت زیاد می شــود باید مساحت 

نیز افزایش یابــد. که همان بــه کارگیری 
الگوی توســعه افقی اســت. برخی شبه ای 
ایجــاد می کنند که توســعه افقی بر خلاف 
تکنولوژی و پیشرفت است. باید سوال کرد 
در کدام عملکرد؟ بله تجاری، اداری، صنایع 
سبک را می توان در بلند مرتبه سازی تعریف 
کرد، البته با ضوابطی که نظام شهرســازی 
به ما می دهد. اما در کاربری مســکونی یک 
اشتباه است. آیا این افراد )طرفداران توسعه 
عمودی و کوچک ســازی( مفهــوم خانه، 
حریم و ســکونت را درک می کنند؟ قطعاً نه 
خانه محله امن و امنیت و اســتقلال فرد و 
خانواده اوســت. خانه باید مستقل و به دور 
از مزاحمت های همجواری باشــد تا حرمت 
انسانی حفظ شــود. با ازدیاد جمعیت هیچ 
راه علمی جز توسعه افقی شهر وجود ندارد. 
مخصوصاً تراکم تهران که غیر انســانی، غیر 

علمی و ضد فرهنگ اسلامی است.

کوچک شدن خانه ها، ساختار جمعیتی 
را برهم زده است

شورای عالی شهرسازی و معماری در سال 
۷۸ مصوبه ای را با عنوان »ضابطه جلوگیری 
از افزایش محدوده شهرها« تصویب کرد که 
طبق آن هرگونه افزایش در محدوده مصوب 
طرح های هادی و جامع شهرها تا زمانی که 
تراکم ناخالصی جمعیتی شــهر بر اســاس 

طرح های مصوب تحقق پیدا نکرده باشــد، 
ممنوع است. نتیجه این تصمیم مسئولان، 
کاهش متراژ خانه های مســکونی شد. چرا 
که محدوده شهرها بسته شد و مردم مجبور 
شدند برای تأمین مسکن مورد نیاز خود در 
محدوده مشخص شــده ساخت وساز انجام 
دهند تا تراکم جمعیــت به آن عددی که در 
مصوبه مشخص شده برســد، بدین ترتیب 
برای آنکه تعداد بیشــتری از افراد بر هکتار 
زمین جای گیرد، متراژ خانه ها کمتر و شهر 

متراکم تر شد.
کوچک شــدن خانه های مــردم یک پیامد 
منفی و در عین حــال تعیین کننده ای برای 
آینده کشــور داشــت. دکتر برکاتی مدیر 
کل سابق دفتر ســلامت جمعیت خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت و کارشناس حوزه 
جمعیت بــا تاکید بر این نکتــه که افزایش 
تراکــم جمعیتی در تهران بــه همراه دیگر 
مولفه هــا ســاختار جمعیتی کشــور را در 
دهه های اخیر برهم زده است، گفت: وقتی 
تراکم جمعیتی در شهر بالا می رود، مسائلی 
چون فرهنگ، کنــش اجتماعی، تعاملات 
بین فردی تغییر پیدا می کنــد. این عوامل 
مجموعاً به طور مســتقیم بر روی ساختار 
جمعیتی تأثیر گذار اســت. وقتــی تراکم 
خیلی بالا برود تأثیرات بســیار منفی بر نرخ 
رشــد جمعیت می گذارد. در این چند دهه 

اخیر، با تغییــر همزمان ســاختار خانواده 
از حالت گســترده به خانواده هســته ای و 
سبک ساخت وساز که به متراکم شدن شهر 
انجامید، ســبب شــده روند رشد جمعیت 
کاهشــی شــود. در نتیجه غلبــه فرهنگ 
وارداتی به علاوه تغییر مدل ساخت وســاز 
)فراگیر شدن آپارتمان نشینی( به ساختار 

جمعیتی کشور ضربه زده است.

در خانه های 50 متری فکر فرزندآوری 
هم به ذهن زوجین خطور نمی کند

در این خصوص حسین مروتی کارشناس 
حــوزه جمعیــت در گفت وگــو بــا مهر 
اینگونــه توضیح داد: ما ســه نــوع تراکم 
داریم؛ نســبت تعداد افراد بر زمین مدلی 
از تراکم اســت، نوع دیگری از تراکم داریم 
که به آن تراکم زیســتی، به معنای تعداد 
افراد بر هکتار زمینی که قابل کشت است، 
می گویند. یک نــوع دیگر تراکــم، تراکم 
اقتصادی بوده که مبتنی اســت بر ظرفیت 
اقتصادی آن منطقه. ایــن گزاره که تهران 
جمعیت متراکمــی دارد، قطعاً درســت 
اســت و باید برای آن چاره ای اندیشید. به 
زعم بنــده راه کار اصلی انتقــال پایتخت 
اســت که متأســفانه به دلیل تضاد منافع 

تصمیم گیرندگان اتفاق نمی افتد.
وی ادامــه داد: تبعــات تراکــم موجود در 
تهران طیــف وســیعی را در برمی گیرد که 
شــاید بتوان مهم ترین آســیب را صدمات 
روانی تراکم بالای پایتخت بر مردم دانست. 
مردمی که ســاعات متمادی پشت ترافیک 
قرار می گیرند، با یک روان آسیب دیده وارد 
خانه می شــوند. همین اعصاب خوردی ها 
یکی از عوامــل اصلی در کاهش ســلامت 
روان بوده و کیفیــت کار و زندگی را کاهش 
می دهــد. اینکه یک جمعیــت انبوه و فوق 
العاده در یک جا جمع شود و کیفیت زندگی 
آن ها کاهش یابــد، مشــخصاً ضربه زننده 
به سیاســت های جمعیتی اســت. چراکه 
نمی شــود از افرادی که در خانه های ۵۰-
6۰ متــری زندگی می کنند، توقع داشــت 
فرزندآوری بیش از دوتا داشــته باشند. کار 
سخت می شود. در خانه ۵۰ متری کسی به 
ذهنش خطور هم نمی کند کــه بیش از دو 
بچه داشته باشد. همین امر باعث ایجاد یک 
رخوت در جامعه بوده و ضربه زننده به بحث 

جوانی جمعیت است.

 منابع هدفمندی یارانه ها 250 هزار میلیارد تومان ناتراز شد

وزیـرصمت:

و اجرا می شود و در ایران خودر برنامه شناسنامه تحول صنعت خودر
خریدار  وزیر صمت با اشــاره بــه بازدید 
از ســه محصول جدید ایران خــودرو، نگاه 
مدیران این شــرکت را جدیــد و تحول گرا 
خواند و گفــت:  شناســنامه تحولی تدوین 
کرده ایــم که قصــد داریــم آن را در ایران 

خودرو اجرا و پیاده سازی کنیم.
 عباس علی آبادی، وزیر صمــت، با حضور 
در شــرکت ایران خــودرو، در نشســتی 
چهارســاعته با مدیران ارشــد ایــن گروه 
صنعتی، ضمن بررســی زیرســاخت های 
موجود برای توســعه و تولیــد محصول و 
همچنین برنامه های تحولی ایران خودرو در 
این زمینه، مشکلات و موانع موجود را نیز در 
حوزه های مختلف فعالیت این شرکت مورد 

واکاوی قرار داد.
علیمردان عظیمی، مدیرعامــل این گروه 
صنعتی نیز که برای انجــام ماموریت کاری 
به ازبکستان ســفر کرده، به صورت تلفنی 
موضوعات مطروحه از ســوی وزیر را دنبال 

کرد.
وزیــر صمت در نشســت با مدیــران ایران 
خــودرو و بازدید از مرکــز تحقیقات و خط 
تولیــد محصول جدیــد این شــرکت، در 
تشــریح علت برگزاری این نشســت گفت: 
تحقق اهداف راهبردی کــه برای تحول در 
صنعت خــودرو دنبال می کنیــم، نیازمند 

گفت و گو بــا صنعتگران و خودروســازان 
است که در این مسیر به برگزاری نشست با 
مدیران ایران خودرو برای مرور راهبردهای 

توسعه صنعت خودرو اقدام کردیم.
وی گفــت: وزارت صمــت پیگیری هــای 
مســتمر و مجدانه ای برای رفع موانع تولید 
در صنعت خــودرو در طول هشــت ماهه 
گذشته داشته است تا خودروسازان بتوانند 

برنامه های تعهد شده خود را محقق کنند.
علی آبادی با بیان این که در آســتانه تحول 
جدی و مهم هســتیم، عنــوان کرد: تحول 
از خودروهــای بنزینی به برقــی و تحول از 
خودروهــای معمولی به هوشــمند تغییر 
مهم و بزرگی در این صنعت اســت و آن چه 
همه در آینــده منتظرش هســتیم، حتما 
روی خواهد داد.وزیر صمــت با بیان این که 
خوش بختانه ایران خودرو در مسیر تحولی 
خوبی قــرار گرفته، تضمین تحــول در این 
خودروساز را خواســت ذینفعان دانست و 
گفت: علاوه بر کارکنان، تمامی ذینفعان که 
شامل تمامی مردم ایران می شود، باید این 

خواسته را داشته باشند.
وی تصریح کرد: اگر مردم ایران خواسته ای 
داشــته باشــند و همه بر خودرو و توسعه و 
کیفیت آن حساس باشند و ارتقا را بخواهند 
و تولیدکننده شــنوای صــدای ذینفعش 

باشد، تحول در این صنعت رقم می خورد.
علی آبــادی افــزود: از نظر من ایــن اتفاق 
مبارک می تواند در ایران خودرو روی دهد با 
توجه به این که خواسته مردم مشخص است 
و باید این خودروساز بتواند با آمادگی برای 

تحول، پاسخ ذینفع خود را بدهد.
وی با بیان این که ایــران خودرو امروز فقط 
بنگاه اقتصادی نیســت، بلکه باید نمادی از 
توانایی های ملت ایران باشــد، تصریح کرد: 
در حال حاضــر نقاط قابــل بهبودی وجود 
دارد که باید رفع کنیم تا این نماد در جایگاه 

واقعی خود قرار بگیرد.
وزیر صمت حرکت به ســمت خودروهای 
آینــده را تابع شــرایط روز ارزیابــی کرد و 
گفت: در حال حاضر مسائل زیست محیطی 

اقتضا می کند به ســمت خودروهای درون 
ســوز نرویم.وی بیان کرد: احترام به محیط 
زیست، هدف دولت ســیزدهم است، ما در 
صنعت کشور متعهد هســتیم که این نیاز 

جدی زندگی مردم را دنبال کنیم.
وی ادامــه داد: خودروهــای برقی درحال 
حاضر یکی از مســیرها برای رفع مشــکل 
آلایندگی و محیط زیســت است و شاید در 
آینده راه حل های دیگری نیز مطرح شود که 

باید پیوسته به دنبال به روز بودن باشیم.
وزیر صمت گفت: برقی ســازی حمل و نقل  
در دنیا دنبال شــده و آن چه در کشور ما در 
حال شکل گیری اســت به علت تعقیب این 
مسیر نیســت، بلکه به اقتضای نیاز جامعه 
است که ما در حال دنبال کردن این راهبرد 

هستیم.
وی تاکید کرد: علاوه بــر اجرای برنامه های 
جاری، حرکت به سمت برقی سازی حمل و 
نقل خودرویی کشــور باید در برنامه تحولی 

خودروسازان جایگاه ویژه ای داشته باشد.
علی آبادی دلایل اقتصــادی را دیگر عامل 
تعقیب حرکت به سمت برقی سازی حمل 
و نقل برشــمرد و گفت: اقتصاد وابســته به 
ســلامت مردم و ســوخت مصرفی، باید به 
سمت اســتفاده از انرژی های پاک حرکت 
کند.وی راهبــرد وزارت صمت را حمایت از 

تمامی صنایع از جمله خودروسازی دانست 
و تاکید کرد: ایران خودرو مجموعه صنعتی 
بسیار مهم و باســابقه طولانی 6۰ ساله در 
صنعت کشور اســت، البته نواقصی هم که 

دارد باید برطرف کنیم.
علی آبادی با بیان این کــه ایران خودرو به 
عنوان بزرگ ترین خودروســاز کشــور  به 
همراه تمامی صاحبــان صنایع خودرویی 
باید تلاش گسترده ای در  تولید محصولات 
با کیفیت داشته باشند، اظهار کرد: اجرایی 
شــدن و تحقق تعهدات خودروســازان تا 
پایان ۱۴۰۲، به صورت مســتمر توســط 
وزارت صمت پیگیری می شود و بر ضرورت 

ایفای کامل تعهدات تاکید داریم.
وزیر صمت بــا تاکید بر ضرورت توســعه و 
تولید خودروهای با کیفیــت بالاتر، گفت: 
خودروســازان باید خودروهایی شایســته 
مردم ایران تولید کننــد و این اصل بنیادین 
دارای اهمیت بالایی در سیاست های کلان 
وزارت صمت اســت.گفتنی اســت، در این 
رویداد از محصولات آتی ایــران خودرو به 
ویژه خودروهای برقی بــا تمرکز بر تحویل 
به نــاوگان حمل و نقل عمومــی نیز بازدید 
به عمل آمــد و بر ضرورت تســریع در ورود 
این خودروها به چرخه مصرف طبق برنامه 

زمانی اعلام شده تاکید شد.
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و ۱۲۵ همت اعتبار ویار« در گر موفقیت »دار
 طرح دارویار بر اســاس تکلیفی که در قانون بودجه ۱۴۰۱ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسید، با دســتور رئیس جمهور به اجرا درآمد؛ 
اکنون روند اجرای این طرح مطلوب اســت اما تداوم آن در سال آینده 
نیاز به ۱۲۵ هزار میلیارد تومان اعتبار دارد تا دسترسی بیماران به دارو 

با سهولت انجام شود.
اجرای طرح دارویــار از تیرماه ۱۴۰۱ در کشــور آغاز شــد؛ این طرح 
چند هدف اصلی داشت که مهمترین آن ســاماندهی نظام یارانه دارو، 

جلوگیری از قاچاق دارو و رسیدن دارو به دست بیماران واقعی بود.
این طرح به گونه ای پیش بینی شده که بیماران با بهره مندی از پوشش 
بیمه ای، هزینه زیادی بابت دارو از جیب خود پرداخت نکنند. به عبارتی 
دیگر هرچند در ایــن طرح نرخ داروها افزایش می یابــد اما قیمت ها به 
سمت واقعی شدن پیش می رود و این هزینه را بیمه گر پرداخت می کند 

تا بدین ترتیب میزان پرداختی از جیب بیمار افزایش پیدا نکند.
اجرای ایــن طرح از آنجا اهمیــت دارد که دارو و تامین آن، از مســایل 
اساسی مردم اســت و هرگونه کمبود در تامین آن می تواند به ویژه برای 

خانواده هایی که بیمار دارند، ایجاد نگرانی کند.

تخصیص 4.2 میلیارد دلار ارز دارویی
دولت تا دی ماه امســال بیش از ۴.۲ میلیارد دلار ارز برای تامین داروی 
مورد نیاز کشور تخصیص داده اســت و به گفته رییس سازمان برنامه و 
بودجه، از این میزان ۳.۵ میلیارد دلار فقــط ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی 

بوده است.
»داود منظــور« رییس ســازمان برنامــه و بودجه با ارائه گزارشــی از 
عملکــرد مالی دولت در حــوزه بهداشــت و درمــان از تخصیص ۷۵ 
درصدی اعتبارات این بخش در ســال جاری خبــر داده و درباره طرح 
دارو یار گفته اســت: در این طرح، مابه التفاوت ارز ۴۲۰۰ تومانی تا ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان را دولت پرداخت می کند؛ تا آذرماه امسال هر صورت 
حسابی که ســه بیمه اصلی به ما دادند، تسویه کردیم و اگر مواردی هم 
باقی مانده باید صورت حساب آن را به سازمان برنامه و بودجه بدهند تا 
طبق آنچه در تبصره ۱۴ بودجه )تبصره مربوط به هدفمندی یارانه ها( 

پیش بینی شده است، انجام دهیم.
وی ادامه داد: سال گذشته در مقایســه با مدت مشابه امسال، ۱۳ همت 
به طرح دارویار اختصــاص دادیم و از ابتدای امســال تاکنون ۳۲ هزار 

میلیارد تومان به این طرح اختصاص دادیم.
اگرچه دولت در ماه های گذشــته تلاش کرده اعتبــارات بخش دارو و 
طرح دارویار را پوشــش دهد اما نگرانی فعالان صنعت دارویی کشور از 
میزان تخصیص اعتبار برای تداوم این طرح در سال آینده است، زیرا بر 
اساس اعلام ســازمان غذا و دارو، در لایحه بودجه سال آینده اعتبارات 
مربوط به طرح دارویار به شــدت کاهش پیدا کرده و حتی نســبت به 

اعتبارات امسال هم پایین تر بوده است.
»ســید حیدر محمدی« رییس ســازمان غذا و دارو در این باره گفته 
اســت: میانگین ســالیانه ارز تخصیصی به دارو و تجهیزات پزشکی در 
چهار ســال اخیر معادل ۳.۲ میلیارد دلار بوده که امسال ۱.6 میلیارد 
دلار آن را به صــورت ارزی دریافــت و از بقیه آن که بیــش از ۳6 هزار 
میلیارد تومان اســت، فقط 6 هزار میلیارد تومان مصوب شده است، به 
طوری که هنوز بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان از این اعتبار باقی مانده 

است.

وی تاکید کرد: کل اعتبارات طرح دارویاری در ســال گذشته ۷۳ هزار 
میلیارد تومان بود که این رقم در لایحه بودجه به 6۹ هزار میلیارد تومان 
کاهش یافته که می تواند تامین دارو را در سال آینده دچار مشکل کند؛ 
این در حالی اســت که درخواســت ما برای این طرح اعتباری افزون بر 

۱۰۵ هزار میلیارد تومان بوده است.
دولت باید برای ســال جاری ۱۲۵ همت اعتبار در حــوزه طرح دارویار 
در نظر می گرفت و اکنون فقط ۲۴ همت برای این طرح پرداخت شــده 

است.
»عباس کبریایی زاده« عضو هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انســانی ایران نیز در این زمینه گفت: به شدت نگران مختل 
شدن دسترســی مردم به دارو هســتیم و از دولت مردمی درخواست 
داریم توجه و حمایت ویژه از صنایــع دارویی برای افزایش تهیه و تولید 
دارو داشته باشــد.وی تاکید کرد: لازم بود دولت برای سال جاری ۱۲۵ 
همت اعتبار در حوزه طرح دارویار در نظــر می گرفت و اکنون فقط ۲۴ 

همت برای این طرح پرداخت شده است.
به گفته کبریایی زاده، برای سال آینده ۱۸۰ تا ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
برای جبران مابه تفاوت نرخ و اثر تورم نیاز اســت اما فقط ۸6 همت در 

نظر گرفته شده است.

زنجیره تامین دارو به حمایت دولت و مجلس نیاز دارد
»محمد عبــده زاده« رییس هیات مدیره ســندیکای صاحبان صنایع 
داروهای انســانی ایران نیز در این زمینه اظهار داشــت:  زنجیره تامین 
دارو کشــور نیاز به حمایت دولت و مجلس دارد، اما بی نظمی پرداخت 
در سازمان های بیمه گر و سایر مســائل باعث شده مشکلات زیادی در 

حوزه تامین دارو به وجود آید.
زنجیره تامین، تولید و توزیع دارو دچار مشــکل جدی اســت و نیاز به 

کمک و حمایت نهادهای بالادست دارد.
وی تاکید کــرد: زنجیــره تامین، تولیــد و توزیع دارو دچار مشــکل 
جدی اســت و نیاز به کمک و حمایت نهادهای بالادســت دارد. اکنون 
تولیدکننــده و فعال زنجیــره تامین التماس می کند کــه برای تامین 
داروی مورد نیاز کشور تسهیلات بگیرد و نهادهای متولی در این زمینه 

فقط نظاره گر هستند.
»محمد پیکان پور« مدیرکل دارو و موارد تحت کنترل ســازمان غذا و 
دارو نیز در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: ۱۰۵ هزار میلیارد تومان به 
عنوان منابع طرح دارویار در بودجه سال ۱۴۰۲ پیش بینی شده است. 
این درحالی است که بودجه کمتری از سوی ســازمان برنامه و بودجه 
تایید شــده و لازم است در این زمینه مســوولان امر برای پیشگیری از 

بروز برخی مشکلات، نسبت به این مساله اهتمام داشته باشند.
وی با تاکید بر لزوم همــکاری بانک ها در تامیــن نقدینگی مورد نیاز 
شــرکت های دارویی، اظهار داشــت: در صورتی که تامین نقدینگی 
صنعت دارو به خوبی انجام نگیرد، ممکن است مشکلاتی در تامین دارو 
ایجاد شــود.۱۰۵ هزار میلیارد تومان به عنوان منابــع طرح دارویار در 
بودجه سال ۱۴۰۲ پیش بینی شده، این درحالیست که بودجه کمتری 

از سوی سازمان برنامه و بودجه تایید شده است.
مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دارو بر ضرورت انسجام 
در سیاســت های دارویی تاکید کرد و افزود: در صورتــی که خواهان 
برطرف کردن همه مشکلات باشــیم، باید سیاستگذاری واحد مبتنی 
بر شــواهد و همراهی بین ارگان های دســت اندرکار برقــرار تا از بروز 

مشکلات احتمالی جلوگیری شود.

دیوار

طبق اعلام رئیس ســازمان مدارس مراکز غیردولتی و 
توسعه مشارکت های مردمی، در صورت تصویب قانون 
جدید این سازمان در شــورای نگهبان و اجرای قانون 
جدید، حقوق معلمان مــدارس غیردولتی تا حدودی 
همپای حقوق معلمان مدارس دولتی می شــود و این 
دسته از معلمان بر اساس سوابق، وضعیت تاهل و تعداد 
فرزندان و مولفه های دیگر »حقوق« دریافت خواهند 

کرد.
احمد محمودزاده  با اشــاره به بررســی قانون سازمان 
مدارس غیردولتی در مجلس و تصویب برخی تغییرات 
در این قانون و ارسال آن به شورای نگهبان، اظهار کرد: 
در صورت تصویب قانون جدید سازمان مدارس و مراکز 
غیردولتی و توسعه مشــارکت های مردمی در شورای 
نگهبان، حقوق و بیمه معلمان مدارس غیردولتی دقیقا 

بر اساس مولفه های مورد نظر مشخص می شود.
وی در پاســخ به اینکه آیا با اجرای قانون جدید، حقوق 

معلمان مدارس غیردولتــی همپا و در حد و 
اندازه افزایش حقوق معلمان مدارس دولتی 
با اجرای قانون رتبه بندی، افزایش می یابد؟، 
عنوان کرد: در صورت تصویب نهایی و اجرای 
این قانــون جدید، حقــوق معلمان مدارس 
غیردولتی تــا حدودی بــه معلمان مدارس 
دولتــی می رســد. درواقع حقــوق معلمان 

مدارس غیردولتی بر اســاس ســوابق، وضعیت تاهل 
و تعداد فرزنــدان و مولفه های دیگر دقیقا مشــخص 

می شود.
معاون وزیر آموزش و پرورش، با اشــاره به اینکه تعداد 
ماه هایی که معلمان مــدارس غیردولتی برای آن بیمه 
شده و حقوق دریافت می کنند متناسب با نوع قرارداد 
آنها خواهد بود، افزود: برخــی مدارس غیردولتی برای 
قرارداد ۱۲ ماهــه و برخی قرارداد ۹ ماهــه با معلمان 
می بندند. از این رو قانون اجازه داده است که متناسب 

با قراردادی که مدرسه با معلم می بندد بیمه 
و حقوق اجرا و پرداخت شود.

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و 
توسعه مشارکت های مردمی درباره ساعت 
کار معلمان مــدارس غیردولتی طبق قانون 
جدید نیز توضیح داد: پس از تصویب نهایی 
و اجرای قانــون جدید، معلمــان مدارس 
غیردولتی موظف هستند ۲۵ ســاعت در هفته برای 
مقطــع ابتدایی و ۳۰ ســاعت در هفته بــرای مقطع 
متوســطه کار و طبــق آن حقوق و بیمــه تمام وقت 
دریافت کنند. عوامــل اجرایی مــدارس غیردولتی 
نظیر مدیر و معاونیــن نیز باید ۳6 ســاعت در هفته 

کار کنند.
در  کار  ســاعت  وضعیــت  دربــاره  محمــودزاده 
هنرســتان های غیردولتی، ادامه داد: از آنجا که تعداد 
ساعت تدریس و حضور عوامل اجرایی در هنرستان ها 

بیشتر از ۳۰ و ۳6 ساعت است، معلمان و کادر اجرایی 
می توانند طبق ساعات حضور خود اضافه کار دریافت 
کنند. یعنی ساعت کار موظفی خود را طبق قانون کار 
می گذرانند و طبق آن حقوق و بیمه تمام وقت دریافت 
می کنند و علاوه بر آن برای ساعات بیشتر حضور خود 

در مدرسه اضافه کار می گیرند.
وی در خصــوص وضعیــت ســاعات کار و دریافتــی 
معلمانی که کمتر از ســاعات موظفی در هفته تدریس 
داشــته باشــند نیز افزود: معلمانی که کمتر از ساعات 
موظفی خود در مدرسه تدریس داشته باشند متناسب 
با ســاعت حضور و تدریــس خود در مدرســه حقوق 
دریافــت می کنند. برای مثــال اگر قرار اســت معلم 
متوسطه ۳۰ ســاعت در هفته در مدرسه حاضر باشد 
اما ۱۵ ســاعت در هفته تدریس دارد، طبق همان ۱۵ 
ســاعت در هفته بیمه تمام وقت شده و حقوق دریافت 

می کند. 

مدیرکل دفتــر بهبود تغذیــه جامعه وزارت بهداشــت 
ضمن تشــریح آخرین اخبار از اجرای برنامه شیرمدرسه، 
گفت: به دنبال گســترش ابعاد طرح از نظــر مدت زمان 

توزیع و گســترش به پایه های بالاتر هستیم.دکتر احمد 
اســماعیل زاده، دربــاره آخرین وضعیت اجــرای برنامه 
»شیرمدرسه«، گفت: این برنامه در مدارس ابتدایی دولتی 

آغاز شده است و با وجود اینکه در بودجه سال جاری اجرای 
این برنامه دیده نشده بود اما ریاست جمهوری عدد خوبی 
برای این برنامه اختصــاص دادند و کار توزیع شــیر آغاز 

شد.وی با تاکید بر اینکه مصرف لبنیات در کشور ما به اندازه 
یک واحد در روز است، اظهار کرد: این در حالی است که نیاز 

ما در کشور مصرف روزانه دو تا سه واحد لبنیات است.

آموزش

تغذیه

خریدار  در تهران حداقل ۷۵ ســاختمان 
نا ایمن وجود دارد که برخی بیمارســتان ها 
و اماکن دولتی در این لیســت هستند، ۵۰ 
درصد از ساختمان های دولتی که در تهران 
وجود دارند تاییدیه ســازمان آتش نشانی را 

ندارند.
 خطر از بیخ گــوش بیمارســتان گاندی و 
بیمارهایی که در این بیمارســتان بستری 
بودند گذشت، روز گذشته حوالی ساعت ۱۹ 
تصاویری از شــعله های آتش در ساختمان 
این بیمارستان منتشر شــد، با توجه به دو 
سابقه قبلی، یعنی آتش سوزی در ساختمان 
پلاســکو و کلینیک ســینا اطهر خیلی ها 
نگران تکرار یــک فاجعه  دیگــر در تهران 
شدند، اما حداقل این بار به خیر گذشت، اما 
پرونده ســاختمان های نا ایمن در پایتخت 

همچنان باز است.

پنج اخطار نا ایمنی به بیمارستان گاندی
کســانی که روز گذشــته حوالی خیابان 
ولیعصــر تهران بودنــد احتمــالاً صدای 
آژیر ماشین های آتش نشــانی را شنیدند، 
مقصد همه آن ها بیمارســتان گاندی بود، 
بیمارســتانی که طعمه آتش شــده بود. 
این توضیحات شهریار عســگری، رئیس 
بیمارســتان گاندی درباره آتش ســوزی 
روز گذشــته است: »ســاعت ۷ بعدازظهر 
روز جمعــه، ۵ بهمــن، در بیمارســتان 
اعلام حریق شــد و بلافاصله بــه نیروهای 
امدادی مانند آتش نشــانی اطــلاع داده 
شــد، خوشــبختانه ۹۳ بیمار بســتری 
در بیمارســتان در فاصلــه کوتاهــی به 
بیمارســتان های مجاور منتقل شــدند و 
هیچگونه آســیب جانی نداشــتیم، آتش 
ســوزی به طبقات خاص محدود بود و به 
بخش های بیمارستان نرســید، وضعیت 
بیمارستان مناسب است و طی دو سه روز 

آینده می توانیم پذیرای بیماران باشیم.«
اگرچه آتش ســوزی در بیمارستان گاندی 
خســارت جانی نداشــت، اما می توانست 
داشــته باشــد، به ویژه وقتی که مشخص 
می شــود قبل تــر بــه ایــن بیمارســتان 
اخطارهای ایمنی داده شــده بــود، این ها 
بخش هایــی از گفت وگــوی روز گذشــته 
خسروانی، مدیر بحران منطقه 6 شهرداری 

تهران اســت، او به ایرنا گفت کــه: »ایمنی 
ســاختمان های پر تردد مانند بیمارستان 
درجــه اهمیــت بالایــی دارد، در ایــن 
بیمارســتان بازدیدهای متعددی داشتیم، 
اخطارهای لازم هم صادر شده و مستندات 
آن موجود است، با خود مدیریت بیمارستان 
سه جلسه برگزار کردیم، آخرین جلسه دهم 
ماه گذشته )۱۴۰۲/۱۰/۱۰( در بیمارستان 
دی بود کــه اکثر مدیران بیمارســتان ها از 
جملــه مدیر بیمارســتان گانــدی حضور 
داشــتند، آنجا قرار شــد بیمارســتان ها 
تشــکیل پرونده بدهند تــا بتوانند آخرین 

نکات ایمنی را رعایت کنند.«
او ادامــه داد: »مــا از همه مراکــز بازدید 
می کنیم و به آن ها دستورالعمل می دهیم، 
درخصوص بیمارستان ها به بیمارستان امام 
خمینی)ره(، شــریعتی، اخطار دادیم، همه 
بیمارســتان های ســطح منطقه 6 حداقل 
ســه بار اخطار دریافت کردند، با همه آن ها 
جلســه متعدد درباره ایمنی سازه و کنترل 

حریق برگزار کردیم.«
صحبت هــای مدیــر بحــران منطقــه 6 
شهرداری تهران را، جلال ملکی، سخنگوی 
آتش نشانی تهران هم تایید می کند، البته با 
آمار و ارقام متفاوت تر، او درباره آتش سوزی 

بیمارســتان گاندی و اخطارهای داده شده 
به این بیمارســتان گفت: »تاکنون ۵ مرتبه 
به بیمارســتان گاندی اخطار ناایمن بودن 
داده شــده  بود. آبان ماه سال جاری آخرین 
باری بود که به این بیمارســتان در جلســه 
کمیته ایمنی منطقه هشدار و اخطار دادیم 
و قول رفع ایــرادات را داده بودند اما ترتیب 

اثر نداده اند.«

75 ساختمان نا ایمن در تهران
 از جمله مراکز درمانی

با خاموش شــدن آتش بیمارستان گاندی 
پرونده قضایی برای بررســی بیشتر حادثه 
روز گذشته تشکیل شــده است، اما پرونده 
ســایر ســاختمان های نا ایمــن در تهران 
همچنان باز است، به ویژه که برخی از آن ها 
بیمارســتان و مرکز درمانی هستند. اواخر 
ماه گذشــته بود که قــدرت الله محمدی، 
مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنــی شــهرداری تهران گفــت: »۱۲۹ 
مالکین ساختمان رو ســه نوبت به سازمان 
آتش نشانی دعوت کردیم و تذکرات لازم را 
به آنها دادیــم و خروجی این پیگیری منجر 
به کاهش تعداد این ساختمان های پرخطر 
از لحاظ حریــق از ۱۲۹ به ۷۵ ســاختمان 

شده است.«
او ادامه داد: »۷۵ ســاختمان مانند پاســاژ 
ناهید، پاساژ فجر، شــرکت ژال در خیابان 
شریعتی، ساختمان هرمزان در سعادت آباد، 
مجتمع تجاری بوســتان در پونک و برخی 
پاســاژهای بازار بــزرگ تهــران از جمله 
گرند هتل، ســاختمان هایی هســتند که 
بنا به دلایــل مختلفی هنوز ایمن ســازی 
نشــده اند. در این ۷۵ ســاختمان نا ایمن، 
متاسفانه بیمارستان و اماکن دولتی وجود 
دارند و لازم به ذکر اســت کــه ۵۰ درصد از 
ســاختمان های دولتی که در تهران وجود 
دارنــد تاییدیه ســازمان آتش نشــانی را 

ندارند.«
همین چند مــاه قبل غلامعبــاس ترکی، 
معاون حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم 
دادستانی کل کشور گفت که: »برای هر یک 
از ساختمان های نا ایمن در دادستانی تهران 
پرونده تشکیل شده است و اقدامات قضایی 
با همکاری سازمان پیشــگیری و مدیریت 
شهرداری تهران و ســازمان آتش نشانی در 
جریان است. انتشار اسامی ساختمان های 
ناایمن در تهران به صورت شــفاف و با ذکر 
موارد ناایمنی از نظر دادستانی منع قانونی 

ندارد.«

نکته جالب اینکه در لیست اسامی که اعلام 
شــده، نام مراکز درمانی و بیمارستان های 
متعددی وجود دارد، بیمارستان هایی مانند 
حضرت رســول اکرم، امــام خمینی)ره(، 
لولاگر، طرفه، ســینا، بوعلی، شهدای یافت 
آباد، فیاض بخش، در این لیست هستند که 

اخطارهای ایمنی دریافت کردند.

اخطارهایی که پیگیری نمی شود
این اخطارهــای ایمنی به مراکــز درمانی 
درحالی صادر می شــود کــه قبل تر برخی 
مراکز علیرغــم دریافت همیــن اخطارها 
اقدامات موثر انجام ندادنــد تا با بروز حادثه 
یک فاجعه درست شــود، نمونه آن حادثه 
کلینیک ســینا اطهر بود، ۱۰ تیرماه ۱۳۹۹ 
حوالی ساعت ۲۱ انفجاری در مرکز جراحی 
محدود سینای مهر شــمیران ) سینا اطهر( 
واقع در خیابان شــریعتی تهران رخ داد که 

موجب کشته شدن ۱۵ زن و ۴ مرد شد.
بعد از حادثه بود که جلال ملکی، سخنگوی 
آتش نشــانی تهران به مهــر گفت: »طبق 
مســتند ۴ بار اخطار داده ایم البته اینکه سه 
یا چهار بار اخطار داده ایــم تفاوتی در اصل 
ماجرا ندارد و کــم کاری دیگــر نهادهای 
نظارتی را در ان امر نمی تــوان گردن تعداد 
اخطارها انداخت چرا که اگر حتی یک بار به 
این ساختمان اخطار داده می شد نهادهای 
مرتبط و اجرایی باید به ایــن موضوع ورود 
می کردند که متأســفانه در این مورد هیچ 

نهادی ورود نکرده بود.«
حــالا بایــد دیــد نهادهــای مرتبط کی 
می توانند با پیگیری اخطارهای داده شــده 
از بروز حوادث جلوگیری کنند تا فاجعه ای 

دیگر رخ ندهد. 
درهمین باره و درپی حادثه ســوده نجفی، 
رئیس کمیته سلامت شــورای شهر تهران 
به ایســنا گفت که: »بیمارســتان ها محل 
مراجعه شهروندان در زمان حادثه و بحران 
هســتند که باید از ایمنــی لازم برخوردار 
باشند؛ اما بنابر اعلام ســازمان آتش نشانی 
تعدادی از بیمارســتان های شــهر تهران 
ایمنی لازم را ندارند و جزو ســاختمان های 
ناایمن هســتند کــه انتظار مــی رود قوه 
قضاییه نیز در خصوص آنهــا اقدامات لازم 

را انجام دهد.«

خریدار  رئیس ســازمان نقشــه برداری 
کشور گفت: نقشــه جامع گسل های کشور 
و مدلسازی بر اســاس رفتار گسل ها آماده 

شده است.
علی جاویدانه  افزود: سازمان نقشه برداری 
بعد از زلزله بم و از ســال ۱۳۸۳، طرحی را با 
عنوان طرح »ژئودینامیک ملی« اجرا و طی 
آن ایستگاه های دائم برای ارزیابی و بررسی 
رفتار گســل ها در محدوده آنهــا و مناطق 

جمعیتی راه اندازی کرد.
وی یادآورشد: با استفاده از تحلیل داده های 
جمــع آوری شــده، وضعیــت جابه جایی 
گســل ها در کشــور ارزیابی و نقشه جامع 
گسل های کشور تهیه شد که به طور دقیق 
وضعیــت ژئودینامیک کشــور را در زمینه 
جهت و میزان جابه جایی گســل ها نشــان 

می دهد.
جاویدانه اظهار داشــت: در قانون توســعه 
مســکن به ویژه طرح جهش ملی مسکن، 

یکــی از مــواردی که مــورد تاکیــد قرار 
گرفت، ارزیابی مناطــق و زمین های جدید 
پیش بینی شــده برای پیرامون شــهرها و 
توسعه مناطق مســکونی از نظر نزدیکی به 

گسل ها و فرونشست ها بود.
رئیس ســازمان نقشــه برداری کشور با 
بیــان اینکه این بررســی کمــک کرد تا 
محــدوده جدیدی در نزدیکی گســل ها 
و فرونشســت ها قــرار نگیــرد، گفت: با 
همین رویکرد، مانــع از الحاق چند پهنه 
شــهری به دلیل قرارگیری در محدوده 
فرونشست یا گسل ها شــدیم که بنا بود 
در همین قانون جهش ملی مســکن، به 

شهرها اضافه شود.
وی خاطرنشــان کــرد: نقشــه جامــع از 
گســل های کشــور با توجه بــه امکانات 
موجود در ســازمان نقشــه برداری تهیه، 
اندازه و جابه جایی گســل ها اندازه گیری و 
رفتار آنها مدلسازی شــده است و در وزارت 

راه و شهرســازی نیز هر کدام از نهادها که 
قصد ساخت و ســاز در محدوده جدیدی از 
مناطق جمعیتی را داشــته باشــند، مکلف 
به اســتعلام وضعیت زمین های مورد نظر 
از نظر نزدیکی به محدوده فرونشســت ها و 

گسل ها هستند.
جاویدانه ادامه داد: ســازمان نقشه برداری 
وظیفه پایش هندســه زمیــن را بر عهده 
دارد و نحــوه اســتفاده از اطلاعات تحلیلی 
این سازمان مانند نقشــه جامع فرونشست 
و گســل بر عهده ندارد و دیگــر نهادها باید 
از آن برای کاهــش خطرپذیری طرح های 

خود بهره بگیرند.
 بنا بر اعلام پژوهشــکده لرزه نگاری کشور، 
مبنی بر تقســیم بندی گســل های بزرگ 
ایران ،سامانه گســلی زاگرس از مرز ایران و 
عراق یعنی مریوان آغاز می شــود و تا شمال 
بندرعباس به طول مجمــوع هزار کیلومتر 
کشیده شده است که این ســامانه گسلی، 

طولانی ترین ســامانه گسلی ایران شناخته 
می شود.

بر اساس اعلام مرکز آمار کشور در سال ۹۴ 
نیز ، مهم ترین شهرهای ایران شامل تهران، 
مشهد، اصفهان، کرج، تبریز، شیراز، اهواز، 

قم، کرمانشــاه و ارومیه اســت و بر اساس 
نقشه پهنه بندی خطر نسبی زلزله در بستر 
گسل های بزرگ ایران در فهرست ۱۰ شهر 
اول، فقط شهر اصفهان است که در رده خطر 

نسبی بالای زلزله قرار نمی گیرد.

اثربخشی سوابق معلمان مدارس غیردولتی در حقوق آنها

وزانه مصرف لبنیات در کشور کمتر از نیاز ر
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قرعهکشیآثارجشنوارهفیلمفجر
دبیر فجر۴۲ به صاحبان فیلم های غایب:سخت 

است ولی صبور باشید
 مراسم قرعه کشی ســانس  فیلم های چهل و دومین جشــنواره فیلم 
فجر برگزار شــد که دبیر چهل و دومین جشنواره فیلم فجر به صاحبان 

فیلم های غایب گفت: سخت است ولی صبور باشید.
مراسم قرعه کشی سانس  فیلم های چهل و دومین جشنواره فیلم فجر 
دقایقی پیش در هتــل اوین با حضور جمعی از ســینماگران و اصحاب 
رسانه برگزار شد.در این دوره از جشنواره ۳۳ فیلم در بخش های نگاه نو 

و سودای سیمرغ به رقابت می پردازند.
پس از پخش ســرود جمهوری اســلامی ایران و قرائــت آیاتی چند از 

کلام الله مجید این مراسم با اجرای محمود گبرلو آغاز شد.
محمود گبرلو گفت: جشــنواره فیلم فجر همچین خورشید تابانی ست 
که نور و گرمای آن را در ســینمای ایران شاهد هســتیم تا از این گرما 
آثار درخشــانی را برای مردم ایران خلق کنند. جشنواره فیلم فجر برای 
اهالی سینمای ایران است و همه اهالی ایران می آیند تا فیلم های خود را 
نمایش دهند.در ادامه مجتبی امینی دبیر این رویداد، گفت: خوشآمد 
می گویم به خانواده محترم سینما، چشــم بر هم زدیم و یک سال دیگر 
گذشت و قطار جشنواره به دوره چهل و دوم رســید خدا را شاکریم که 
امسال هم قسمت شد خانواده سینما در بستری آرام و امیدوار کرد هم 
آیند و جشن ســینمای ایران را جشــن بگیرند و وارد فصل جدیدی از 
تولیدات شــویم و حاصل زحمات همه همکاران را در چهل و پنجمین 
سالگرد انقلاب اسلامی در جشــنواره چهل و دوم شاهد باشیم امسال 
جشــنواره پرشــور و پررنگ و پر رونق را خواهیم داشــت و شاهد آثار 
ویژه ای در حوزه های مختلف و ژانرهای مختلف خواهیم بود فیلم های 

زیبا با مضامین جذاب و دیدنی.
وی افزود: این آثــار مدیون زحمــات همه دســت اندرکاران خوب و 
دوست داشــتنی خانواده سینماســت که یک ســال زحمت کشیدند 
کارگردانان، تهیــه کنندگان و همه همه زحمت کشــیدند افرادی که 
در طول سال تلاش می کنند تا در آخر سال شــاهد خروجی این افراد 
باشیم امسال یک مقدار شرایط انتخاب سخت بود ۱۰6 اثر به جشنواره 

رسید و دبیرخانه با آثار متنوعی رو به رو بود.
بیر چهل و دومین جشــنواره بین المللی فیلم فجر ادامه داد: ۳۳ فیلم 
در جشنواره حضور دارند. شاید آثار برخی از دوســتان از جشنواره جا 
مانده باشد خیلی از سال ها که در جشــنواره فیلم داشتم برخی سال ها 
فیلم انتخاب و برخی موقع جا می ماند حس ســختی است ولی شرایط 
ایجاب می کرد از این ۱۰6 فیلم ۳۳ فیلم به جشــنواره راه پیدا کند باید 
صبور باشیم و مهربانانه کنار بیایم باید حق بدهیم که این قسمت فیلم 
همکارمان بوده که در جشنواره باشــد به همه تبریک می گویم. به همه 
خدا قوت می گویــم امیدوارم با انرژی ســال دیگر اثــری جدید برای 

جشنواره آماده کنند.
امینی گفت: امیدوارم همه بدرخشــند و ببینیم ســیمرغ ها از آن چه 
کسی می شــود به همه عوامل خسته نباشــید می گویم به هر حال در 
هر بخش قرار است یک سیمرغ اهدا شود و شاید قسمت دیگران نشود 
از الان صبور باشید و ببینیم این ســیمرغ قسمت چه کسی می شود اما 
به هرکسی که می رسد تبریک بگویم. پیشــاپیش اگر قصوری باشد از 
شما حلالیت می طلبیم. جشــنواره به همت شما برگزار می شود مالک 
این جشنواره خانواده سینما و اهالی رســانه است این میراثی است که 
دست ماست و باید به ســلامتی به آیندگان بسپاریم. این میراثی است 
که چهل و یک دوره به امانت به اینجا رســیده و آبــروی فرهنگ و هنر 
کشورمان است به امید جشــنواره ای آرام و خوب برای مردم کشور ما. 
در بخش بین الملل هم شــاهد مهمانان خواهیم بود و امیدوارم میزبان 
خوبی باشــیم. به امید موفقیت همه.در ادامه از پوستر چهل و دومین 

جشنواره فیلم فجر با حضور مجتبی امینی رونمایی شد.

این پوســتر اثری از حمیدرضا بیدقی اســت. بیدقی درباره این پوستر 
گفت: فرمی که در این پوستر می بینید یک ســرو با چهل و دو سیمرغ 
طراحی شده است چون در چهل و دومین جشــنواره قرار داریم، سرو 
قدمتی به طول تاریخ کشــورمان دارد و نماد مقاومت و ایســت قامتی 
اســت در طول این چهل و دوره اتفاقات مختلف افتاده و بارها جشنواره 
به مرز برگزار نشدن رفته اما برگزار شده، این پوستر به این معناست که 

چراغ این جشنواره همیشه روشن خواهد بود.
سپس گبرلو اعلام کرد: امســال یک تغییر در قرعه کشی صورت گرفته 
و به این صورت اســت که قرعه کشی توسط بســیاری از پیشکسوتان 
انجام خواهد شد.در ادامه علی مزینانی از تهیه کنندگان و فیلمبرداران 
قدیمی روی صحنه آمد و قلعه اول را برداشــت. این قرعه به نام »شــور 

عاشقی« به کارگردانی داریوش یاری افتاد.
مزینانی در این بخش گفت: 6۲ سال از عمر ســینمایی من می گذرد، 
امیدوارم همه دســت اندرکاران وقتی به سن ما می رســند قدر هم را 
بدانند، نوبت همه می شــود.قرعه فیلم ســینمایی »شــور عاشقی« 
به سانس سوم روز ۲۰ بهمن افتاد.قرعه دوم توســط بهرام عظیمی به 
فیلم سینمایی بی بدن به کارگردانی مرتضی علیزاده افتاد، عوامل این 
فیلم حضور نداشــتند و در غیاب آنها محمد نیک بخت قرعه روز فیلم را 

برداشت. این فیلم در سانس سوم ۱۳ بهمن به نمایش درمی آید.
گیســو میشــا احمدی قرعه بعدی را بیرون کشــید. این قرعه به نام 
»رویاشهر« به کارگردانی محســن عنایتی افتاد. محسن عنایتی قرعه 

سانس فیلم را برداشت که به سانس چهارم دوشنبه ۱6 بهمن افتاد.
جمشید مجد وفایی قرعه بعدی را برداشت، این قرعه برای فیلم »قلب 
رقه« به کارگردانی خیرالله تقیانی پور رقم خورد. عوامل این فیلم قرعه 

روز و سانس را برداشتند که به سانس سوم ۱۴ بهمن افتاد.
علی علایی منتقد سینما برای برداشــتن قرعه بعدی به صحنه آمد این 
قرعه به نام »آبی روشــن« به کارگردانی بابک خواجه پاشا رقم خورد. 
بابک خواجه پاشا قرعه روز فیلم خود را برداشت که این فیلم در سانس 

دوم پنجشنبه ۱۹ بهمن به نمایش درمی آید.
اصغر شاهوردی صدابردار پیشکسوت ســینما که به دلیل وقوع حادثه 
در هنگام فیلمبرداری یک فیلم دچار بیماری شــده است، قرعه بعدی 
را برداشت که این قرعه به نام »آغوش باز« به کارگردانی بهروز شعیبی 
افتاد. در ادامه علی سرتیپی تهیه کننده این اثر از طریق قرعه کشی روز 
نمایش این فیلم را تعیین کرد که این فیلم ۱۵ بهمن در سانس سوم به 
روی پرده می رود.یونس صباحی قرعه دیگر را برداشت، این قرعه به نام 
انیمیشن »شمشیر و اندوه« رقم خورد. عوامل این فیلم سانس نمایش 

این روز را در سانس سوم ۱۷ بهمن تعیین کردند.
مهین نویدی چهره پرداز دیگر سینماگری بود که قرعه را برداشت. این 
قرعه به نام »ملکه آلیشون« ســاخته ابراهیم نورآورمحمد رقم خورد. 

این کارگردان قرعه روز نمایش را در سانس دوم ۱۸ بهمن تعیین کرد.
اسحاق خانزادی صدابردار سینما قرعه بعدی را رقم زد. این قرعه به نام 
»مجنون« ســاخته مهدی شامحمدی افتاد. ســانس اول ۱۴ بهمن به 

این فیلم اختصاص پیدا کرد.

قاب

اعظم حمیدپور  ذائقه موســیقی مردم 
تا حد زیادی نســبت به قبل عوض شــده و 
این وضعیت، اهالی موســیقی های سنتی 
و نواحــی را بیــش از پیش در تنگنــا قرار 
داده است. البته مســاله فقط تغییر سلیقه 

موسیقایی نیست.
موســیقی بومــی گوش نوازتریــن عنصر 
هویت فرهنگی هر ملتی اســت؛ سرمایه ای 
که محافظــت از آن از وظایف مهم متولیان 

فرهنگی کشورها به شمار می آید.
در هنگامه هجوم انواع و اقســام سبک های 
تازه موسیقی و از دید بســیاری از ناظران و 
صاحب نظران، موسیقی سنتی ایرانی رو به 
مهجور شدن نهاده است. وجود چالش های 
مختلف بر ســر راه فعالیت اهالی موسیقی 
ســنتی در کنــار تغییــر ســلیقه و ذائقه 
موسیقایی نســل جوان، حیات این سرمایه 
فرهنگی را در تنگنا قرار داده اســت، حال 
آن که بخش های مهمــی از تکه های هویت 
ایرانی ما در دل همین سبک موسیقی جای 

دارد.
امروز ششــم بهمن ماه، به مناسبت سالروز 
وفات »صفی الدین ارمــوی« یکی از نوابع 
عالم موسیقی ایرانی در تقویم رسمی کشور 
به نام »روز آواها و نواهای ایرانی« نام گذاری 
شده است تا شــاید هر ســاله دست کم در 
این روز متولیان فرهنگی کشــور به صورت 
جدی تر رفع مشــکلات این حوزه هنری و 
راهکارهــای احیا و تقویــت نواهای اصیل 

ایرانی را مورد توجه قرار دهند.

اقتصاد موسیقی؛ وقتی بلیت فروشی 
جواب نمی دهد و مجوز گرفتن هم 

مشکل است
مانند بسیاری از حوزه ها، اصلی ترین چالش 
فعالان عرصه موســیقی ایرانی، مشکلات 
اقتصادی است. »محمدرضا صفوی« رهبر 
ارکستر »میترا« نیز در گفت وگو با پژوهش 
ایرنا مهمترین چالش موســیقی ســنتی 
ایرانی را در حوزه اقتصادی عنوان داشــته 
و می گوید: به دلیــل اینکه بخش خصوصی 
فقط در حوزه موسیقی پاپ فعالیت می کند، 
عملا انواع موســیقی های دیگــر به نوعی 
مهجور هســتند و هیچ حمایتی برایشــان 
وجود نــدارد؛ این مســاله به ویــژه برای 
ارکســترهایی که بیش از۲۰ نفــر نوازنده 

دارند، محسوس تر است.
به گفته صفوی با توجه به اینکه اســتقبال 
عمومی از موسیقی کلاسیک و نیز موسیقی 
نواحی چشــمگیر نیســت، فروش بلیت به 
هیچ وجه برای تامیــن هزینه های مالی این 

گروه های موسیقی نمی تواند جوابگو باشد.
در این خصوص، »علی اصغر شــاهزیدی« 
پیشکســوت روش آوازی اصفهــان رفــع 
چالش های اقتصادی موســیقی ســنتی را 
در تامین بودجه از ســوی دولت جست وجو 

کرده است.
به گفته او، تا زمانی کــه دولت در بودجه ای 
که به مجلــس ارائه می کند هنــر را و البته 
موسیقی را نادیده گرفته و بودجه مشخصی 
برای موســیقی ایرانی در نظر گرفته نشود، 
موسیقی به تنزلِ خود ادامه داده و در نهایت 

نیز به  طور کامل ازبین خواهد رفت.
بخشی از مشــکلات اهالی موسیقی را هم 
باید در مســیر ســنگلاخی دریافت مجوز 
برای برگزاری کنســرت  ریشــه یابی کرد؛ 
کنسرت هایی که قرار است یکی از مهم ترین 

منابع درآمدی آنها باشد.
صفوی در این باره بیان می دارد: بخشــی از 
چالش ها بــه مجوزهایی مربوط می شــود 
که اخذ آن پروســه عجیب و غریبی دارد و 
گروه ها را با زحمت زیادی مواجه می کند؛ از 
مجوز خود کنسرت گرفته تا مجوز قطعات و 
مجوز حراست و ... . این ها باعث می شود که 
یک گروه در فاصله زمانی کمتر از سه هفته 
هیچ وقت نتوانــد دوباره کنســرت برگزار 
کند. بنابراین بین ۲ کنســرت حداقل ۴۰ تا 

۴۵ روز فاصله می افتد.

اوضاع ذائقه جامعه و چالش های 
موسیقی سنتی

علاقه بیشتر جوانان امروز به موسیقی هایی 
غیر از موســیقی ســنتی ایرانی، بازار این 
دســت آهنگ ها را دچــار کم رونقی کرده 

است. اما ریشه این کم اقبالی چیست؟
رهبر ارکستر میترا در این باره نسل جوان را 
مقصر نمی داند و توضیح می دهد: این تغییر 
ذائقه  به خاطر راهی است که تهیه کننده ها 
در پیش گرفته اند. وقتی خوراک موسیقایی 
خوبی به جامعه نرســد و مــردم بین انواع 
موســیقی حق انتخاب نداشــته باشد، در 
نتیجه فقط یکی را می توانند انتخاب کنند 

و آن هم موسیقی پاپ است.
صفــوی کاســتی ها در حــوزه آمــوزش 
موســیقی را هم دلیلی برای این کم اقبالی 
دانســته و می افزاید: موســیقی سنتی در 
سطح آکادمیک هم مهجور شده که در این 
زمینه به نظرم دولت می تواند کمک کند؛ از 
این نظر که تسهیلاتی برای اهالی موسیقی 
ســنتی در نظر بگیرد تا بتواننــد اجراهای 
بیشــتری داشته باشــند. طبیعتا وقتی که 
اجرا زیاد باشد، مخاطب هم به دنبال کردن 

آن نوع موسیقی ترغیب می شود.
صفوی بر این باور است که این اتفاق باید از 

هنرستان ها شروع شــود. بهترین جایی که 
می توان نســلی را برای آینده تربیت کرد، 
هنرستان ها هستند. امروز یکی از مشکلات 
مهم در این زمینه نخســت بحث هزینه ها و 
شــهریه و دوم کیفیت سیستم آموزشی در 
هنرستان ها اســت. باید از افراد متخصص 
در این زمینه کمک گرفــت. در وهله بعدی 
دانشــگاه ها هســتند کــه آنها هــم نقش 
مهمی در همه رشــته ها اعــم از نوازندگی، 
آهنگســازی، مترونوم، موزیکولــوژی و... 
دارند. در مرحله بعد هم آموزشــگاه ها قرار 
دارند. از نظر مــن خروجی آموزشــگاه ها 
منوط به خروجی هنرستان ها و دانشگاه ها 
اســت چون افرادی که در آموزشگاه ها کار 
می کنند، یا فارغ التحصیل هنرســتانند یا 

دانشگاه.
به گفته رهبر ارکستر میترا، بخش دیگر هم 
به اجرا مربوط می شود. در این زمینه مشکل 
اساسی این است که کنســرت های بسیار 
کمی در کشــور ما برگزار می شــود. وقتی 
تعداد کنسرت ها کم شود در نتیجه کسانی 
که در این رشــته تحصیل کرده اند، جایی 
برای خود نمی بینند کــه بتوانند چیزهایی 
را که یــاد گرفته اند، انتقال و نشــان دهند 
و روز به روز از مســیر اصلی کــه در آن قدم 

گذاشته اند دور می شوند.
»حسین مرتهب« خواننده و نوازنده سنتی 
و ســفیر صلــح و پیوندهــای فرهنگی هم 
در این بــاره و در گفت وگویی یادآور شــده 
است: ذائقه های موسیقی تغییر کرده و این 
موضوع بایدهــا و نبایدهای بســیاری را به 
همراه دارد. جوان امروز باید ارزش و جایگاه 
موسیقی کشور را بشناســد تا به سمت این 

موسیقی برود و علاقه مند شود.
به گفتــه مرتهــب، اجرای کنســرت های 
مختلف و ایجــاد بســتر بــرای برگزاری 
آموزش های اصولی و اســتفاده از ظرفیت 
جوانان بااســتعداد و کاربلد می تواند راهی 
برای گذر از این چالش ها باشــد. همچنین 
برگزاری جشــنواره های مختلف به صورت 
دوره ای گامی در مســیر فرهنگســازی و 
علاقه مندترکردن مخاطبان به موســیقی 

ســنتی و فولکلور اســت و می تواند نقش 
بسزایی در این جریان داشته باشد.

مشکل از سیاستگذاری است؟ تفاوت 
نگاه ارسطویی و افلاطونی

برخی کارشناسان، مشــکلات نوع سنتی 
موسیقی را در سیاســتگذاری های موجود 
جســتجو می کنند. یافته هــای یک طرح 
پژوهشــی بــا عنــوان »آسیب شناســی 
سیاســتگذاری موســیقی در جمهــوری 
اســلامی ایران« که ســال ۹۸ در فصلنامه 
علمی-پژوهشــی سیاســتگذاری عمومی 
منتشر شــد می گوید رویکرد حاکمیتی به 
هنر، رویکردی به اصطلاح افلاطونی اســت 
که فعالیــت هنرمند را تنهــا تحت نظارت 
دائمی مجــاز می داند. از طرفــی، کمبود 
امکانات و ضعف منابع مالی با نگاه افلاطونی 
همخوانــی نداشــته و موجــب ناکارایی 

می شود.
بنا بر یافته هــای این پژوهــش، »چنانچه 
دولت بــا تغییــر در نگرش خود، روشــی 
ارسطویی را در مواجهه با مساله موسیقی در 
پیش گرفته و پیشگام آموزش موســــیقی 
ملــی ایرانی در نظــام آمــوزش وپرورش 
باشــــد، بی شــــک گام مهمی در ارتقای 
سطح ســلیقه موســیقایی افراد، خصوصا 
نسل های آینده خواهد برداشت. همچنین 
باید بــا تدوین سیاســت های کلی و تعیین 
مصادیــق، از جزییات امر پرهیــز کرده و با 
اتخاذ سیاســت های اقتصادی مناســب و 
اخذ مالیات از فعالیت های موسیقی بخش 
خصوصی، توان حمایت از هنرمندان ملی، 
احیای موســیقی نواحی و نشــر موسیقی 

اصیل ایرانی را به دست آورد.«
در همین پیوند، »کامیار فانیان« متخصص 
و پژوهشگر موسیقی نواحی ایران مشکلات 
در این بخش را بیشــتر بــه تصمیم گیران 
و مدیــران مرتبــط در دولت هــا مرتبط 
دانســته اســت.به گفته وی، افــرادی که 
بخواهنــد در زمینه برگزاری کنســرت یا 
تأسیس آموزشــگاه های موسیقی فعالیت 
کننــد، نمی توانند به راحتی در رســانه ها 

تبلیغات داشته باشــند؛ ضمن اینکه امکان 
تبلیغات وســیع محیطی، چاپ و نصب بنر 
در ابعاد بزرگ برای معرفــی فعالیت آن ها 
و کنسرتشــان در ســطح شــهر نیز وجود 
ندارد. مشــکل دیگری که وجود دارد زمان 
محدودی است که مسئولان مربوطه برای 
فعالیــت تبلیغاتی و برگزاری کنســرت ها 
مشــخص می کنند که همیــن موضوع نیز 
مشکلات بســیاری را برای هنرمندان این 
عرصه ایجــاد می کند.به گفته سرپرســت 
موســیقی کهن، حتــی اگر فــردی بتواند 
تبلیغات وســیع و پرهزینــه ای در زمینه 
موســیقی ایرانی داشــته باشــد، به دلیل 
اینکه نمی تواند مبلغ بلیــت را بالا ببرد و از 
آن طرف باید هزینه های همــان تبلیغات 
را نیز بپردازد، به همیــن دلیل باز هم از نظر 
مالی متضرر خواهد بــود و عایدیِ چندانی 
برای او نخواهد داشــت.به بــاور فانیان ما 
در کشــورمان برنامه ریــزی بلندمــدت و 
منســجمی در زمینــه موســیقی نداریم 
و بســیاری از افــرادِ تصمیم گیرنــده برای 
موسیقی نیز سطحی نگر بوده و برای تغییر 
و تحول و شناخت بیشــتر و روزآمدی خود 
کوششــی نمی کنند.صفوی اما بر این باور 
اســت که از نظر سیاســتگذاری ها دولت 
چندان مشــکل خاصی بــرای نوازنده ها و 
موزیســین ها یا گروه های موسیقی ایجاد 
نمی کند زیرا مشــکلات به بخش اقتصادی 
این موضوع برمی گــردد که حمایتی وجود 
ندارد. در ارکسترهای دولتی مانند ارکستر 
سمفونیک و ارکستر ملی هم این مشکلات 
وجود دارد؛ یعنی حقوق نوازنده ها بســیار 
پایین اســت و همیــن باعث می شــود که 
کیفیت نوازندگی و تمرین و کنســرت آنها 
هم پایین باشد. چرا؟ چون فعالان این حوزه 

روی کارشان تمرکز کافی ندارند.
رهبر ارکســتر میترا می افزایــد: از نظر من 
دولت می توانــد در دو بخــش کمک کند؛ 
از طرفی در بخش مجوزدهــی راهکاری را 
بیاندیشد که دریافت مجوز روند راحت تری 
داشته باشــد و از طرف دیگر از فعالان این 

حوزه حمایت مالی داشته باشند.
مساله دیگر این که اســتفاده از ظرفیت ها و 
زیرساخت های موجود در این زمینه باید در 
دستور کار قرار بگیرد. به گفته فانیان اگر هر 
شــهر و هر منطقه ای یک فرهنگسرا داشته 
باشد، رفع برخی مشــکلات در این فضاها 
با زمان بندی مشــخص و اختصاص فرصت 
آموزشِ تخصصی و برپایی کنســرت فراهم 
می شــود.بر این مبنا، چالش هــای عمده 
موســیقی اصیل ایرانی در جامعــه امروز 
ایران را می توان در حوزه هــای اقتصادی و 
سیاســتگذاری و نیز اجرایی اعم از آموزش 
و دریافت مجوزها خلاصه کرد؛ چالش هایی 
که حــل بخش عمــده ای از آن در دســت 

متولیان حوزه هنری است.
در نهایت باز هم باید یادآور شد در شرایطی 
که انواع و اقسام موسیقی های غربی، سلیقه 
موسیقایی جامعه را اشــباع کرده، حمایت 
از موسیقی ســنتی به عنوان یکی از منابع 
هویت ملی، بایــد در دســتورکار متولیان 

فرهنگی کشور قرار گیرد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از همتای ترک خود برای 
حضور در نمایشگاه کتاب ۲۰۲۵ دعوت کرد.

محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در ویدئویی ایــران و ترکیه را دو همســایه قدیمی با 
تاریخ و مفاخر فرهنگی مشــترک عنوان کرد و گفت: 
این بهانه ای بــرای تعمیق تعهــدات و روابط بین دو 

کشور اســت. ما با ترک ها دو تفاهم نامه مهم به امضا 
رساندیم.

وی افزود: اولین تفاهم نامه، تفاهم نامه جامع همکاری 
رسانه ای بین ایران و ترکیه است و دیگری، تفاهم نامه 
ارتباطات فرهنگی اســت که ســال ۲۰۲۵ را ســال 

ارتباطات فرهنگی ایران و ترکیه اعلام کردیم. 

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی ادامه داد: از همتای 
ترکیه ای دعوت کردم که کشــورش به  عنوان مهمان 
ویژه در نمایشــگاه کتاب ۲۰۲۵ حضور داشــته باشد. 
همچنین ســاخت فیلم های مشــترک ایران و ترکیه 
در دســتور کار قرار گرفت و به زودی در دو کشور آغاز 
می شود که پیوند راسخ فرهنگی را بین ایران و ترکیه به 

نمایش خواهد گذاشت.
اسماعیلی افزود: مرزهای سیاسی با مرزهای فرهنگی 
فرق دارد. مرزهای ایران فرهنگی بســیار گســترده تر 
از مرزهای سیاســی ایران امروز اســت و این بزرگی و 
عظمــت ایران اســت. همچنین در تهران قرار اســت 

برنامه های ویژه ای را برای مولوی داشته باشیم.

وزیر

 از ترکیه دعوت کردیم که مهمان ویژه نمایشگاه کتاب 1403 باشد

کارگردانحاضردربخشمسابقهجشنوارهتئاترفجر42:

»آوینیون« نمایشی در ستایش تئاتر است
خریدار   نویســنده و کارگــردان نمایش 
آوینیون گفت: دغدغه منــدی  این نمایش 
نســبت بــه چیســتی تئاتــر، چگونگی 
شــکل گیری آن، ضــرورت و نســبتش با 
وضع موجــود، موجب شــکل گیری اثری 
در ستایش تئاتر شــد؛ اثری که مساله اش 

چگونگی شکل دادن به مفهوم اجراست.
نمایش آوینیون به نویسندگی و کارگردانی 
»حســن معینی: از تهران یکی از ۱۲ اثری 
اســت که از طریق ورود به بخــش مرور، به 
مسابقه تئاتر ایران چهل ودومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر با حضور ۳۴ نمایش راه 
یافته اســت. این اثر نمایشی پیش از این در 
ســال جاری طی دو نوبت در سالن »سایه« 
مجموعه تئاتر شــهر و تئاتــر هامون روی 

صحنه رفت.
حســن معینی در مورد این اثر که روزهای 
جمعه و شــنبه )ششــم و هفتم بهمن ( در 
سالن سایه تئاتر شهر اجرا خواهد شد، گفت: 
ایده اولیه نگارش آوینیون از دل نظریه های 
نظریه پــردازان متعددی بیــرون آمد که 

می گوینــد اجرای یک نمایــش چگونه و از 
کجا شکل می گیرد.

وی در پاسخ به این پرســش که چه شد که 
برای شکل دادن به آوینیون به سراغ موضوع 
گروهی نمایشی رفته که قصد دارند اجرایی 
را بر اســاس نمایشــنامه »مکبث«، برای 
شرکت در جشــنواره تئاتر آوینیون فرانسه 
آماده کنند، توضیــح داد: این علاقه مندی 
به نظریه هــای تئاتر و نــگارش متنی حول 
محور آن هــا از جوی شــکل گرفت که من 
در آن تحصیــل کردم؛ یعنی ســال۱۳۹۰ 
در دانشکده ســینما تئاتر دانشگاه هنر در 
مقطع فوق لیســانس و رونقی که آن سال ها 
در جشــنواره ای ماننــد جشــنواره تئاتر 
دانشــگاهی دیده می شــد و نیز به واسطه 
گفتمان رایج در آن مقطــع در میان اهالی 
تئاتر. محــوری که این گفتمــان حول آن 
می چرخیــد، چیســتی تئاتــر، چگونگی 
شکل گیری آن، ضرورت و نسبتش با وضع 
موجود بــود. این گفتمــان در جایی مانند 
جشــنواره تئاتر دانشــگاهی و کانون ملی 

منتقدان و غیره گفتمان غالب و در دسترس 
کسانی بود که در جست وجویش بودند و به 

آن می اندیشیدند.
معینی با اشــاره به دیگــر ویژگی های آن 
مقطع زمانی، افزود: در همان مقطع زمانی 
بود که ترجمه هــای متعددی از نظریه های 
اجرا در دســترس علاقه مندان قرار  گرفت 
و به عنوان مثال جشــنواره تئاتر فجر محل 
رفت وآمد چهره های برجسته خارجی بود. 
در این حال وهــوا هنگامی کــه کارگردان 
موفقی ماننــد »امیر رضا کوهســتانی« را 
می دیدیم که مرتب بــه آوینیون رفت وآمد 
می کند؛ جایی که حضور در آن آمال وآرزوی 
همه اهالی تئاتر است، در بزنگاهی احساس 
کردم می توان نمایشنامه ای در مورد همین 
مســاله نوشــت. موضوعی زنده و به روز که 
شــاید آن چنان از جنبه های سرگرم کننده 
برخوردار نباشــد اما اگر تئاتر برای کســی 
مســاله ای فراتر از صرف سرگرم شــدن یا 
خندیــدن باشــد، می تواند به واســطه آن 
کیفیتی تازه را تجربه کند.وی ادامه داد: فکر 

کردن به مجموع این ها موجب شکل گرفتن 
نمایشی در ســتایش تئاتر شــد. نمایشی 
که مساله اش شــکل دادن به مفهوم اجرا و 
نسبتش با تماشاگر و شــرایط است و پاسخ 
ســوالاتش را در روند اجرا و نه صرف نتیجه 

می جوید.
معینــی در مورد شــیوه اجرایــی اش هم 
با تاکید بر اینکــه آنچه را کــه می خواهد، 
بگوید، با احترام بســیار به زبــان می آورد، 
شیوه اجرایی »آوینیون« را چیزی شبیه به 
آنچه »یرژی گروتفســکی« در سال ۱۹6۸ 

در کتاب »به سوی تئاتر بی چیز«  پیشنهاد 
می کند، دانست.

مسابقه تئاتر ایران چهل ودومین جشنواره 
بین المللی تئاتر فجر با حضور ۳۴ اثر شامل 
نمایش هایی راه یافته از طریق بخش مرور، 

تازه ها و برگزیده مناطق است.
چهل ودومین جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجر با ریاســت »کاظم نظــری« و دبیری 
»مهدی حامدســقایان«، از ۲۷ دی تا ۱۲ 
بهمــن ۱۴۰۲ در تهران در حــال برگزاری 

است.
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در شــرایطی که اجرای برنامه گروه هنری بانوان بین 
دو نیمه دیدار ایران و هنگ کنگ صورت گرفته است، 
وزارت ورزش با تاخیری چند روزه اعلام کرده به کمیته 

برگزاری اعتراض کرده است!
 تیم ملی فوتبــال ایــران روز ۲۹ دی در دومین دیدار 
خود در جام ملت های آسیا به مصاف هنک کنگ رفت 
که در بین دو نیمه گروهی هنری متشــکل از بانوان به 
اجرای برنامــه پرداختند. این اجــرای برنامه تا پس از 
دیدار ایران و امارات که روز ۳ بهمن برگزار شــد هیچ 
واکنشی را از ســوی وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال 
به همراه نداشــت اما پس از آن که خبر آن در شــبکه 
های اجتماعی منتشر شد، وزارت ورزش به آن واکنش 

نشان داد!
با این کــه نزدیک به یــک هفته از اجــرای این برنامه 
می گذرد، حجت الاســلام علی احدی مدیرکل دفتر 
فرهنگی وزارت ورزش و جوانــان امروز جمعه 6 بهمن 
از اعتراض ایران بــه کمیته برگــزاری رقابتهای جام 

ملتهای آســیا به دلیل فعالیــت یک گروه 
هنری در یکی از بازی های تیم ملی خبر داد.

احدی که با پایــگاه خبــری وزارت ورزش 
و جوانان گفت و گو کرده اســت، با اشاره به 
فعالیت یک گروه هنری در بین دو نیمه دیدار 
ایران و هنگ کنگ اظهار کرد: » فعالیت این 
گروه از ابتدا نه با مجوز فدراســیون فوتبال و 

نه به هیچ عنوان مورد تاییــد وزارت ورزش و جوانان و 
فدراســیون فوتبال بوده و بــدون هماهنگی صورت 
پذیرفته و به محــض انجام برنامه این گــروه در بازی 
تیم ملی، ایران طی نامه ای رســمی و کتبی به کمیته 

برگزاری این رقابت ها، اعتراض خود را اعلام کرد.
معمولا انجــام گروه های هنری کشــورها باید با تایید 
تیمهای حاضر در مسابقات باشد اما این روند طی نشد 
و فعالیت این گــروه تاییدیه ایران را نداشــت بنابراین 
اعتراض ایــران بصورت رســمی و کتبی بــه میزبان 
ابلاغ شــد و از بازی بعد این گروه فعالیتی در ورزشگاه 

نداشــت.«این اظهــار نظر در شــرایطی با 
یک هفته تاخیــر صورت گرفته اســت که 
فدراســیون فوتبال هنوز واکنشــی به این 
موضوع نداشــته اســت. اگر قرار بود وزارت 
ورزش به این اجرا واکنش نشان دهد باید در 
همان دیدار با هنک کنگ و یا بعد از آن انجام 
می داد نه این که بعد از یک هفته و با انتشــار 

تصاویر و ویدئوهای آن چنین واکنشی داشته باشد.
ضمن این که اگر قرار بر اعتراض باشــد باید فدراسیون 
فوتبال به عنوان نهاد مورد تایید کنفدراسیون فوتبال 
آسیا و نهادی که با این کنفدراســیون در ارتباط است 
اعتراض و نامه نگاری می کرد که طبیعتا وزارت ورزش 
این موضوع را مد نظر قرار داده و اعتــراض را از طریق 

فدراسیون به AFC اعلام کرده است.
ســوابق گذشــته نشــان می دهد اجرای برنامه های 
فرهنگی در رویدادهــای بین المللی بــا هماهنگی با 
فدراسیون ها و نهادهای ورزشی هر کشور صورت می 

گیرد اما این احتمال هم وجود دارد که کنفدراســیون 
فوتبال آســیا از این گروه برای اجــرای برنامه دعوت 

کرده باشد.
ایــن در حالی اســت که تعــداد زیادی از مســوولان 
فرهنگی فدراســیون فوتبال و ســازمان لیگ در قطر 
حضور دارند و اگر نتوانســته اند به اجرای برنامه های 
فرهنگی در حاشــیه دیدار ایران نظــارت کنند، باید 
در مورد دلیل سفرشــان به عنوان مسوولان فرهنگی 

پاسخگو باشند.
به دنبال انتشار این خبر و واکنشی که وزارت به اجرای 
گروه هنری بانوان داشت، وحید یامین پور معاون امور 
جوانــان وزارت ورزش نیز با انتشــار متنی در صفحه 
شخصی خود اعلام کرد از مســوولیتش کناره گیری 
کرده است. البته در متن منتشر شده از سوی یامین پور 
اشاره ای به ارتباط کناره گیری او با اجرای گروه هنری 
در قطر صورت نگرفته و دلیــل دیگری به عنوان عامل 

کناره گیری عنوان شده است.

فیدبک

ایمان گودرزی  تیم ملــی ایران در مرحله 
حذفی رقابت هــای جام ملت های آســیا 
باید به مصاف یک حریــف قدیمی برود که 
در طول حدود ۵۰ سال ســی مسابقه با آن 

برگزار کرده است.
 روز چهارشــنبه یازدهم بهمــن، تیم ملی 
ایران در ورزشــگاه عبدالله بــن خلیفه و از 
مرحله یک هشــتم نهایی جــام ملت های 
آســیا باید به مصاف تیم ملی سوریه برود. 
حریفی که طی نیم قرن گذشته سی بار تیم 
ملی ایــران با آن دیدار کــرده و تنها در یک 

مسابقه شکست خورده است.

تنها باخت ایران
فوتبال ایران در برابر سوریه فقط یک باخت 
را تجربه کرده است. این شکست مربوط به 
دومین بازی دوتیم در اردیبهشت ۱۳۵۲ و 
در بازی دوم مقدماتی جــام جهانی ۱۹۷۸ 
رقم خورد. در این مســابقه که در ورزشگاه 
امجدیه برگزار شد سوریه با تک گل تاتیش 
در دقیقه ۱۲ ایران را شکست داد. در حالی 
که یک هفته قبل از آن ایران موفق شده بود 
با گل اکبرکارگرجم که در دقیقه ۸۳ به ثمر 

رسید حریف را شکست بدهد.

بردهای ایران
به غیر از شکســت در بــازی دوم، تیم ملی 
ایران در ۱۸ مســابقه برنده شده و در یازده 
بازی دو تیم به نتیجه مســاوی رسیده اند. 
تیم ایران در ۵ بــازی آخرش بــا تیم ملی 
سوریه ۴ برد و یک تســاوی به دست آورده 

است.

پرگل ترین ها
پرگل ترین بــرد ایــران برابر ســوریه در 
تیرماه ۱۳۸۳ و در رقابت های غرب آســیا 
در ورزشــگاه آزادی رقم خورد. در این بازی 
تیم ملی ایــران با نتیجه ۷، یــک به برتری 
رســید. در همیــن دوره بازی هــای غرب 
آســیا ایران یک بار دیگر با ســوریه دیدار 

کرد و این بار با نتیجه ۴، حریفش را مغلوب 
کرد. آخریــن بردپرگل ایران برابر ســوریه 
در یک بازی دوســتانه در ورزشگاه آزادی 
و در اردیبهشت ســال ۹۸ رقم خورد که در 
آن بازی مهدی طارمی ســتاره حال حاضر 
تیم ملی هت تریک کرد. روز دهم فروردین 
۱۴۰۰ نیز تیم ایران یک بازی دوستانه دیگر 
با سوریه در ورزشــگاه آزادی برگزار کرد که 
نتیجه این مســابقه نیز با گل های کنعانی 
زادگان،آزمون و انصاری فرد با ســه گل به 

سود ایران به پایان رسید.
آخریــن برد پرگل ایــران برابر ســوریه در 
مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ و در ورزشگاه 
ملک عبدالله دوم عمان برگزار شد. تیم ایران 
در این مسابقه نیز با گل های سردارآزمون، 
علی قلــی زاده و احســان حــاج صفی به 

پیروزی رسید.

بهترین گلزنان
علی دایی و ســردار آزمون هرکدام با ۴ گل 

زده بهتریــن گلزنان ایران در برابر ســوریه 
بوده اند. مهــدی طارمی که زوج خط حمله 
تیم ملی ایران را به همراه سردار تشکیل می 
دهند، با زدن ســه گل یکی از بهترین های 
ایران درتقابــل های رودرو با ســوریه بوده 

است.

سابقه تقابل ها
تیم های ایران و ســوریه در طول نیم قرن 
جدال رودررو، دوبار در بازی های دوستانه 
به مصاف هــم رفته اند که هــر دو دیدار در 

سال های اخیر برگزار شده است.
 شــش مســابقه دو تیم از رقابت های غرب 
آسیا بوده اســت. همچنین ایران و سوریه 
در چهارده مســابقه مقدماتی جام جهانی با 
هم دیدار کرده انــد. در مقدماتی جام ملت 
های آســیا ۷ بازی اما در مرحله نهایی جام 
ملت های آســیا تنها یک بار و در جام ملت 
های ۱۹۸۰ که در کویت برگزار می شــد دو 
تیم به مصاف هم رفته اند که این بازی بدون 

گل به پایان رســید. بازی روز چهارشنبه از 
مرحله یک هشــتم نهایی جــام ملت های 
آســیا دومین دیدار دو تیم در این تورنمنت 
و اولین مسابقه شــان در مرحله حذفی جام 

ملت های آسیا است.

خط دفاعی تردید بزرگ امیر
بازگشــت شــجاع خلیل زاده به ترکیب 
تیم ملی در بازی با امــارات، اتفاق خوبی 
برای امیرقلعه نویــی و کادرفنی تیم ملی 
بود چرا که در غیراین صــورت و با توجه 
به مصدومیت مجید حسینی خط دفاعی 
با کمبود بازیکن در ایــن خط مواجه می 

شد. 
اما ترکیب دفاعی تیم ملــی برابر امارات در 
ســومین دیدار مرحله گروهــی، مصدوم و 
محروم های جدیدی را به این خط تحمیل 
کرد. صــادق محرمی بــا مصدومیت جدی 
صادق محرمی دفاع راســت تیم همراه بود. 
مدافــع لژیونر ایرانی کــه در دیناموزاگرب 

بازی می کند با توجه به آسیب دیدگی اش 
جام ملت ها را از دســت خواهد داد. هرچند 
در این پســت تیم ملی رامین رضائیان را در 
اختیار دارد که یکی از آماده ترین بازیکنان 
لیگ باشــگاهی ایران در فصــل اخیر بوده 
است. اما شــاید بیشترین مشــکل در قلب 
خط دفاعی باشــد؛ جایی که محمدحسین 
کنعانــی زادگان در بــازی با امــارات و با 
دریافــت کارت زرد از حضور در بازی بعدی 

برابر سوریه محروم شد.
 با وجود مصدومیت مجید حسینی و اینکه 
حضورش در بازی بعدی تیــم ملی قطعی 
نیست، قلعه نویی و کادرفنی اش باید برای 
بازی مرحله یک هشــتم دست به تغییراتی 

بزنند.
اگر مجید حســینی به بازی بعدی نرسد، 
قلعه نویی تنها دو گزینه دیگر برای حضور 
در این پست خواهد داشت: روزبه چشمی 
که کارلوس کــی روش او را یــک مدافع 
وسط مدرن می دانســت می تواند از خط 
میانی به خــط دفاع منتقل شــود ضمن 
اینکه ســامان فلاح جوان دیگر گزینه ای 
اســت که تخصص بازی در دفاع وسط را 

دارد.
 با این وجود بــه نظر می رســد چهره خط 
دفاعی تیم ملی دربازی مرحله حذفی برابر 
سوریه کاملا متفاوت باشد چرا که یک یا دو 

بازیکن در این خط تغییر خواهند کرد.
 البته کنعانی زادگان بعد از طی محرومیتش 
می تواند از بازی مرحله یــک چهارم نهایی 
به ترکیب تیم اضافه شــود اما این شــرایط 
می توانــد موجــب احتیاط و اســترس در 
بازی شود چرا که شــجاع و دیگر بازیکنان 
خط دفاعی باید حســابی مراقب باشــند 
که دچار محرومیت یا مصدومیت نشــوند 
چون تیم ملی در صــورت صعود حضور در 
مرحله بعدی احتمــالا با یکــی از رقیبان 
مدعی اش روبرو می شــود و حضور یا عدم 
حضور بازیکنان مهــم خط دفاعی می تواند 

تاثیرگذار باشد.

وه هنری بانوان در قطر تاخیر عجیب وزارت ورزش در واکنش به اجرای گر

ازسلطانسینتولدرفضایمجازیرونماییشد

ماهری پور: تصرف فدراسیون بدنسازی توسط ما صحت ندارد
خریدار  قوی ترین مرد ایــران و جهان که 
به تازگی دبیــر کمیته قوی تریــن مردان 
شــده اســت، توضیحات کاملی از وضعیت 
ورزشــکاران این رشــته ارائه کرد.رشــته 
قوی ترین مردان با برنامه تلویزیونی مردان 
آهنین یکــی از زیباترین خاطــرات مردم 
ایران است. هر ســال عید نوروز تعداد بسیار 
زیادی از مردم کشورمان پای تلویزیون های 
خود در انتظار شــروع این برنامــه بودند تا 
هیچان ایــن رقابت را در کنار ورزشــکاران 
آن تجربــه کنند.پس از حذف ایــن برنامه 
از تقویم صدا و ســیما، یکی از حسرت های 
مخاطبیــن در عید نــوروز برنامــه مردان 
آهنین بود. برای جویا شدن از وضعیت فعلی 
این رشته و ورزشــکاران آن به سراغ پیمان 
ماهری پور، دبیر کیمتــه قوی ترین مردان 
رفتیم تــا گفت وگوی صمیمانه ای داشــته 

باشیم.متن گفت وگو را در زیر می خوانید:

 ورزش قوی تریــن مردان، ریشــه 
انگلیسی دارد؟

به نظرم این باور اشتباه است. چندین رشته 
ورزشــی داریم که ریشــه های انگلیسی و 
آمریکایی دارند، مثل فوتبــال و راگبی اما 
به آن ها بها داده می شــود. اگــر به صورت 
تاریخی نــگاه کنیــم، چنین مســابقاتی 
از وایکینگ هــا شــروع شــد و همین الان 
هم قهرمانان خوبــی دارند ولــی در ایران 
باید بــه چشــم پهلوانــی و ورزش پوریای 
ولی به آن نگاه کنیــم. در حال حاضر حتی 

رکورد ورزشــکاران آمریکایی که خود را در 
این رشته ســرآمد می دانند از ورزشکاران 
آسیایی خیلی پایین تر اســت. به نظرم باید 
مسئولین به این رشــته به چشم یک نقطه 
قوت نگاه کنند و با حمایت آن، پرچم ایران 

را در کشورهای دیگر بالا ببرند.

فکر نمی کنید المپیکی نبودن رشته 
قوی ترین مردان، باعث بی اهمیتی آن 

در جهان شده باشد؟
بعضــی از رشــته های غیــر المپیکی مثل 
MMA کــه فقــط یــک برند هســتند و 
فدراســیون کاملی ندارنــد در زمان فعلی، 
عرصه جهانــی را از آن خــود کرده اند. فکر 
می کنید اگر بالاترین رکــورد لیفت جهان 
به ایران اختصاص داشــته باشد، چقدر در 
عرصه جهانی موجب تبلیغ می شود؟ نه تنها 
در بحث شــهرت، بلکه از نظر درآمد هم اگر 
حساب کنید در رشته هایی مثل قوی ترین 
مــردان و MMA، وضعیت ورزشــکاران 
خیلی بهتر از قهرمانان برتر المپیک اســت. 
فکر می کنــم دید ما در بعضی رشــته های 
المپیکی بســته شــده و نمی توانیــم نگاه 

دقیقی به همه ورزش ها داشته باشیم.

ریشه مشکلات و حواشی قوی ترین 
مردان چه بود؟

دلیل برخی مشکلات و ذهنیت های اشتباه 
را به خاطر مدیریت غلط مســئولان قبلی 
می دانم. توجــه، آمــوزش و فیلتر خاصی 

در این رشــته وجود نداشــت و باید بستر 
مناسبی برای ورزشــکاران ساخته می شد. 
شاید مدیریت الان اگر در زمان گذشته هم 
وجود داشــت، خیلی از حواشی قوی ترین 
مردان پیش نمی آمــد و از تلویزیون حذف 

نمی شدیم.

چرا هر مســابقه قوی ترین مردان 
درگیری های زیاد را همراه داد؟

درگیری هــای الان در جریان مســابقه و 
لحظه ای اســت؛ چنین دعواهایی در همه 
رشته ها مثل فوتبال و کشتی هم وجود دارد 
که مثلا یک ورزشکار به رای داوری اعتراض 
دارد و این مســئله به بحث و جنجال ختم 
می شــود. قبلا درگیری هــا در فضای غیر 
ورزشی و بر سر مسائل حاشــیه ای بود که 
اصلا ربطی به رقابت نداشت. اینکه یک نفر 
اعتراض کند با این که با شرارت، در فضاهای 
غیر ورزشــی درگیری ایجاد کند، متفاوت 

اســت. خیلی وقت اســت که دیگر چنین 
مسائلی را در قوی ترین مردان نمی بینیم.

گفته می شود که خیلی از درگیری ها 
را خود شما خاتمه می دهید و به شکل 

خاصی به شما احترام می گذارند.
این مســائل به نظــم مســابقات و میدان 
رقابت بر می گردد کــه معمولا نمی گذاریم 
ورزشــکاران، همراه بیاورنــد و همه چیز با 
قواعد خودش انجام می شود. البته خیلی از 
بچه ها هم به من لطف دارند و به عنوان یک 
ورزشــکار به من احترام می گذارند. با این 
وضعیت وقتی مشکلی هم پیش بیاید، پا در 

میانی می کنیم و حل می شود.

به نظر شــما در قوی تریــن مردان 
چقدر ورزشــکار داریم و حمایت ها تا 

چه حدی است؟
قبلا مردم فقط در رسانه ملی ما را می دیدند 
اما حالا در شبکه های مجازی خیلی دنبال 
کننده داریم. شــاید جمع همه قهرمانان و 
ورزشکارانی که به مســابقات نمی آیند، به 
۱۰ هزار نفر برسد ولی حمایت ها با گذشته 
متفاوت شده اســت. البته عده ای از داخل 
رشته قوی ترین مردان هم در حذف مردان 
آهنین و لغو حضور مــا در تلویزیون خیلی 

موثر بودند.

 خودتان در مــردان آهنین طرفدار 
بودین؟ چهره های  کدام ورزشــکار 

ماندگار این رشــته در حذف از رسانه 
ملی نقش داشتند؟

من در آن زمــان طرفدار محــراب فاطمی 
بــودم و بارها به خودش هم ایــن موضوع را 
گفته ام. رضا قرایی و محراب فاطمی و حتی 
فرامرز خودنــگاه از چهره های محبوبی بین 
مردم هســتند و با این چهره هــا، خاطرات 
مردان آهنین در بین مردم زنده می شــود. 
البته به مدیریت خودنــگاه انتقادات زیادی 
دارم، چراکه به صورت محلــی این کمیته 
را مدیریت می کرد. البته این مســائل الان 
بین مدیران فعلی اصلاح شــده اما اختلافی 
که بین خودنگاه و رضــا جاوادانی، مجری 
برنامه مردان آهنین پیش آمد، به این رشته 
ضربه زیــادی زد. جاودانی یکی از وزنه های 
قوی ترین مــردان بود و اطلاعــات زیادی 
در این رشته داشــت و پس از این اختلاف، 
مســائل زیادی مثل موضوعات مالی برای 
برخی مدیران آشکار شد که ضربه سنگینی 

زد و باعث حذف این رشته از تلویزیون شد.

ورزشــکاران  رکوردهای  وضعیت 
فعلی بهتر است یا قدیم؟

رکوردها خیلی بالا رفته و ســطح قهرمانان 
پیشــرفت کرده است. ورزشــکاران ما الان 
گوی ۲۵۰ کیلوگرمی بلنــد می کنند ولی 
در گذشــته نهایتا گوی ۲۰۰ کیلوگرمی را 
بعضی ها به ســختی بلند می کردند. رکورد 
آیتم هــای مختلف خیلی افزایــش یافته و 

وضعیت تغییر کرده است.

جامملتهای202۳آسیا-قطر
وهی نگاهی به آمار تیم ها در مرحله گر

در پایان دیدار های مرحله گروهی جام ملت های آسیا ۲۰۲۳، تیم ملی 
ایران در کنار عراق و قطر بیشترین تعداد پیروزی را به دست آوردند.

 

رقابت های مرحلــه گروهی جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ بــا برگزاری 
دیدارهای دور سوم گروه F به پایان رسید و تیم های راه یافته به مرحله 
یک هشتم نهایی مشخص شدند.در پایان مرحله گروهی تیم های ملی 
ایران، قطر و عراق موفق شــدند هر ۳ دیدار خود را بــا پیروزی به اتمام 
برسانند و با کســب ۹ امتیاز کامل گام به دور حذفی بگذارند. تیم های 
چین، کره جنوبی، عمان، ازبکستان و تایلند با دو تساوی بیشترین آمار 
را از این حیث به نام خود ثبت کردند.تیم های ژاپن، عراق و کره جنوبی 
با به ثمر رســاندن ۸ گل بهترین خــط حمله را داشــتند و تیم ایران با 
۷ گل زده در رده دوم قــرار گرفت. تیم ملی کره جنوبــی با میانگین ۷/   
۷۲ درصد بیشــترین ملکیت توپ را در هر بازی داشــت و پس از کره، 
تیم های عربســتان، ژاپن و ایران قرار گرفتند؛ شاگردان امیر قلعه نویی 

میانگین 6۴ درصد مالکیت توپ را در هر بازی داشتند.
تیم های قطر و تایلند با ۳ کلین شیت بهترین خط دفاع این مسابقات را 
تا به اینجای کار داشته اند. آیمن حسین مهاجم تیم ملی عراق با به ثمر 
رساندن ۵ گل آقای گل این مسابقات اســت در بخش بهترین پاسورها 
نام سردار آزمون و ســامان قدوس از ایران با ارسال دو پاس گل در بین 

برترین ها دیده می شود.
همچنین ســامان قدوس با ایجاد ۴ موقعیت گل برای مهاجمان ایران 
بهترین آمار را از این لحاظ در مقایسه با سایر بازیکنان جام ملت ها دارد. 
خالد عیســی دروازه بان امارات در مجموع ۳ بازی ۱۲ سیو موفق به نام 
خود به ثبت رســاند و بهترین آمار را در بین سایر گلرها داشت. علیرضا 

بیرانوند دروازه بان تیم ملی ایران هم ۹ سیو از خود به جای گذاشت.
مسابقات مرحله یک هشتم نهایی از روز یکشنبه ۸ بهمن آغاز می شود 
و تیم ملی ایران شامگاه چهارشــنبه ۱۱ بهمن از ساعت ۱۹:۳۰ رو در 

روی تیم ملی سوریه قرار خواهد گرفت.

 اعتراض ایران به کمیته برگزاری جام 
ملت های آسیا

مدیرکل دفتــر فرهنگــی وزارت ورزش و جوانان از اعتــراض ایران به 
کمیته برگزاری رقابت های جام ملتهای آسیا به دلیل فعالیت یک گروه 

هنری در یکی از بازی های تیم ملی  خبر داد.
 

حجت الاســلام علی احدی در گفت وگو با پایگاه خبری وزارت ورزش 
و جوانان با اشــاره به فعالیت یک گــروه هنری در بیــن دو نیمه دیدار 
ایران و هنگ کنــگ اظهار کرد: فعالیــت این گروه از ابتــدا نه با مجوز 
فدراسیون فوتبال و نه به هیچ عنوان مورد تایید وزارت ورزش و جوانان 
و فدراسیون فوتبال بوده و بدون هماهنگی صورت پذیرفته و به محض 
انجام برنامه این گروه در بــازی تیم ملی، ایران طی نامه ای رســمی و 

کتبی به کمیته برگزاری این رقابت ها، اعتراض خود را اعلام کرد.
او ادامه داد: معمولا انجام گروه های هنری کشورها باید با تایید تیم های 
حاضر در مســابقات باشــد اما این روند طی نشــد و فعالیت این گروه 
تاییدیه ایران را نداشت بنابراین اعتراض ایران به  صورت رسمی و کتبی 

به میزبان ابلاغ شد و از بازی بعد این گروه فعالیتی در ورزشگاه نداشت.

2رکوردمتفاوتتیمملیدرمرحلهگروهی
 امیدوارکننده در حمله، نامطمئن در دفاع

تیم ملی ایران در مرحله گروهی یکــی از بهترین آمار هجومی و یکی از 
ضعیف ترین آمار دفاعی خود را به جای گذاشــت.تیم ملی ایران باز هم 
دور گروهی جام ملت های آسیا را در صدر جدول به پایان رساند. ایران 
در کنار قطر و عــراق، یکی از ۳ تیمی بود که حداکثــر امتیازات مرحله 
نخست را کسب کرد تا یکی از مدعیان جدی قهرمانی لقب گیرد. ایران 
با حضور عناصــر هجومی زبده خود، آمار خوب گلزنــی از خود به جای 
گذاشــت ولی برخلاف انتظار در فاز دفاعی نتوانست توقعات را برآورده 

کند.
تیم ملی مرحله گروهی را با ۷ گل زده به پایان رساند و پس از عراق، ژاپن 
و کره جنوبی که یک گل بیشتر از ایران زدند، بهترین خط حمله جام را به 
خود اختصاص داد. به ثمر رســاندن ۷ گل با بهترین آمار ایران در مرحله 
گروهی با گروه ۴ تیمی برابر است. تیم ملی در جام ملت های آسیا ۲۰۱۹ 
هم ۷ گل زده بــود. بهترین آمار گل زده ایــران در مرحله گروهی به جام 
ملت های آســیا ۱۹۸۰ باز می گردد که ایران در آن دوره که مسابقات در 

گروه های ۵ تیمی برگزار می شد در دور نخست، ۱۲ گل زد.
بازی نخست تیم ملی برابر فلسطین با یک اتفاق پیش بینی نشده همراه 
بود و دروازه ایران برابر این تیم باز شــد. این اولین بار از نخستین بازی 
مرحله گروهی جــام ملت های ۲۰۱۱ بود که تیم ملــی در یک بازی از 
این مرحله گل می خورد پس از ۸ مســابقه در دور نخست بازی ها گل 
خورد. تیم ملی در بازی دوم، اولین کلین شــیت را در این جام ثبت کرد 
ولی نتوانســت روند بسته نگه داشــتن دروازه خود را در بازی با امارات 
حفظ کند و برای اولین بار در تاریخ جام ملت هــا از این تیم گل خورد تا 
آماری عجیب برای تیم ملی در این رقابت ها ثبت شود. تیم ملی از جام 
ملت های آســیا ۲۰۰۰ تاکنون تنها در این دوره و جام ملت های آسیا 
۲۰۰۷ در مرحله گروهی فقط یک کلین شــیت داشته است که آماری 

نگران کننده در دفاع به شمار می آید.

مفقودی
SORENEF7مدل  سمند  سواری  وکارت  وسند  سبز  برگ 
موتور  شماره  به  روغنی  سفید  ۱۴۰۰رنگ 
 NAACS۱HEVMF۹۱۵۲۹۱ ۱۴7H۰۶۰۰۲۸۶۲وشاسی 
ابادی  بین  زارعیان  راحله  نام  ایران ۵۴_۶۵۵م۸۳به  وشهربانی 

مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



استان

ســاری-امیری فر    مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران 
گفــت: ۱۲ پــروژه ملــی آبرســانی روســتایی بــا اعتبــار ۶۰۳ 

میلیارد ریال در سوادکوه در حال اجرا است.
 بهزاد بــرارزاده در حاشــیه بازدیــد از طرح های آبرســانی 
روســتایی در ســوادکوه بــا اشــاره بــه صــرف بیــش از ۶۰۳ 
میلیارد ریــال اعتبــار در طــرح ملی آبرســانی روســتایی، 
در شهرســتان ســوادکوه طی ســال های گذشــته گفت: 
از ایــن اعتبار، مبلــغ ۳۸۶ میلیــارد ریــال برای اجــرای فاز 
اول قــرارداد محرومیــت زدایی در شهرســتان ســوادکوه 
هزینــه شــد. بــرارزاده بــا اشــاره بــه اینکــه در شهرســتان 
ســوادکوه درطــرح ملــی آبرســانی روســتایی، ۱۲ پــروژه 
شــامل ۲ مجتمع و ۱۰ پروژه تک روســتایی با برخورداری 
۱۸ روســتا تعریف شــد، افزود: ۱۱ پروژه شامل ۲ مجتمع و 
۹ پروژه تک روســتایی پس از اتمام تعهدات از طرح ملی 
خارج شــده اســت. وی با بیان اینکــه از ایــن پروژه ها، در 
فــاز اول محرومیــت زدایی، ۱ پروژه آبرســانی به روســتای 
رجه و دهمیان مشــتمل بــر ۲ روســتا لحاظ شــد، ادامه 

داد: احجام فیزیکی این پروژه شــامل بهســازی ۵ دهنه 
چشمه، احداث ۱۰ باب مخزن زمینی به حجم ۲۱۳۰ متر 
مکعب، ۴ واحد ایســتگاه پمپاژ، اجرای لوله گذاری خط 
انتقال به طول ۱۸ کیلومتر، اجرای شبکه توزیع به طول 
۱۹ کیلومتر، فیلتر بتنی ۳۰۰ لیتر بر ثانیه و ۱ دستگاه پکیج 
حذف آهن می باشــد که پس از اجــرای آنها، پیش بینی 
می شــود نزدیک به ۱۱ روســتا از نعمت آب شــرب ســالم، 
بهداشــتی و پایدار بهــره مند شــوند. مدیرعامــل آبفای 
مازندران تصریح کــرد: تا کنــون عملیات احــداث ۹ باب 
مخــازن زمینی بــه حجــم ۱۲۱۰ مترمکعــب، ۸.۵ کیلومتر 
لوله گذاری خط انتقال و ۱۵ کیلومتر شــبکه توزیع نیز به 
اجرا در آمد. وی میزان پیشــرفت فیزیکی پروژه آبرســانی 
بــه روســتای رجــه و دهمیــان را ۵۳.۸۱ درصــد عنــوان و 
خاطرنشــان کــرد: در فاز بعــدی محرومیت زدایــی نیز ۹ 
روستا از روســتاهای شهرســتان ســوادکوه، در قرارداد با 
قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( لحاظ شده که پس از ابلاغ 

این قرارداد، عملیات اجرایی آنها آغاز خواهد شد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
 کردستان پایلوت کشوری مهارت آموزیwww . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه       7 بهمن 1402    شماره 1515

 به بسیجیان
سنندج-فاطمه ملایی   سرپرســت اداره کل آموزش فنی و حرفه ای 
کردســتان گفت: مهارت آموزی بــه بســیجیان آماده اعــزام به خدمت 
ســربازی بــه عنــوان پایلــوت کشــوری در کردســتان در حــال انجــام و 

پیگیری است.
ســیدعلی علوی  در بازدیــد از مجتمع آموزشــی قــرارگاه مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه سپاه بیت المقدس کردستان اظهار کرد: آموزش های 
، راهکاری اساســی در راســتای ایجاد  مهارتی متناســب با نیاز بــازار کار
اشــتغال مولــد و پایــدار در ســطح اســتان اســت. سرپرســت اداره کل 
آموزش فنی و حرفه ای کردســتان افزود: با تعامل و همکاری دوســویه 
بیــن اداره کل آمــوزش فنــی و حرفــه ای اســتان و ســپاه بیت المقــدس 
علاوه بر اجــرای این طرح بــه صورت موفــق در اســتان، مهارت آموزی 
بــه بســیجیان آماده اعــزام بــه خدمت ســربازی انجــام می شــود و این 
فعالیت امروز به عنوان پایلوت کشــوری در اســتان کردســتان در حال 
انجــام و پیگیــری اســت. وی گفــت: ســازمان آمــوزش فنــی و حرفه ای 
بــه عنــوان تنهــا متولــی رســمی ارائــه آموزش هــای مهارتی غیررســمی 
در ســطح کشــور وظیفه ارائه آموزش هــای مهارتــی به متقاضیــان را بر 

عهده دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب کرمانشاه:

 تصفیه خانه فاضلاب شهر تازه آباد 
آماده بهره برداری است

کرمانشــاه- حســنا فخارزاده   مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه گفت: تصفیه خانــه فاضلاب شــهر تازه آبــاد آمــاده بهره برداری 

است.
رضا داودی اظهــار کــرد: کار ســاخت تصفیه خانه فاضلاب شــهر تــازه آباد 
کنون  با صــرف اعتباری بالغ بــر ۲۵۰ میلیارد تومــان به اتمام رســیده و هم ا
آماده بهره برداری اســت. وی جمعیت تحت پوشــش این تصفیه خانه را 
۱۳ هــزار و ۳۰۰ نفر اعــلام و افــزود: این تصفیــه خانــه در شــبانه روز ظرفیت 
تصفیــه یــک هــزار و ۸۰۰ مترمکعــب فاضــلاب و تبدیــل آن به پســاب قابل 

استفاده برای صنایع آب بر را دارد.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب اســتان کرمانشــاه بــا اشــاره بــه اینکــه 
کــرد:  از ســال ۱۳۹۹ آغــاز شــده، تصریــح  ایــن تصفیــه خانــه  ســاخت 
خوشــبختانه اول بهمــن مــاه امســال کار ســاخت آن بــه پایان رســید و در 

حال حاضر آماده بهره برداری است.
داودی بیان کرد: مســاحت تصفیه خانه شــهر تــازه آباد ۱۳ هــزار متر مربع 
اســت. وی ادامــه داد: براســاس مصوبــات دولــت و قوانیــن وضــع شــده 
از ابتــدای ســال ۱۴۰۳ صنایــع آب بــر بایســتی از اســتحصال و مصــرف آب 

خودداری نموده و استفاده از پساب را جایگزین آن کنند.

وابط عمومی اداره کل منابع طبیعی  تقدیر از ر
وآبخیزداری بوشهردر جشنواره خبر خوب

بوشــهر -هادی مینایی پور   شــورای هماهنگی روابــط عمومی های 
اســتان بوشــهربا حضــور هــادی شــفیعی مســئول ارتباطات رســانه ای 
سازمان منابع طبیعی وآبخیزداری کشوروتقدیر از روابط عمومی اداره 
کل منابــع طبیعــی و آبخیــزداری اســتان بوشــهربعنوان روابــط عمومی 
برتــر در جشــنواره خبر خــوب « شــورای هماهنگــی روابط های اســتان 
بوشــهردر محل اســتانداری بوشــهر برگزار گردیــد در این جلســه عباس 
مطاف مدیرکل روابط عمومی واموربین الملل به تشــریح وتبیین طرح 
مردمی کاشــت یک میلیارد درخــت پرداخــت وبه همه روابــط عمومی 
های استان ابلاغ نمود که از همه ظرفیت دســتگاههای اجرایی حهت 
اجرای مطلوب طرح مردمی استفاده نمایند. هادی شفیعی ، مسئول 
ارتباطات رسانه ای ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری نیز به موضوع 
اجــرای طرح مردمی کاشــت یــک میلیــارد درخــت اشــاره و گفتند:لزوم 
اجــرای موفق طرح مردمی کاشــت یک میلیــارد درخت اطلاع رســانی و 
همکاری روابط عمومی همه دســتگاههای اجرایی در سراســر اســتان 
می باشد. در ادامه جلسه مســئولین روابط عمومی های دستگاههای 
اجرایی با اتفــاق در خصوص طرح مردمی کاشــت یک میلیــارد درخت 
اعــلام همــکاری نمودنــد. در پایــان از ســرکار خانــم ناهیــد مغدانــی 
کارشــناس روابط عمومــی اداره کل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان 

بوشهر تقدیر بعمل آمد

اولین محموله از خط ریلی همدان - سنندج 
بارگیری می شود

ســنندج-فاطمه ملایــی    مدیرعامــل راه آهــن غــرب کشــور از بارگیری 
اولین محموله ریلی از خط ریلی همدان - سنندج خبر داد.

سیدســعید ابراهیم نژاد در جلسه بررســی ظرفیت های حمل و نقل ریلی 
اســتان کردســتان که در ســالن شــهدای گمنام اســتانداری برگزار شــد، از 
آمــاده بــودن مقدمــات کار بــرای اســتفاده از ظرفیــت راه آهــن در ســطح 
استان کردستان خبر داد و اظهار کرد: افتتاح راه آهن سنندج-همدان-
تهران، بعد از ۲ دهه زمینه خوشحالی مردم استان و منطقه را فراهم کرد.

وی افــزود: برنامــه ریزی خاصــی برای تحقــق رونق تولیــد و بهــره مندی از 
ظرفیت راه آهن صورت می گیرد.

ابراهیم نــژاد با بیان اینکــه براســاس برنامه ریزی هــا و پیگیری های انجام 
شــده اولیــن محمولــه ریلــی از خط ریلــی همــدان- ســنندج هفتــه آینده 
به ســمت بنادر جنوبــی بارگیری شــده و خروجــی آن افتتاح خواهد شــد، 
بیان کرد: در حال حاضر محور تهران _ همدان_ ســنندج، ۵۰ هزار میلیارد 

تومان قیمت دارد.
کیومــرث حبیبــی معــاون امــور عمرانــی اســتاندار کردســتان هــم در ایــن 
جلســه گفت: از طریق خط ریلی ســنندج ـ همــدان در روزهای سه شــنبه 

هر هفته دو سفر انجام و ۲۵۰ تا ۳۰۰ نفر مسافر جابه جا می شود.

ونیکی جدید   اعلام کالابرگ الکتر
برای دریافت نفت سفید در گلستان

گرگان-مهنازمحمدزمانــی   شــرکت ملــی  پخــش فرآورده هــای نفتــی 
منطقــه گلســتان کالا بــرگ الکترونیکــی شــماره ۲۲ را بــرای دریافــت نفت 

سفید در استان اعلام کرد.
، ۵ تا ۶ نفره  بر این اســاس خانوار های یک تــا دو نفره و ۳ تــا ۴ نفره ۴۰۰ لیتــر
و ۷ نفــر بیشــتر ۵۰۰ لیتر نفــت ســفید دریافــت می کنند.این کالابــرگ تا ۲۹ 
اســفند دارای اعتبــار بــوده و قابــل تمدیــد نیســت.خانوار های مشــمول 
کنــون ثبت نــام نکرده اند  الزامیســت در ســراع وقت نســبت به  طرح که تا
ثبــت نــام در ســامانه جدیــد تجــارت newtejaratasan.niopdc.ir اقــدام 

کنند.
توزیع نفت ســفید خانوار ها فقط از طریق سیســتمی و زیر ســاخت کارت 
کن فاقد گاز طبیعی  کن در روســتا ها و اما بانکی مربوط به خانوار های ســا
امکانپذیــر خواهــد بود.همچنیــن همزمان امــکان در خواســت گاز مایع 

خانوار نیز از طریق سامانه میسر می باشد.

بوشــهر  -رضا حیــدری   بانک قرض الحســنه مهــر ایران پرداخــت وام به 
مســتمری بگیران و بیمه شــدگان صنــدوق بیمــه اجتماعــی کشــاورزان، 

روستائیان و عشایر را گسترش داد.
ارزش  بــه  مجموعــاً  قرض الحســنه  تســهیلات  پرداخــت  تفاهم نامــه 
۲۰۰ میلیــارد تومــان بــه مســتمری بگیران و بیمه شــدگان صنــدوق بیمــه 
بانــک  و  نهــاد  ایــن  بیــن  عشــایر  و  روســتائیان  کشــاورزان،  اجتماعــی 
قرض الحســنه مهــر ایــران منعقــد شــد. دکتر »ســید ســعید شمســی نژاد« 
ایــن  ایــران در جلســه امضــای  بانــک قرض الحســنه مهــر  مدیرعامــل 
تفاهم نامــه گفت: همکاری ۲ مجموعه از گذشــته وجود داشــته و در طول 
۲ ســال اخیر نیز توســعه مناســبی پیــدا کــرده اســت. بانــک در تفاهم نامه 
گذشــته تعهــدات خــود را در ســریع ترین زمــان ممکن و بــا بالاتریــن درجه 
کیفیــت بــه معرفی شــدگان صنــدوق ارائــه داد و در تفاهم نامــه جدیــد نیــز 

تلاش می کنیم، چنین روندی حفظ شود و بهبود یابد.
وی اظهار داشــت: فلســفه وجــودی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، ارائه 

خدمــات بانکــداری خــرد اســت. خوشــبختانه در چند ســال اخیــر موفق 
شــدیم رکوردهایــی را جابه جــا کنیــم. بانــک قرض الحســنه مهــر ایــران تــا 
همین برهه از ســال جــاری نیز بیــش از ۳ میلیــون ۱۰۰هزار فقره تســهیلات 
پرداخت کــرده  و جــزو بانک هایی اســت که بــا شــمولیت مالی گســترده در 

سراسر کشور در حال خدمت رسانی است.

بانــک  ســوی  از  شــده  پرداخــت  وام هــای  ارزش  گفــت:  شمســی نژاد 
قرض الحســنه مهر ایران ۱۶۰ همت اســت و میانگین آن تقریبــاً ۵۲ میلیون 
تومان است. در طول ۲ ســال اخیر ۶ میلیون نفر به مشتریان بانک افزوده 

کنون تعداد مشتریان بانک از مرز ۱۶ میلیون نفر فراتر رفته است. شده و ا
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایــران افزود: در حــال حاضر کمترین 
معوقات شــبکه بانکــی که کمتــر از نیــم درصد اســت، متعلق به ایــن بانک 
اســت. این مربوط بــه عملکــرد بانک و رفتار مناســب مشــتریان آن اســت. 
خوشــبختانه بانــک قرض الحســنه مهــر ایــران در مــدار مثبتــی حرکــت 

می کند.
شمسی نژاد خاطرنشــان ســاخت: در تفاهم نامه جدید تلاش می کنیم در 
سریع ترین زمان ممکن خدمات را به معرفی شــدگان صندوق ارائه کنیم و 
خدمات تا حــد ممکن بدون هر گونه مراجعه به شــعب بانک باشــد. حتی 
برای وام هایی بــا مبالغ کمتــر از ۱۰ میلیون تومــان، کارمزد وام صفــر در نظر 

گرفته شده است.

شهر بو

اردبیل

وستائیان و عشایر ۲۰۰ میلیارد تومانی بانک قرض الحسنه مهر ایران از ر حمایت 

البرز ایلام

مدیر کل ورزش وجوانان استان:

هیات های ورزشی ایلام در همه رشته ها  فعال هستند
ایــلام  -حســن بیگــی     مدیــر کل ورزش و جوانــان 
اســتان ایلام با اشــاره بــه تعداد هیــات های ورزشــی 
در اســتان اظهــار داشــت: در خصــوص هیــات های 
ورزشــی ۴۴ هیات اســتانی و ۳۲۴ هیات شهرستانی 
داریــم کــه در همــه شهرســتانها در همه رشــته های 
مختلــف ورزشــی فعــال هســتند. مدیــر کل ورزش و 
، کرامت  جوانان اســتان ایلام در نشســت مجازی کار
کن  و پاســخگویی بــه بحــث بهســازی و نوســازی اما
ورزشی اشاره کرد و گفت: تمام تلاش اداره کل و بنده 
برای جلــب رضایت مــردم بوده و بــا توجه به شــرایط 
موجــود یکــی از اقدامــات انجــام شــده در ورزش و 
کــن  جوانــان اســتان بحــث بهســازی و نوســازی اما
ورزشی است. مهندس شهاب شهبازی در خصوص 
گفــت: در  حمایــت از ورزشــکاران ملــی و المپیکــی 
ایــن زمینــه ورزشــکارانی کــه به تیــم ملی دعــوت می 
شــوند و نیز حمایــت هایــی کــه از ورزشــکاران موفق 
می شــود در میادین ملی، المپیکــی تعیین جوایزی 
اســت که قبل و بعد از اعزام و براســاس دستورالعمل 
و مصاحبــه ای کــه از ایــن عزیــزان داریــم انجــام مــی 
دهیم و بعد از مراجعه تقدیم آنها خواهیم نمود. وی 
با اشاره به بحث افزایش سرانه ورزشی اظهار داشت: 
کلاســهای آموزشــی، مربیگــری، داوری،  در بحــث 
کــه  کارگاه هــای دانــش افزایــی براســاس تقویمــی 
ابتدای ســال با هیات های ورزشــی تدوین می کنیم 
کنون ۸۵ دوره کلاس آموزشــی ایجاد شــده اســت.  تا
وی اضافــه کــرد: یکی از شــاخص هــای اصلــی ارتقاء 
ورزش، ورزش قهرمانــی اســت در زمینــه مربیگــری 

داوری کارگاه های دانش افزایی با حضور اســاتیدی 
که از فدراســیون های ورزشــی و دانشــگاه هــا دعوت 
می شــوند از وجــود دانش ایــن عزیزان جهــت ارتقاء 
سطح دانش مریبان و داوران بهره می گیریم. وی به 
وضعیــت ورزش همگانی اســتان اشــاره کــرد و گفت: 
یکی از مهمترین موضوعات در بحث ورزش توســعه 
ورزش همگانــی اســت زیــرا ورزش همگانــی زمینــه 
ساز ارتقاء ورزش قهرمانی اســت. مهندس شهبازی 
کنون در ســطح اســتان  افــزود: طرحهای مختلفی تا
اجرا شــده که از جمله ایــن طرحها طرح پیــاده روی 
قدم به قدم، ایام در ایام اربعین و عاشورای حسینی 
بود کــه دو مورد برگزار شــد و ایــن طرح جــدا از برنامه 
هایی تکلیفی بود که طرح همــگام با ورزش به مدت 
۱۲ هفته جمعه های هر هفتــه در جاهای مختلف از 
اواخر تیرمــاه تا پایــان شــهریور در پارک هــا و جاهای 
پرتردد برگزار شــد که هم رشــته ورزشــی معرفــی و هم 

مسابقه برگزار می شد.

تا پایان امسال؛

ج  به بهره برداری می رسد وژه عمرانی فضای سبز کر 4پر
-ترنم مظفری    رئیس سازمان سیما، منظر و  البرز
فضای سبز شهری شهرداری کرج گفت: چهار پروژه 
عمرانی فضای ســبز شــامل ســه پارک و یــک تصفیه 

خانه تا پایان امسال به بهره برداری می رسد.
علیرضا عاقلی  با اشــاره به اینکه پروژه های مدیریت 
شــهری کرج بــر اســاس اولویــت در حال اجرا اســت، 
اظهار کرد: تا پایان سال سه پارک و یک تصفیه خانه 

در کرج به بهره برداری می رسد.
وی ادامــه داد: عملیــات اجرایــی پــارک نبــوت در 
بلــوار ملاصدرا با نــگاه ویژه به کــودکان و خانــواده در 
مســاحت شــش هزار و ۳۰۰ متر مربــع با کاشــت گل و 
گیاه بــه مراحــل پایانــی نزدیک شــده و این پــارک در 

اسفندماه به بهره برداری کامل می رسد.
این مسئول با اشاره به احداث پارک های موضوعی 
بیــان کــرد: پــارک ســالمندان در بــاغ شــماره شــش 
جهانشــهر خیابان اســتانداری با پیشــرفت فیزیکی 
کــه  ۸۰ درصــدی از پروژه هــای اولویــت دار اســت 
اســفندماه بــه بهره بــرداری می رســد و عــلاوه بــر آن 
احداث یک پارک دیگر با رویکرد ویژه ســالمندان در 
منطقه لیلســتان واقــع در ابتدای شــهرک اوج برای 

سال آینده برنامه ریزی شده است.
وی افــزود: موضــوع خلــق فضای شــهری دوســتدار 
ســالمند و کــودک مــورد توجــه مدیریــت شــهری و 
یکی از دغدغه های دوره ششــم شــورای شهر است 
کــه ســاخت دو پــارک تخصصــی بــرای کــودکان و دو 
پارک ویــژه ســالمند می تواند پاســخگوی بخشــی از 

نیازهای رفاهی شهروندان باشد.

عاقلی گفــت: عملیات فنــی و عمرانی احــداث پارک 
ولیعصر )عــج( در محلــه کم برخــوردار آق تپــه نیز به 
مســاحت هفت هزار متر مربع و با بیــش از ۴۵ درصد 
پیشرفت فیزیکی دنبال می شــود و همزمان با هفته 

درختکاری افتتاح خواهد شد.
وی عنــوان کــرد: در هفتــه گذشــته انتقــال و نصــب 
مخازن پکیج چهارمین تصفیه خانــه محلی کرج در 
خط چهار حصار انجام شــده و ایام دهه مبارک فجر 
این پروژه با ظرفیــت هزار مترمکعب در شــبانه روز با 
روش بیولوژیکــی IFAS و باهــدف تامیــن آب خــام و 

حذف آب شرب به بهره برداری می رسد.
رئیــس ســازمان ســیما، منظر و فضای ســبز شــهری 
تکمیــل  در  تســریع  خواســتار  کــرج  شــهرداری 
کیــد کــرد: مدیــران  پروژه هــای اولویــت دار شــد و تأ
پروژه هــا نبایــد در زمینــه تکمیــل و اتمــام پروژه هــا 
تعلل یا اهمــال کند و هر پروژه بایــد مطابق با جدول 

زمان بندی اعلام شده به اتمام برسد.

مدیرعامل آب و فاضلاب مازندران خبر داد؛

وستایی در سوادکوه وژه ملی آبرسانی ر اجرای ۱۲ پر

اردبیل-افســون جبارزاده   مدیرکل میــراث فرهنگی 
گفــت: صــدور پروانه هــای فروشــگاه  اردبیــل  اســتان 

صنایع دستی از سوی این اداره کل آغاز شده است.
گفــت:  بــه شــکل نمادیــن،  حســن محمــدی ادیــب 
تعدادی از پروانه ها برای فروشــگاه های صنایع دســتی 
بازارچــه محوطــه مجموعه شــیخ صفی الدیــن اردبیلی 

اعطا شد.
مدیــرکل میــراث  فرهنگی اســتان اردبیــل با بیــان اینکه 
پروانه های فروشگاه صنایع  دســتی پیش از این توسط 
ســازمان صنعــت ، معــدن و تجــارت اســتان و شــورای 
گذار شــدن ایــن امر به  صنفی اعطا می شــد، افــزود: با وا
اداره کل میــراث  فرهنگــی ، گردشــگری و صنایع دســتی 
اســتان اردبیل مرجعیت تخصصی در نظارت و حمایت 
از ایــن فروشــگاه ها رعایــت شــد و در راســتای حمایــت 
از فعــالان حــوزه صنایــع  دســتی پروانه هــای فعالیــت 

فروشگاه ها به صورت رایگان صادر می شود.
بــه گفتــه او، با صــدور ایــن پروانه ها نظــارت بــر کیفیت و 
قیمــت محصــولات، دقیق تــر و تخصصی تر خواهد شــد 

و از فعالان حوزه صنایع دستی انتظار همکاری داریم.
محمــدی ادیب اظهــار داشــت: بــرای نظام مند شــدن 
فعالیت های صنفی به ویژه عرضه صنایع دستی تشکل 
صنفی صنایع  دســتی باید در این اســتان تشــکیل شود 

تا امور مربوطه در سطح استانی و ملی پیگیری شود.
مدیرکل میــراث  فرهنگــی ، گردشــگری و صنایع دســتی 
اســتان اردبیل افزود: برای رفع موانع عرضه محصولات 
صنایع  دستی اقدامات مختلفی در حال پیگیری است 
کــه می تــوان بــه ایجــاد بازارچــه صنایع  دســتی در شــهر 
گردشــگرپذیر ســرعین و برگــزاری نمایشــگاه تخصصی و 
سالانه صنایع  دســتی در نمایشــگاه بین المللی اردبیل 

اشاره کرد.

وشگاه صنایع دستی در استان اردبیل وانه فر آغاز صدور پر
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 درخشش بانک سپه در نخستین 
جشنواره فرهنگی اقتصادی آگهی های 

بازرگانی صدا و سیما
بانک ســپه به عنوان برگزیده بخش »علوم شناختی و اقتصاد رفتاری« 
در نخستین جشنواره فرهنگی اقتصادی آگهی های بازرگانی سازمان 
صدا و سیما مورد تقدیر قرار گرفت. بانک سپه به عنوان برگزیده بخش 
»علوم شــناختی و اقتصاد رفتاری« در نخستین جشــنواره فرهنگی 
اقتصادی آگهی های بازرگانی ســازمان صدا و ســیما مورد تقدیر قرار 
گرفت.به گزارش پایــگاه اطلاع رســانی بانک ســپه؛ دکتر مصطفی 
پرتوافکنان عضو هیئت مدیره و رئیس شورای عالی تبلیغات بانک سپه 
در اولین جشنواره فرهنگی اقتصادی آگهی های بازرگانی سازمان صدا 
و ســیمای جمهوری اســلامی ایران که دوم بهمن ماه با حضور رئیس 
و مدیران ارشد ســازمان صدا و سیما در محل ســالن همایش های این 
سازمان برگزار شد، تندیس و لوح تقدیر جشــنواره را از رئیس سازمان 

صدا و سیما دریافت کرد.
اداره کل روابط عمومی بانک ســپه برای فعالیتهــای صورت گرفته در 

حوزه تبلیغات تلویزیونی حائز رتبه برتر شد.

بانک سامان در جمع 50 شرکت برتر ایران
بانک سامان بر اســاس آخرین رتبه بندی صورت گرفته توسط سازمان 
مدیریت صنعتی جایگاه خود را در جمع ۵۰ شــرکت برتر ایران تثبیت 

کرد و به عنوان چهل و هشتمین شرکت برتر ایران انتخاب شد.
به گزارش سامان رســانه، ســازمان مدیریت صنعتی رتبه بندی سال 
۱۴۰۱ شــرکت های برتر ایران را برای بیست و ششــمین سال متوالی 
اعلام کرد که بر این اســاس، هولدینگ بانک سامان بر اساس اطلاعات 
مالی ســال ۱۴۰۱، با یک پله صعود نســبت به ســال قبل، توانست به  
جایگاه چهل و هشتمین شرکت برتر ایران تکیه بزند. گفتنی است این 
رتبه بندی بر اساس میزان فروش و درآمد شرکت ها صورت می پذیرید 
و رتبه ۴۸ در حالی توسط بانک سامان کسب شده که این بانک توانسته 
میزان درآمد خود در ســال ۱۴۰۱ به میزان چشمگیری افزایش دهد و 
نام خود را بالاتر از بسیاری از شــرکت های نام آور حوزه اقتصادی قرار 
دهد. بانک سامان در سال گذشته نیز توانســته بود، در جایگاه چهل و 

نهم این رتبه بندی قرار گیرد.
لازم به ذکر اســت که در این رتبه بندی بیش از ۵۰۰ شــرکت مختلف 
بررسی و طبقه بندی شده اســت و این رتبه بندی دورنمایی از عملکرد 
و اقدامات شــرکت ها در حوزه اقتصادی ارائه می دهد و نشــان دهنده 

میزان اثرگذاری آنان در حوزه اقتصاد ملی است.

 تقدیر از مدیر عامل بانک توسعه تعاون 
ویداد توسعه فناوری های نوین در احسان  در ر

 و نیکوکاری
رییس کمیته امداد امام خمینی )ره( از مدیر عامل بانک توسعه تعاون 

در رویداد توسعه فناوری های نوین در احسان و نیکوکاری تقدیر نمود.
ســید مرتضی بختیاری رییس کمیته امداد امــام خمینی )ره( در این 
تقدیرنامه به پاس حضور بانک توســعه تعاون در اولین رویداد توسعه 
فناوری های نوین در احســان و نیکوکاری مراتب تقدیر و تشــکر را از 

محمد شیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه تعاون اعلام نموده است.
غرفه بانک توســعه تعاون در نخســتین رویداد توســعه فناوری های 
نوین احســان و نیکوکاری برقرار گردید. ســجاد علی زاده مدیر امور 
فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک توســعه تعاون به همراه تعدادی از 
مدیران و کارکنان این حوزه در خصوص توســعه همکاری ها به گفتگو 
نشستند. گســترش همکاری ها در خصوص پرداخت های الکترونیک 
از طریق درگاه ها و ســامانه های دیجیتال بانک، پرداخت تســهیلات 
قرض الحسنه اشــتغال زایی از طریق خدمات غیر حضوری سامانه تی 
تی پــلاس و یافتن راهکارها برای تســریع خدمــات و ارتقای رضایت 
مشــتریان و ذینفعان از مهمترین مباحث مطرح شده میان همکاران 

بانک و کمیته امداد بوده است.
این رویداد با مشــارکت هشــت بانک، 6 شــرکت دانش بنیــان و دو 

پیام رسان فعال در حوزه خیر و احسان برگزار گردید.

رزمایش پدافند غیر عامل علوی ۱۴۰۲ در بانک 
توسعه صادرات ایران برگزارشد

رزمایش پدافنــد غیرعامل علــوی در روز چهارشــنبه چهارم بهمن 
با هدف تقویت توان عملیاتی تیم های مدیریتی و اجرایی در شــرایط 

بحرانی، در بانک توسعه صادرات ایران برگزار شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی بانک توســعه صادرات ایران ، در این 
رزمایش که با همکاری دســتگاه هایی مانند آتش نشــانی، اورژانس، 
فراجا، شــهرداری منطقه6 و ترمینال بیهقی برگزارشد ، مواردی مانند 
آماده بکار بودن دیزل ژنراتور و USP هــای بانک برای تامین به موقع و 
پایدار برق، ارزیابی میزان آمادگی تیم های عملیاتی،  افزایش آمادگی 
مدیران کمیته پدافند غیر عامل و مدیریــت بحران بانک برای تصمیم 

گیری بهینه در شرایط اضطراری  تمرین شد.
براساس  این گزارش در جریان رزمایش مذکور یک حریق ناخواسته از 
طریق ارسال یک بسته پستی حاوی مواد شیمیایی به دبیر خانه ایجاد 
شد که با گسترش آنش سوزی ، همکاران شــاغل در طبقات دو، سه و 

چهار برج توسعه صادرات، به فضای امن همجوار بانک منتقل شدند.
مطابق با این گــزارش تیم های مدیریتــی و عملیاتی بانک توســعه 
صادرات ایران زیر نظر کمیته پدافند غیر عامل بانک توانســتند بحران 

ایجاد شده را مدیریت کنند.

درخششدوبارهبانکپارسیاندرمیانصدشرکتبرترکشور
بانک پارسیان بر سکوی دوم بانک های خصوصی 

قرار گرفت
در بیســت و ششــمین رتبه بندی صد شرکت برتر ســازمان مدیریت 
صنعتی، موســوم به100IMI، بر اساس عملکرد ســال مالی ۱۴۰۱، 
بانک پارســیان درشــاخص های فروش و دارایی، مقــام دوم در میان 

بانک های خصوصی را از آن خود کرد.
همچنین بر اســاس این رتبه بندی، بانک پارســیان ضمن قرار گرفتن 
در فهرســت ۲۰ شرکت برتر کشــور در شــاخص فروش و کسب رتبه 
هشتم صد شرکت برتر در شــاخص بیشــترین دارایی ، توانست رتبه 
ششــم در میان تمامی بانک ها در شــاخص های فروش و بیشــترین 
دارایی را نیز کســب کند.در همایشــی که روز دوشــنبه ۲ بهمن ماه 
۱۴۰۲با حضور وزرای اقتصاد و صمت، مقامــات اقتصادی و صنعتی ، 
مدیران شرکت های برتر و بزرگ کشــور و اصحاب رسانه برگزار شد؛ از 

شرکت های پیشرو و برتر کشور تقدیر شد.
در این همایش، بر اســاس ارزیابی های به عمل آمده جهت رتبه بندی 
۵۰۰ شرکت بزرگ کشور، بانک پارسیان به پشتوانه اعتماد مشتریان، 
همراهی ســهامداران و تلاش کارکنان خود علاوه برکســب رتبه های 
برتر از100IMI توانســت همچون ســال های گذشــته در میان صد 
شرکت برتر کشــور قرارگیرد .این رتبه بندی سالانه بر اساس اطلاعات 
موجود در صورت های مالی حسابرســی شــده شــرکت ها و باهدف 
شناسایی جایگاه بنگاه های اقتصادی و گســترش رقابت میان آن ها و 

کمک به سیاست گذاران  اقتصادی کشور انجام می شود.

مدیرعاملشرکتملینفتخبرداد
  تولید ۱.۵ میلیارد متر مکعب

 گاز با سرمایه گذاری ۷۰ میلیارد دلاری
مدیرعامل شرکت ملی نفت با اشاره به افزایش ۱۲ میلیون متر مکعبی 
گاز درکشور،گفت: تا ســال های آینده با ســرمایه گذاری۷۰ میلیارد 
دلاری ظرفیت تولید گاز کشــور به ۱.۵ میلیارد متر مکعب در روز می 
رسد.به نقل از شــرکت ملی نفت ایران، محســن خجسته مهر در آئین 
رســمی بهره برداری از طرح هــای افزایش تولید گاز در شــرکت نفت 
مناطق مرکزی به همت متخصصان توانمند شرکت ملی نفت ایران در 
میدان گازی خانگیران با تبریک ایام ولادت امیرالمومنین حضرت علی 
)ع( و روز پدر و درود بر مردان مردی که امروز اقتدار جمهوری اسلامی 
به واسطه شهادت و پایمردی این عزیزان بوده است، افزود: جهادگران 
جبهه اقتصادی در سراســر ایران از دریای نیلگون خلیج فارس، از غرب 
تا شرق کشــور در همین لحظه مشــغول جهاد اقتصادی برای تولید و 

پایداری تولید گاز هستند.
وی با ابلاغ سلام وزیر نفت به همه همکاران در شرکت ملی نفت ایران به 
ویژه همکاران این صنعت در منطقه خانگیران و مردم شریف سرخس، 
ادامه داد: از همه عزیزان که در این جلسه حضور دارند به ویژه فرماندار 
سرخس، فرمانده ســپاه ســرخس، نماینده مردم سرخس در مجلس 

شورای اسلامی و سایر مدیران تشکر می کنم.

جهش 12 میلیون متر مکعبی تولید گاز در کشور
معاون وزیر نفت تصریح کرد: در راســتای رویکردهای دولت سیزدهم 
مبنی بر افزایش، جهــش تولید و پایداری تولیــد گاز، ۱۲ میلیون متر 
مکعب بــه تولید گاز کشــور اضافه شد.خجســته مهر تاکیــد کرد: با 
بهره برداری از فاز دوم میدان گازی آغاز در اســتان فــارس ۴ میلیون 
متر مکعب به تولید گاز کشــور افزوده شد. همچنین افزایش ۲ میلیون 
متر مکعب در روز از میدان دالان نیز در اســتان فارس محقق شده و در 
مجموع در منطقه زاگرس جنوبی 6 میلیون متر مکعب در روز به تولید 
گاز افزوده شده اســت.وی ادامه داد: همچنین افزایش تولید 6 میلیون 
متر مکعب در روز از میدان گازی خانگیران در شــمال شرق کشور در 

شهرستان سرخس انجام شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران اظهار کــرد: ۳ میلیون متر مکعب 
افزایش تولید جدید مربوط به بهره برداری رسمی از چاه های ۷6 و ۷۸ 
میدان خانگیــران و ۳ میلیون متر مکعب نیز مربوط تولید و برداشــت 

بیشتر از مخزن ذخیره سازی شوریجه دی است.

تولید 70 میلیون متر مکعبی تولید گاز از منطقه خانگیران
خجســته مهر با بیان اینکه امروز، روز مبارکی بــرای همه مردم ایران 
است، گفت: به ویژه مردم شریف شمال شــرق ایران و شهرهای مجاور 
و همچنین اســتان های خراسان رضوی، خراسان شــمالی، خراسان 
جنوبی و استان هایی مانند سمنان، گلســتان و مازندران که به نحوی 
از گاز تولیدی میدان خانگیران بهره مند می شوند.وی با تاکید بر اینکه 
با افزایش 6 میلیون متر مکعبی، تولید گاز از میدان خانگیران به حدود 
۷۰ میلیون متر مکعب در روز می رسد، افزود: اهمیت این موضوع آنجا 

است که این میدان، گاز مورد نیاز شمال شرق کشور را تأمین می کند.

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران تصریح کرد: ایــن میدان به لحاظ 
موقعیت جغرافیایی و توان تولیدی موقعیت ویژه، ممتاز و استراتژیکی 
دارد. بنابراین شــرکت ملی نفت ایران توســعه این میدان گازی را به 

جهت افزایش و پایداری تولید گاز در اولویت قرار داده است.

ذخیره سازی 3.2 میلیارد متر مکعبی گاز در سال 1402
خجســته مهر گفت: در ۸ ماهه نخست امســال حدود ۳.۲ میلیارد متر 
مکعب ذخیره ســازی گاز در میدان های ســراجه قم و شوریجه دی در 
سرخس انجام شده است که نســبت به ۱۰ سال گذشته حداکثر میزان 
ذخیره ســازی گاز را انجام داده ایم.وی با بیان اینکه ذخیره ســازی گاز 
یک راهبرد مهم برای کشور اســت، افزود: میدان خانگیران از این نظر 
اهمیت بالایی دارد.معاون وزیر نفت ادامــه داد: برنامه داریم در آینده 
توســعه میدان گازی خانگیران را انجام دهیم. در ایــن زمینه علاوه بر 
اقدامات توســعه ای، کارهای جدید اکتشــافی را نیز دنبال می کنیم 
زیرا نتایــج مطالعــات ژئوفیزیکی به ما نشــان داده پتانســیل های 

هیدروکربوری جدید در میدان خانگیران وجود دارد.
خجســته مهر با تاکید بر اینکه در حال حاضر در کل شرکت ملی نفت 
ایران روزانه بیش از یک میلیارد متر مکعب گاز تولید می شــود، گفت: 
همکاران صنعت نفت در تمام مناطق عملیاتی از میدان مشترک پارس 

جنوبی تا منطقه خانگیران اهتمام ویژه ای برای تولید پایدار گاز دارند.

تولید حداکثری گاز برای رشد اقتصادی مطلوب
وی با اشــاره به اینکه از این میزان تولید گاز در کشور، ۲۴۰ میلیون متر 
مکعب مربوط به شــرکت نفت مناطق مرکزی است، افزود: ۷۰ میلیون 

متر مکعب در منطقه خانگیران تولید می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران تاکید کرد: برنامه شــرکت ملی 
نفت ایران این است که تا ســال های آینده با ســرمایه گذاری بیش از 
۷۰ میلیارد دلار ظرفیت تولید گاز کشــور بــه ۱.۵ میلیارد متر مکعب 
در روز افزایش پیدا کند.خجســته مهر با بیان اینکه در دولت سیزدهم 
به صورت جدی به دنبال برنامه ریزی و آماده کردن شــرایط لازم برای 
افزایش ظرفیت تولید گاز هستیم، ادامه داد: حداکثر تولید گاز را انجام 

می دهیم تا به رشد اقتصادی مطلوبی برسیم.
وی با اشاره به اینکه علاوه بر ایجاد رفاه و آسایش برای مردم با تولید گاز 
در کشــور باید در مصرف گاز صرفه جویی شود، گفت: باید صرفه جویی 
کنیم تا بتوانیم از گازی که در اختیار داریم برای رشــد اقتصادی، رشد 
صنعت، ارتقا نیروگاه ها و افزایش تولید ثروت در کشور استفاده کرده و 

برای امر صادرات اختصاص دهیم.

اجرای 300 میلیارد تومان طرح های مسئولیت های اجتماعی 
در منطقه سرخس

معاون وزیر نفت تاکید کرد: ما در شرکت ملی نفت ایران مدیریت تولید 
را بر عهده داریم و مردم در سراســر کشــور مدیریت مصرف را بر عهده 
داشــته باشند.خجســته مهر با بیان اینکه امروز فرصت مغتنمی است 
تا این اقدام جهــادی را تبریک بگوییم، گفت: همــه ما قدردان خدمت 
گذاران جمهوری اســلامی ایران هســتیم و از همه کارگران، کارکنان 
و مدیران کــه در بخش های مختلف صنعت نفت مشــغول هســتند، 
تشــکر می کنم.وی افزود: شــرکت ملی نفت ایران در منطقه سرخس 
۳۰۰ میلیارد تومان اعتبارات مســئولیت اجتماعی اختصاص داده که 
به تدریج اجرا می شــود.مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامه داد: 
همچنین در منطقه ســرخس انتظاراتی از سوی کارکنان وجود داشت 

که در سفر قبل در این منطقه قول رفع این موارد داده شد. 
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وی دور سود بودند؟ سرمایه گذاران کدام بازار ر

زهرا علی اکبــری  اولیــن هفته بهمــن ماه 
بازارهای ایران خــرق عادت کردند و رشــد بی 
مهابای قیمت دلار و ســکه، بار دیگــر روند این 

بازارها را سودده کرد.
 در حالی که بازارهای ایران در چند ماه گذشته با 
رکود سخت و سنگینی روبور بودند و قیمت دلار 
نیز در محدوده پنجاه هزار تومان قرار رگفته بود، 
در روزهای اخیر نه تنها بــازار دلار که بازار طلا و 

سکه با رشد قابل توجه قیمت مواجه شدند .

دلار بر مدار افزایش
بازار ارز در یک هفته اخیر با بازدهی بالایی روبرو 
شده اســت . افزایش شــمار خریداران به جای 
فروشــندگان نشــان می دهد تصور معامله گران 

تدام روند افزایشی قیمت ارز است.
 بهای هــر دلار از حــدد ۵۲ هــزار و ۸۰۰ تومان 
در پنجشــنبه هفته گذشــته یعنی در بیست و 
هفتمیــن روز دی ماه به ۵۵ هــزار و ۵۰۰ تومان 
در آخرین روز کاری هفته یعنی در چهارم بهمن 

رسیده است .
 به این ترتیــب ارزش برابری ریــال در برابر دلار 
پنج درصد کاهش یافته که رقم بزرگی محسوب 
می شــود. خصوصا آن کــه معامله گران ســقف 
مقاومتــی دلار را حدود ۵۵ هزار تومــان برآورد 
کرده بودند و عبــور دلار از این ســقف می تواند 

آهنگ رشد بهای ارز را تداوم بخشد .
افزایش نرخ ارز در حالی رخ می دهد که بســیاری 
از کارشناسان نســبت به تاب آوری اقتصاد ایران 
در قبال دلار شــصت هزار تومانی هشدار داده اند 
و معتقدند افزایش بهای ارز بــار دیگر موتور تورم 
را به حرکت در می آورد و در نتیجه طبقه متوسط 
درآمدی بــار دیگر بــا بحران جدی تــری روبرو 
می شود. فرآیند فقیر شدن جامعه نیزعامل مهم 

تعویق توسعه در کشور محسوب می شود.

سکه روی دور سود
همزمان با افزایش رخ دلار در بازار ایران، افزایش 
بهای طلا در بازارهای جهانی ، قیمت طلا و سکه 
را در کشــور تحت تاثیر قرار داد و سبب شد رشد 

قیمت بسیار بیشتر از قبل باشد.
در ایــن هفته قیمت هر قطعه ســکه تمــام بهار 
آزادی بیش از هشتصد هزار تومان افزایش یافته 
است. حالا بهای هر قطعه ســکه در محدوده سی 
و دو میلیون و هفتصد و هشــتاد هزار تومان قرار 
دارد. بر اساس این گزارش سایر قطعات سکه نیز 
همزمان با این رشــد قیمت افزایشی محسوس را 

شاهدند.
البته باید توجه داشــت سیاست بازارساز در قبال 
عرضه سکه سبب شده است بهای هر قطعه سکه 
حدود شش میلیون تومان حباب داشته باشد اما 
این حباب گویا قرار نیست بترکد چرا که تا کنون 
روند عرضه و تقاضا برای شکسته شدن این حباب 

متوازن نشده است.
قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز با رشد 
یک میلیون و سیصد هزار تومانی مواجه شده و به 

نرخ ۲۹ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان فروخته شد.
سایر قطعات ســکه نیز رشــدی بین یک تا یک 

میلیون و دویست هزار تومان را شاهدند.
بر اساس این گزارش قیمت طلا نیز با رشد هشتاد 
هزار تومانی در هر گــرم به دو میلیون و ۷۵۰ هزار 
تومان رســید. به این ترتیب بازار طلا سودی برابر 
با ۲.۷ درصد را نصیب سرمایه گذاران کرده است. 
میزان سود ســرمایه گذاران سکه تمام بهار نیز در 

همین محدوده گزارش شده است.

بورس روی دور باخت
با جود رشــد تــورم ریالی و به حرکــت درآمدن 
قیمت ارز باز هم بورس با عقبگرد روبرو شد تا دور 

باخت این بازار تکمیل شود.

بازاری که قــرار بود ســه روزه بحرانش در دولت 
ســیزدهم حل شــود، حالا به یکی از بزرگترین 
تله های ســرمایه گذاری در ایران بدل شده است 
و هیچ مشوقی نتوانسته اســت بحران این بازار را 

برطرف کند.
بر این اساس بازار سهام، این هفته تحت تاثیر خبر 
مصوبه دولت قرار گرفت و منفی شد. در نخستین 
روز هفته، مصوبــه دولت دربــاره قیمت گذاری 
فرآورده های پالایشــگاهی منتشر و ابلاغ شد که 
ریزش دسته جمعی نمادهای بازار سهام را در پی 

داشت.
این روند در طول هفته نیز ادامه یافت و در نهایت 
به ثبت بازدهــی منفی در اغلــب نمادهای بازار 

سهام و شاخص های بازار منجر شد.
شــاخص کل بورس در هفته نخســت بهمن ماه 
ریزشــی بود و ۲.۸6 درصد افــت هفتگی را ثبت 
کرد. طی این هفته، اغلب سهم های شاخص ساز 
گروه های پالایشــی، خودرویی و فلزات اساسی، 

کاهش قیمت را تجربه کردند.
ســهام کوچک و متوســط بــازار ســهام هم در 
نخســتین هفتــه بهمن ماه، وضعیت مناســبی 
نداشتند و بخشی از رشــد هفته های گذشته را از 
دســت دادند تا در نهایت، شــاخص هم وزن بازار 
ســهام که نماینده همین سهم هاســت، بازدهی 

هفتگی منفی ۴.۵ درصدی را ثبت کند.
در نخســتین هفته بهمن ماه با تــراز منفی پول 
حقیقی همراه بود. طی این هفته، سه هزار و ۲۸۹ 
میلیارد تومان پول حقیقی از بازار خارج شد که به 
نظر می رسد به ســمت بازارهای دلار و طلا کوچ 

کرده است.
میانگین روزانه ارزش معاملات خرد ســهام، حق 
تقدم و صندوق های ســهامی نیز در نخســتین 
هفته بهمن بــه پنج هــزار و ۴۵۰ میلیارد تومان 

رسید.

 خریدار  قائم مقــام مدیرعامل بانک ســینا 
در مراســم افتتاح شــعبه ســهروردی گفت: 
توسعه شــعب بانک ســینا در چارچوب طرح 
راهبردی کســب وکار بانک با هــدف افزایش 
دســترس پذیری خدمات بانک با جدیت دنبال 

خواهد شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ســینا، چنگیر 
مروج، قائم مقام مدیرعامل بانک ســینا همزمان 
با فرا رســیدن ســالروز ولادت باســعادت امیر 
مؤمنان، حضرت علی)ع( در مراسم افتتاح شعبه 
ســهروردی با بیان این موضوع که امروزه توسعه 
فراگیــری مالی، یکــی از ضرورت هــای صنعت 
بانکداری به شــمار می رود، گفت: بانک سینا در 
تلاش اســت تا متناســب با نیازهای گروه های 
مشــتریان، شــبکه فروش محصولات و خدمات 

خود را گسترش دهد.
وی افزود: در دســترس بودن و مقــرون به صرفه  
بودن اســتفاده  از محصولات و خدمــات مالی و 
بانکی برای تمام شــهروندان و کســب وکارهای 

جامعــه، بدون توجه بــه میزان ثــروت، دارایی، 
درآمد، محــل زندگی، کار و دیگر شــاخص های 
محدود  کننده  دسترسی به محصولات و خدمات 
مالی، یکــی از راهبردهای اصلی در بانک ســینا 

است.
مروج با اشــاره به طرح راهبردی کسب وکار بانک 
سینا، تصریح کرد: توســعه هدفمند شعب بانک 
در کنار توســعه زیرســاخت های فناورانه، ایجاد 
بانکداری دیجیتال و پلتفرمی در بانک ســینا به 
عنوان دو راهبرد مکمّل، زمینه خدمت رســانی 

مطلوب تر بــه گروه هــای مشــتریان را فراهم 
می آورد.

قائم مقــام مدیرعامل بانک ســینا خاطر نشــان 
ساخت: بر اســاس برنامه ریزی صورت گرفته، در 
آینده نزدیک بخش عمده ای از ظرفیت پیشخوان 
شعب، به ارائه خدمات مشاوره ای و سوپرمارکت 
مالــی اختصاص می یابــد و خدمــات بانکداری 
خرد در بســترهای پلتفرمی و دیجیتال صورت 

می پذیرد.
وی در بخشی دیگری از ســخنان خود، با تأکید 
بر تــداوم هم افزایــی و هم گرایــی کارکنان در 
جذب منابع ارزان قیمــت در فرصت باقی مانده تا 
پایان ســال، گفت: از همه همکاران انتظار داریم 
تا با اراده ای راســخ، مطابق با برنامه ها و نقشه راه 
موجود در راســتای تحقق اهداف ترسیم شــده 

تلاش کنند.
شــعبه ســهروردی بانــک ســینا در خیابــان 
سهروردی شمالی، نبش خیابان میرزایی زینالی، 

پلاک ۴۰۵ واقع است.

ملی

تفاهمنامه همــکاری بانک ملی 
ایــران و وزارت آموزش و پرورش 
با هــدف گســترش تعاملات و 
ارتقای سطح ارائه خدمات بانکی 
و افزایش همــکاری های متقابل 

به امضا رسید.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
ملی ایران، ابوالفضــل نجارزاده 
مدیر عامل بانک در آئین امضای  
این تفاهمنامه کــه با حضور رضا 
مــراد صحرائی وزیــر آموزش و 
پــرورش ، ، عضو هیــات مدیره ، 
معاونان و مدیران ارشد بانک ملی 
ایران و دیگر مسئولان برگزار شد؛  

امضای این تفاهمنامه را سرآغاز 
فصل نوینی از تعاملات بانک ملی 
ایران با وزارت آموزش و پرورش 
خوانــد. مدیر عامــل بانک ملی 
ایران بزرگترین هــدف امضای 
این تفاهمنامــه را ارائه خدمات 
شایســته به این قشــر خدوم و 
دلسوز دانست و  افزود:  با توجه به 
جایــگاه والای فرهنگیان و نقش 
این بزرگــواران در عرصه تعلیم و 
تربیت فرزندان ایــران ،معتقدم 
فرهنگیان افراد انســان ســازی 
هستد و بســیاری از دستاوردها 
ی کشــور حاصل تلاش نیروی 

انسانی اســت که توســط قشر 
زحمت کش معلمان تربیت یافته 
اند و این قشــر از جامعه جایگاه و 
نقش اثر گذاری در آینده کشــور 
دارند بانک ملی ایران نیز با کمال 
افتخار این آمادگی را دارد تا تمام 
خدمات در حوزه مالــی و بانکی 
خــود را در اختیــار معلمان قرار 

دهد. 
در ادامــه این مراســم  رضا مراد 
صحرائی وزیر آموزش و پرورش 
گفت: خوشــحالیم که بــا بانک 
خوشــنام و بلنــد آوازه ای مثل 
بانک ملی ایــران از ابتدا  تاکنون 

همکاری داشــته ایم؛ بانک ملی 
ایران شــریک راهبردی آموزش 
و پرورش بوده اســت و اقدامات 
موثــری را در راســتای آموزش 
ســواد مالی به دانش آمــوزان ، 
تجهیز و نوســازی مدارس و ارائه 
خدمات به معلمان کشــور انجام 
داده است. وزیر آموزش و پرورش 
در پایان سخنان خود افزود: این 
تفاهمنامه کم نظیر،  در راستای 
تقویت تفاهمنامه قبلی ما با این 
بانک و با هدف ارائه انواع خدمات 
گســترده به جامعــه فرهنگیان 

کشور صورت گرفته است.  

تفاهمی از جنس خدمت به جامعه فرهنگیان
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توسعه شعب بانک سینا در راستای افزایش دسترس پذیری با جدیت دنبال می شود


